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فریـادهای خـاموش !
کارگـران حادثه طبس همچنان

 در شرایط سخت زندگی می کنند
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جولان رمز ارز در دیوار
پنجشنبه ۶ دی بود که بانک مرکزی درگاه های پرداخت پلتفرم های 
رمزارزی را مســدود کرد. این نهاد توضیحی درباره این اقدام نداد، 
اما به نظر می رسید دلیل آن مدیریت بازار ارز در روزهای پرتلاطم 
بازار بود. اما این کار نه فقط به مســیر صعودی نرخ ارز پایان نداد، 
بلکه بازار خریدوفروش رمزارز در بازارهای موازی، مانند پلتفرم های 
آگهی را هم داغ کرد. با جســت وجوی عبارت »تتر« در »دیوار« با 
حجم زیادی از آگهی های خریدوفروش تتر مواجه خواهید شد که 
بیشــتر آنها در روزهای اخیر ثبت شــده اند. در عنوان یکی از این 
آگهی ها آمده است: »فروش تتر USDT ارز دیجیتال بدون احراز 
امنیت.« در توضیحات این آگهی حتی امکان »خرید تســت برای 

خریداران واقعی« دیده می شود. در بخش دیگری از توضیحات نیز 
نوشته شده: »در سایت های شرط بندی ۱۰۰ درصد قابل استفاده 
و ســودی که برداشــت می کنید، تتر اصلی می باشد.« شخصی در 
آگهی دیگری ۷۰۰ تتر خود را با قیمت واحد ۸۲ هزار تومان برای 
فروش گذاشــته اســت، اما حتی در ظاهر هم هیچ اطمینانی برای 
امنیت معامله نداده است. در توضیحات این آگهی نوشته شده است: 
»تا به حسابم نشینه، انتقالش نمی دم ممنون.«مساله اما فقط نبود 
امنیت نیست. به نظر می رسد برخی آگهی کنندگان به این بخش 
از معامله هم فکر کرده اند. در یکی از آگهی ها، آگهی کننده هویت 
خود را با استفاده از ۵ افزونه تأیید هویت در دیوار تأیید کرده است...

اعمال محدودیت های بانک مرکزی بازار  ارزهای دیجیتال را  سکه کرد

کامران ندری
کارشناس اقتصادی

ردپای چین در گرانی ارز 
در منوچهری

علی سعدوندی
پژوهشگر اقتصادی

سید ابوالفضل بهره دار
کارشناس حمل و نقل

 توسعه پایدار 
و حمل و نقل ریلی

 برخی دانش آموزان در ایران مجبورند 
کـار کنند

شکـاف  اقتصـادی
 تهدیدی برای دانش آموزان

واریزی ویژه برای 
بازنشستگان در راه است؟

جمعیت 3۰ درصدی اتبـاع 
خارجی در برخی محلات تهران

مخالفت مجمع با  افزایش 
نرخ ارز ترجیحی در ۱۴۰۴

پایداری ها در مجلس کالبد شکافی کردند

رد پـای ژنـرال 
در ناترازی انرژی!

حذف ارز نیمای چه تاثیری بر قیمت بنزین 
سوپر خواهد گذاشت؟

 سایه سنگین ارز 
بر نرخ بنزین سوپر

عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

 بازار مسکن در پیچ و خم 
رشد نرخ دلار

چراقرارداد۲۵سالهایرانوچیناجرانمیشود؟

در گفتگو با یک کارشناس سیاست خارجی بررسی شد

»نقش اقتصاد« طی مصاحبه ای با 
حسن محتشم، عضو هیات مدیره 
انجمن انبوه سازان تهران در مورد 

افزایش فقر مسکن و تأثیرات آن بر 
اقشار ضعیف، به بررسی علل افزایش 

قیمت ها در بخش مسکن، تأثیرات این 
امر بر مردم کم درآمد، نقش دولت در 

کاهش فقر مسکن و راهکارهای ممکن 
در این زمینه پرداخته است...
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آلبرت بغزیان
اقتصاددان

 تک نرخی شدن ارز منوط
 به رفع تحریم ها

سیاست اشتبـاه
 ارزپـاشی

8 5 3 8

نوبت دوم

محسن خرمی شریف - شهردار قرچک

شهرداری قرچک در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۴۰۳/۱/۳۳۰۲۱ مورخه ۱۴۰۳/۰۷/۱۷ جانشین شورای اسلامی شهر قرچک نسبت به 
فاز دوم احداث سرای محله صالح آباد از طریق برگزاری تجدید مناقصه عمومی اقدام لذا از کلیه پیمانکاران واجد الشرایط دعوت میشود 

جهت اخذ اسناد تجدید مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

آگهی تجدید مناقصه عمومی

مبلغ سپردهمبلغ برآورد اولیهموضوعردیف

 فازدوم احداث سرای محله منطقه یک)صالح۱
آباد،مافی آباد(

۱۴۹/۹۹۵/۷۲۰/۱۲۹۷/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰

۱ - دستگاه مناقصه گذار: شهرداری قرچک 
۲ - سپرده شرکت در تجدید مناقصه بصورت ضمانتنامه بانکی اسناد خزانه یا وجه نقد جهت واریز بحساب ۰۱۰۵۹۷۸۳۸۵۰۰۳ بنام سپرده اشخاص شهرداری 

میباشد و مدت قرارداد ۶ ماه میباشد.
۳- محل دریافت اسناد تجدید مناقصه : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(

۴- محل تسلیم اسناد تجدید مناقصه و پاکات پیشنهادات : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(
۵- مهلت اخذ اسناد تجدید مناقصه از ۱۴۰۳/۱۰/۰۴ تا مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۱۰ و تحویل پاکات پیشنهادات تا مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۲۲ که در سامانه ستاد نیز اعلام 

گردیده است.
۶- تشکیل کمیسیون عالی معاملات شهرداری قرچک و بازگشایی پاکتهای پیشنهادی در روز  شنبه مورخه ۱۴۰۳/۱۰/۲۲ راس ساعت ۱۴ در محل سالن 

جلسات شهرداری میباشد.
۷- به پیشنهادات مبهم ، مخدوش و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
۹- برندگان اول و دوم و سوم تجدید مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

۱۰- )تامین منابع از محل فروش داراییهای سرمایه ای میباشد.(
۱۱- ســایر اطلاعات و جزئیات فنی مربوط به معامله در اســناد تجدید مناقصه واقع در ســامانه ستاد )شهرداری قرچک ( قید و هزینه آگهی برعهده برنده 

تجدید مناقصه میباشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۰۴ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱

نوبت اول

مومنی - شهردار ورامین

شــهرداری ورامین در نظر دارد به اســتناد مجوز شــماره ۸۲۴۶/۱۰۷۰ مورخه ۱۴۰۳/۰۸/۱۷ شورای اسلامی شهر ورامین زمین چمن های 
مصنوعی و سالن سرپوشیده به شرح جدول ذیل را به صورت اجاره از طریق برگزاری تجدید مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی 

واجد شرایط واگذار نماید .

آگهی تجدید مزایده عمومی 

سالن سرپوشیده هفت تیر خیرآباد به آدرس: خیرآباد – خیابان هفت تیر )بانک تجارت(۱

زمین چمن مصنوعی هفت تیر خیرآباد به آدرس : خیرآباد – خیابان هفت تیر )بانک تجارت (۲

زمین چمن مصنوعی الغدیر خیر آباد به آدرس : خیر آباد – خیابان بهرام مصیری – جنب پارک الغدیر۳

زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین - شهرک مدرس - خیابان بوستان ۴۱۰

زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – خیابان شهید باهنر – ابتدای دانشسرا۵

 زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – فلکه اول امر آباد – جنب مجتمع زیتون۶

 زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – پشت مسجد جامع – جنب سالن شهید گلعباسی۷

زمین چمن مصنوعی به آدرس : ورامین – بلوار امام رضا )ع( – جنب مجتمع شقایق۸

-زمان و محل دریافت اسناد تجدید مزایده : داوطلبان میتوانند از روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۸ لغایت روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۴ به منظور دریافت 
اسناد به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند.

-مهلت و محل تسلیم اسناد تجدید مزایده : متقاضیان می بایست حداکثر تا ساعت ۱۴ روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۶، ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات 
خود به همراه مستندات درخواست شده در سامانه ستاد، نسبت به ارسال پاکت الف )سپرده شرکت در تجدید مزایده( خود تا مهلت تعیین شده به صورت 

فیزیکی به دبیرخانه شهرداری ورامین اقدام نمایند. )تلفن تماس : ۷ - ۳۶۲۴۲۵۲۵ داخلی - ۳۶۶-۳۶۴(
-ملاک پذیرش ،پیشنهادات بارگذاری استاد در سامانه تدارکات دولت می باشد.

-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است .
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده یا برندگان تجدید مزایده خواهد بود . 

-سایر اطلاعات و جزئیات در فرم شرایط تجدید مزایده موجود میباشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱- تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۳/۱۰/۱۸

)نوبت سوم-چاپ اول(

سعیدی - شهردار اشنویه

شــهرداری اشنویه درنظردارد به اســتناد مصوبه شماره ۳۲۳ مورخه 
۱۴۰۳/۰۲/۰۸ شــورای محترم اسلامی شهر و  تائیدیه فرمانداری محترم 
بشماره ۱۴۰۳/۱۰/۷۵۴۰ مورخه ۱۴۰۳/۰۲/۱۱ عوارض باسکول شهرداری 
را از طریق مزایده عمومی به مدت یکسال شمسی باشرایط زیر به متقاضیان واجد شرایط واگذار 

نماید. 
۱- قیمت پایه عواید عوارض باسکول برای یکسال  مبلغ ۱.۹۰۰.۰۰۰.۰۰۰ میلیون ریال مي باشد .

۲- متقاضیان بایستي مبلغ ۹۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال بعنوان سپرده به حساب ۰۱۰۶۷۹۲۴۱۴۰۰۱ سپرده 
شهرداري نزد بانک ملی  شعبه اشنویه واریز  نمایند. 

۳- مستاجر بایستی براساس تعرفه عوارض مصوب سال ۱۴۰۳ اداره صنعت و معدن  نسبت به دریافت 
عوارض  اقدام نموده و مابه تفاوت افزایش تعرفه در سال ۱۴۰۴ را به شهرداری پرداخت نمایند

۴- شهرداري دروصول عواید و عوارض وصولی باسکول  هیچگونه تعهدي ندارد .
۵- برنده مزایده  موظف اســت ظرف ۷ روز  نســبت به عقد قرارداد اقدام نماید وسپرده نفرات 
دوم وسوم تا پایان عقد قرارداد مسترد نخواهد شد ودرصورت انصراف سپرده نفرات برنده برابر 

قانون مزایده ضبط خواهد شد .

۶- مدت اجاره  مزایده فوق براي یکسال تمام شمسی  ازتاریخ عقد قرارداد مي باشد. 
۷- شهرداری هیچ مسئولیت و تعهدی نسبت به زمان تعطیلی باسکول در قبال مستاجر را ندارد.   
۸- برنده مزایده موظف است مبلغ اجاره را بصورت نقدی به شماره حساب اعلامی واریز نماید.

۹-شهرداري در رد یاقبول یک یا کلیه پیشنهادات مزایده مختار است .
۱۰-  متقاضیان میتوانند از تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۰ الی ۱۴۰۳/۱۱/۰۱ پیشــنهاد های خود را از طریق 

سامانه ستاد ایرانی www.setadiran.ir بارگزاری نماید.
۱۱- به درخواستهای واصله تا ۴۸ ساعت بعد از اتمام مهلت بازگشائی خواهد شد.

۱۲-هزینه چاپ و نشر آگهی در روزنامه و هزینه کارشناسی بر عهده برنده مزایده می باشد.
۱۳-شرکت کنندگان ملزم به رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولت در معاملات می باشند.

۱۴-متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به واحد -املاک یا امور مالی شهرداری 
یا شماره تماس ۰۴۴۴۴۶۲۵۶۹۳ تماس حاصل نمایند. 

 شرایط خصوصی تعدات پیمانکار:۱-کنترل وضعیت ترافکیک ورودی وخروجی باسکول 
۲-نظافت ورودی وخروجی باســکول۳-حفظ وحراســت ونگهداری ازتجهیزات و دوربین و 

پروژکتورهای باسکول۴-دریافت گواهینامه کالیبراسیون باسکول

آگـهی مـزایـده اجاره باسکول

شماره : ۰2/۱۴۰5۴
تاریخ ۱۴۰3/۱۰/۱۰

)نوبت اول- اگهی دوم(

دهیاری لاهیجان رفسنجان

دهیاری لاهیجان به منظور اجرای فاز دوم سنگ فرش و جدول گذاری بوستان فاتحان اروند روستای لاهیجان بخش مرکزی  تصمیم به انتخاب پیمانکار واجد 
شــرایط از طریق مناقصه عمومی دارد.از پیمانکاران واجد شــرایط دعوت میشود حداکثر تا تاریخ  ۱۷ دی ماه جهت دریافت اسناد مناقصه  به دهیاری روستا 

اقای محمدی مراجعه نمایند .بدیهی است دهیاری در انتخاب یا رد پیشنهادات مختار میباشد. زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر ۳ روز پس از پایان زمان مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی 

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :۰9337۱9۰88۱



گاهی رد یک کالا پس از ترخیص از بندر گم می شود و از بازارهای آزاد سر در می آورد
رییس جمهور:

گروه سیاســی: مســعود پزشکیان در جلســه نحوه اجرای ماده ۱۶۹ قانون 
مالیات های مستقیم به منظور اتصال و یکسان سازی اطلاعات اقتصادی، 

بر ضرورت اتصال سامانه های اطلاعاتی نهادهای مختلف تأکید کرد.
پزشکیان در این جلسه با بیان اینکه باور دارم می توان با بسیج نیروها طی 
یک بازه زمانی کمتر از شش ماه اطلاعات مالی و اقتصادی همه افراد را به 
صــورت خــود اظهاری جمع آوری کرد، اظهار داشــت: مرحله بعد از جمع 
آوری اطلاعات، اتصال داده ها به هم است. اگر اطلاعات مربوط به کدپستی 
افراد، کد زمین، کد ملی و اطلاعات مربوط به ماده ۱۶۹ قانون مالیات های 
مســتقیم به هم متصل شــوند، بسیاری از مشکلات کشور حل می شود و 
می توان به راحتی جلوی فسادها و فرارهای مالیاتی، زمین خواری ها و کوه 
خواری ها را گرفت، چرا که هر قطعه زمین مشخصات روشنی دارد و می توان 
به راحتی تشخیص داد، زمین متعلق به چه کسی و دارای چه کاربری است 

و امکان ساخت و سازهای غیرمجاز نیز وجود نخواهد داشت.
رئیس جمهور بر ضرورت بهره گیری از تجربیات ســایر کشــورها در زمینه 

جمع آوری داده و چگونگی مدیریت آنها تأکید کرد و گفت: در کشــوری 
مانند آمریکا قوی ترین و قدرتمندترین نیروهای پلیس در بخش مالیات ها 
فعالیت می کنند، چون آنها این بخش را با اهمیت تر از جاهای دیگر یافته اند. 
می توان قوانین و ضوابط کشــورهای موفق در این زمینه را بررســی و مورد 
اســتفاده قرار داد.پزشــکیان از افرادی یاد کرد که تجربه موفقی در یکی از 
کشورهای خارجی در عملیاتی کردن سامانه جمع آوری و تحلیل داده های 
مربوط به فعالیت های اقتصادی افراد داشته و اعلام آمادگی کرده اند که در 
مدت کوتاهی ایده های موفق خود را در ایران نیز اجرا کنند و خاطرنشان 
کرد: باید چنین افرادی را شناســایی و از دانش و توان آنها برای پیشــبرد 
کارها استفاده کنیم.رئیس جمهور به تجربه موفق اتحادیه اروپا در برداشتن 
مرزها اشــاره کرد و گفت: یکی از زمینه ها و اقداماتی که باعث شــد آنها 
توانســتند مرزهایشــان را بردارند، همین اســت که هر کالایی که در این 
کشورها وجود دارد یا تولید می شود، کد یکتای تولید دارد و نمی توان آن 
را از جایی به جای دیگر قاچاق کرد. ما اگر از این تجربه ها اســتفاده کنیم 

دیگر در گمرک هم مشــکلی نخواهیم داشت.پزشــکیان با بیان اینکه اگر 
مدیران اراده داشته باشند، می توان در زمان کوتاهی این اصلاحات را انجام 
داد، افزود: جمع آوری اطلاعات و تحلیل داده ها و اتصال آنها به یکدیگر و 
شکل دادن به ساختارهایی برای این کار، نیازمند یک اراده قوی در مدیران 
اســت. اگر آن اراده نباشــد حتی بهترین قانون و ساختار هم نتیجه بخش 

نخواهد بود.
رئیس جمهور به سامانه طراحی شده از سوی اداره دارایی برای جمع آوری 
داده ها که در این جلسه معرفی شد، اشاره و خاطرنشان کرد: اگر قرار باشد 
برای عملیاتی کردن این سامانه، مقررات را اصلاح کنیم، این کار را انجام 
می دهیــم، امــا همان طور که گفتم قدم اول جمع آوری داده ها و قدم بعد 
هوشمندســازی و اتصال آن به داده های ســایر نهادهاست. در حال حاضر 
گاهی پیش می آید که رد یک کالا پس از ترخیص از بندر، گم می شــود و 
بعد از مدتی سر از بازارهای آزاد در می آورد، این مسئله ناشی از آن است 

که ما به داده ها تسلط نداریم.

مشاور رئیس جمهور: تلاش می کنیم مکان خاصی برای تجمع های اعتراضی ایجاد کنیم

نورالدین آهی مشاور ارشد رئیس جمهور در امور تشکل ها و احزاب در گفتگو با مهر، گفت: در رابطه با فیلتر من 
دیدم موتورسوارهایی مخالف رفع فیلترینگ بودند، ما با نقد مخالف نیستیم ولی ابزارهای قانونی کشور باید رعایت 

شود. هر گرایش و جریان فکری طبق قانون باید از وزارت کشور مجوز بگیرد.
آهی اظهار کرد: دوستانی که با رفع فیلتر مخالف بودند به خیابان آمدند، خودشان هم دیدند که خیلی از حامیانشان 
هم موافق خودشان نیستند زیرا رفع فیلتر مطالبه حداکثری مردم است، باید به این اشاره کنم که دولت چهاردهم 

درصدد پیگیری تجمعات مسالمت آمیز قانونی و مجوزدار است.
وی گفت: من به عنوان مشــاور رئیس جمهور در حوزه احزاب و تشــکل ها روی این برنامه کار می کنم که مکان 
خاصی برای تجمع ها ایجاد شــود، آن هایی که حرفی دارند در مکانی خاص بیایند تا هم امنیتشــان حفظ شــود و 

هم بتوانند حرفشان را مطرح کنند و دیگران از آنها سوءاستفاده نکنند.

هشدار فرمانده سپاه سلمان درباره وضعیت مرزها

 ســردار ســرتیپ پاســدار احمد شفائی فرمانده سپاه سلمان سیستان و بلوچستان در جمع بسیجیان، اظهار کرد: 
امروزه تمرکز دشمنان بر مرزهای جنوب شرق کشور است و از طرفی با دو کشور افغانستان و پاکستان هم مرز 
هســتیم و موقعیتی خاص داریم بنابراین همه ما به عنوان پاســدار باید مراقبت کرده و با تمام ظرفیت پای کار 

باشیم.
وی گفت: نقش زنان در خانواده و محل کار بسیار اساسی و مهم است و اگر نسبت به هجمه های روانی دشمنان 

بی تفاوت باشیم و آگاهی لازم و تسلط بر سواد رسانه ای نداشته باشیم، دچار آسیب می شویم.
فرمانده سپاه سلمان سیستان و بلوچستان خاطرنشان کرد: پاسداران ستون های انقلاب اند و باید آگاهی خود را 
تقویت کنند و هدف همه ما باید بصیرت افزایی و امید آفرینی باشد و با تمام وجود برای حفظ انقلاب تلاش کنیم.
 سردار شفائی گفت: وعده الهی قطعی است و شرط آن تلاش، پیگیری، اخلاص و بهره مندی از همه ظرفیت هاست.

حسین کنعانی مقدم
نماینده ادوار مجلس
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چرا باید با ناترازی انرژی مواجه شویم؟

به نظر می رسد که در مسائل اقتصادی دچار نوعی بی برنامگی شده ایم. 
این وضعیت باعث شده اظهارنظرهایی که مسئولین اقتصادی کشور 
ارائــه می دهنــد، جو روانی بازار را بر هم بزند. وقتی رئیس جمهور یا 
وزیر اقتصاد نتیجه تلاش هایشــان را اعلام می کنند و می گویند که 
ما به دنبال تثبیت بازار ارز هســتیم، این یک فاجعه اســت که ما هر 
سال بعد از جهش هایی که انجام می دهیم می گوییم می خواهیم آن 
را تثبیت کنیم. در حالی که باید ارزش پول ملی را آنقدر بالا ببریم 

که ارزش ارزهای خارجی پایین بیاید.
نکته بعدی در مســائل اقتصادی این اســت که یکی از مبانی اقتصاد 
وجود کاهش و افزایش قیمت ها و یا به عبارتی نوسانات قیمت هاست 
که می تواند انگیزه ای برای تجارت و فعالیت های اقتصادی باشــد. 
به نظر من، صحبت از ثبات کامل قیمت ها کار اشــتباهی اســت. اگر 
به هند نگاه کنیم، وقتی گاندی اســتعمار انگلیس را شکســت داد و 
برای تأمین بانک مرکزی خود درخواســت کرد مردم، به ویژه زنان 
هندی، طلاهای خود را به بانک بیاورند، این اقدام به پشــتوانه آن، 
قدرت اقتصادی هند را افزایش داد و مانع از شکست اقتصادی شد. 
در حــال حاضر اعلام می شــود حدود ۶۰ تــا ۷۰ میلیارد دلار پول 
فیزیکی در دست مردم است که به دلیل عدم اعتماد به بانک ها، آن 
را در خانه هایشان نگهداری می کنند. این وضعیت نه تنها باعث ناامنی 
می شــود، بلکه نگهداری پول خارج از جریان اقتصادی، نوعی ضرر 

اقتصادی و مقابله با افزایش ارزش پول ملی است.
دولت باید اقداماتی انجام دهد تا مردم سرمایه های خود را وارد اقتصاد 
کنند و به آن اعتماد پیدا کنند. در گذشــته، ما بحث می کردیم که 
بانک ها باید پس اندازهای ارزی را ارائه دهند و به آن ها سود پرداخت 
کنند، همان طور که به پس اندازهای ریالی سود می دهند. این می تواند 
انگیزه ای باشــد تا افراد ســرمایه های خود را به بانک ها بیاورند، به 
شــرطی که پس از مدتی اعلام نکنند که اگر خواســتید پول ها را از 
بانک بردارید به نرخ دولتی و ریال تبدیل می کنیم؛ چرا که این نوع 
اقدامات موجب از دست رفتن اعتماد مردم می شود، مانند آنچه در 
بورس اتفاق افتاد.به هر حال، امارات که اندازه یک اســتان ماســت، 
دارای ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیارد دلار درآمد غیرنفتی اســت. ما که روی 
منابع نفت، گاز و معادن نشسته ایم و کشوری با ۸۵ میلیون جمعیت 
و نیروی انســانی توانمند و نخبه داریم، چرا باید با ناترازی در حوزه 
نفت، گاز، بنزین، هوا و انرژی مواجه شــویم؟ این نشــان دهنده این 
است که ما در بخش مدیریت مشکل داریم و با چالش ها روبرو هستیم 
و این چالش ها باید حل شــوند. نباید همه مشــکلات را گردن مردم 
بیندازیم، به خصوص از آن جهت که مصرف می کنند. در بسیاری از 
کشورهای دنیا، مردم را تشویق می کنند که مصرف بیشتری داشته 
باشند تا بتوانند از تولیدات خود درآمدزایی کنند. متأسفانه، در ایران 
این بحث به درســتی دنبال نمی شــود.دراین شرایط باید همه ما به 
قانون و اجرای آن پایبند باشیم، در عین حال که مسئولین نیز باید 
به تبعات عدم اجرای قانون توجه کنند.ما باید مراقب باشــیم که در 
دام مثلث شومی که رهبر انقلاب هم به اشاره کرده اند و شامل ایجاد 
یأس و ناامیدی، ایجاد اختلاف و تشــتت و در نهایت بلوا و آشــوب 
است، گرفتار نشویم. برخی افراد فکر می کنند اگر از این ابزارها علیه 
رقبای سیاسی خود استفاده کنند، موفق خواهند شد؛ در حالی که 
تجربه نشــان داده افرادی که از این ابزارها برای فشــار به مسئولین 
بهره می برند، نخستین ضربه را خود خواهند خورد و سپس به اعتماد 

مردم که یک سرمایه اجتماعی است، آسیب می زنند.

رویداد

آقای رئیس جمهور! وزیر نفت را توبیخ کنید

 خبرآنلاین: محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشت:

آقای رییس جمهور!
از آقای علیرضا ســلیمی نماینده مجلس که حرف وزیر نفت درباره 
خرید سوخت از قاچاقچیان را برملا کرده تقدیر و وزیر را توبیخ کنید.
وزیر البته تکذیب کرده اما نماینده محترم گفته فایل صوتی اش را دارد.

این یک ســرنخ بســیار مهم اســت. حتماً وزارت نفت می داند از چه 
کسی خرید کرده!

گفتنی اســت علیرضا ســلیمی دو روز پیش عنوان کرده بود: وزارت 
نفت از قاچاقچی ها روزانه ۹ میلیون لیتر سوخت می خرد.

صادق زیباکلام: ۲۰۰ سال پیش آدام اسمیت 
راهکار را نشان داد

خبرآنلاین: صادق زیباکلام اســتاد دانشــگاه و فعال سیاسی اصلاح 
طلب در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:

دکتر عارف در نشستی با دانشگاهیان خواهان ارائه راهکار در زمینه 
اصلاح وضعیت اقتصادی کشور شدند. ۲۰۰ سال پیش آدام اسمیت 

راهکار را نشان داد و گفت »دولت تاجر خوبی نیست«.
ترکیه، مالزی و بســیاری دیگر به حرف او عمل کردند ما برعکس 
صدر تا ذیل اقتصادمان دولتی اســت. حاصل شــده اقتصاد فاسد و 

ناکارامد دولتی ما.

فیلترشکن فروش ها به مردم معرفی شوند
ایلنا: مجتبی یوســفی عضو هیات رییســه مجلس، درباره رفع فیلتر 
واتس اپ و گوگل پلی گفت: حالا که امروز تصمیم حاکمیت بر رفع 
فیلترینگ اســت؛ به نظر می رســد زمان آن رسیده به مردم شفاف 
گفته شــود چه کســانی فیلترشکن فروخته اند و چه منابع مالی در 

این سال ها کسب کرده اند؟
وی تاکید کرد: امروز باید کسانی که درآمدهای مالی آنچنانی از کنار 

فروختن فیلترشکن کسب کردند، به مردم معرفی شوند.

ســیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه در نشست خبری با سید 
بدر البوسعیدی وزیر خارجه سلطنت عمان در تهران، گفت: امروز 
دربــاره روابــط دوجانبه به صــورت مفصل صحبت کردیم. نگاه 
نزدیکی را در خصوص مســائل منطقه داریم. مشــورت مفصلی 
درباره مسائل مربوط به فلسطین و جنایات رژیم صهیونیستی و 

آنچه در منطقه در اثر تهاجم این رژیم رخ می دهد.
وی افزود: حملات در غزه باید هر چه سریع تر پایان و آتش بس 
فوری برقرار و راه های کمک رسانی به غزه گشایش یابد. عراقچی 
بیان کرد: درباره تحولات سوریه بحث مفصلی داشتیم. همه ما 

خواهان آرامش و ثبات و تشکیل حکومت فراگیر هستیم که همه 
اقشار جامعه سوریه را در بربگیرد.

وی گفت: درباره تحولات یمن تبادل نظر داشتیم. حملات نظامی 
اســرائیل و آمریکا به خاک یمن و تخریب زیرســاخت های این 
کشور را محکوم می کند بر حفظ تمامیت ارضی یمن تأکید داریم. 
امیدواریم مذاکرات صلح هر چه سریع تر از سر گرفته شود و مانع 

از بروز جنگ داخلی در یمن شود.
عراقچی گفت: دولت عمان همواره برای کمک به روابط ایران با 
برخی کشورهای دیگر آماده بود و کمک کردند و ارتباطاتی برقرار 

شــده اســت. نقش عمان در مذاکرات هسته ای چه قبل از خروج 
آمریکا و بعد از آن مشــخص اســت و از دوستان در عمان همواره 

تقدیر کرده و می کنیم.
وی ادامه داد: اگر نیازی باشــد این کار انجام شــود حتماً خواهد 
شد ولی در این سفر پیامی رد و بدل نشده است. تبادل پیام های 
لازم با طرف آمریکایی در صورتی که لازم باشد از طریق سفارت 
سوئیس انجام می شود. دولت عمان در شرایطی که نیاز باشد به 
ایــن کار مبــادرت می کنند و در حال حاضر چنین پیامی وجود 

ندارد.

عراقچی:  در سفر وزیر خارجه عمان پیامی از جانب آمریکا رد و بدل نشد

گــروه سیاســی: وضعیــت فعلــی خاورمیانــه، 
سرمایه گذاری کشورهایی که در این منطقه در حال 
تجارت و رونق اقتصاد هســتند را در تهدید جنگ 
قرار داده است و این ناامنی ممکن است به زیان آنها 
تمام شود. یکی از کشورهایی که در منطقه با طراحی 
کریدورهای تجاری سرمایه گذاری کرده است چین 
است که این کشور نه فقط برای این کریدورها بلکه 
برای تولید ناخالص خود نیاز به نفت ارزان خاورمیانه 
دارد. که در اینباره کارشــناس ما معتقد اســت که 
روســیه نیاز چین را برطرف کرده و انچنان هم به 
نفــت منطقــه نیاز ندارد! در اینبــاره با دکتر بهرام 
امیراحمدیان اســتادیار مطالعات روسیه، آسیای 
مرکزی و قفقاز، دانشکده مطالعات جهان، دانشگاه 

تهران گفتگو کرده ایم که در ادامه می خوانیم:
در تحلیلها گفته می شود که چین بزودی نخستین 
اقتصاد جهان خواهد شــد و ایالات متحده را پشت 

سر خواهد گذاشت.
با یک مقایسه جمعیتی و تولید ناخالص داخلی دو 
کشــور چین و آمریکا متوجه می شــویم که این 
تحلیل ها بی اساس است؛ درآمد سرانه چین را اگر 
با درآمد سرانه آمریکا مقایسه کنیم متوجه خواهیم 
شد، که درآمد سرانه ایالات متحده آمریکا چندین 
برابر بیشتر از چین است و این فاصله تا دهه آینده 

هم ادامه خواهد داشت.
اگر قدر مطلق مقدار تولید ناخالص داخلی را معیار 
سنجش قرار دهیم، اگر چین برابر با ایالات متحده 
هم باشد، در طرف دیگر عامل تعداد جمعیت است. 
چین یک میلیارد نفر بیش از ایالات متحده جمعیت 
دارد. چین این درآمد ســرانه را بین جمعیت یک 
میلیاردی کشــورش می خواهد توزیع کند! معلوم 
است که سرانه این کشور تا ۳۰ سال آینده به اندازه 
مصرف سرانه آمریکا نخواهد شد. خب این به خودی 
خود برای چین مشــکل اســت! حالا آمریکا بیاید 
هزینه کند جلوی چین را بگیرد؟ سرانه آمریکا که 
در سال ۵۰ هزار دلار درسال است با چین مقایسه 
کنید ملاحظه کنید که چه عددی می شود؟ درست 
اســت که تولید ناخالص چین از آمریکا هم بیشتر 

اســت اما این باید خرج آموزش، درمان، مخابرات، 
ارتباطات و شبکه های ارتباطی و ... بشود.

با شدت گرفتن آشوب در منطقه خاورمیانه چه  ��
طــور چین در آینده چطــور نفت خود را تأمین 

خواهد کرد؟
چین اکنون نیز از غیر خاورمیانه نفت خود را تأمین 
می کند. چین از طریق خطوط لوله روسیه هم گاز 
و هــم نفت ارزان حتــی ارزان تر از ایران را دریافت 
می کند. چون روســیه هم مانند ایران تحریم است 
بنابراین نفت خود را ارزان تر از ایران می فروشد. این 
لوله ها از مناطق ســیبری در شــرق دور و سواحل 
دریای ژاپن )بندر ولادی وستوک در مرز با چین( 
که بالاتر اشــاره کردم می رســد و از آنجا با گذر از 
اقیانوس آرام و دریای چین جنوبی و اقیانوس هند؛ 

به هند هم صادر می شود.
پــس وقتی دربــاره تحــولات خاورمیانه صحبت 
می کنیم باید به بازارشکنی روسیه توجه کنیم. این 
کشــور با ارزانتر فروختن نفت، دست ایران را برای 
فروش نفت به چین کوتاه کرده است. ایران به چین 
۳۰ درصــد ارزان می فروخــت به هر ترتیب نفت ما 
بالاخره به فروش می رفت اما حالا با اقدام روســیه 
همان را هم نمی توانیم بفروشیم چون روس ها جای 
ما را گرفته اند! به هرحال روسیه موفق شده است.

در قرارداد ۲۵ ســاله ایــران و چین، ایران در  ��
وضعیــت فعلی وجود تحریم ها و وضعیت منطقه 

چگونه می تواند با چین همکاری داشته باشد؟
اگــر ایــران بخواهــد در چارچــوب موافقتنامه 
همکاری های استراتژیک ۲۵ ساله همکاری داشته 
باشــد، لازم اســت ابتدا به FATF بپیوندد و سپس 
اقداماتی برای برداشتن تحریمهای تحمیلی انجام 
دهد )که شرایط کنونی اجازه این مورد را نمی دهد(. 
آنگاه چین خواهد توانســت در ابتکار کمربند و راه 
بــا ایران همــکاری کند، ایران امکانات خوبی برای 
همکاری دارد که نخســتین آن راههای ارتباطی، 
بنادر و فرودگاهها و انبارها و بطو کلی لجســتیک 
است. ولی مساله اینجاست که ایران در بازی با چین 
در ابتــکار کمربند، قصد نــدارد به کریدوری برای 

چینی ها تبدیل شود.
مــن بارها در کنفرانس های مختلف به آن اشــاره 
کــرده ام؛ بهترین کار برای ایران که بخواهد در این 
ابتکار کار کند این است که با همکاری چین، ایران 
تبدیل به میانه ارزش زنجیره ای چین بشود. چینی ها 
کالاهای نیم ساخته خود را به ایران منتقل کنند و 
در ایران با بهره گیری از انرژی ارزان، نیروی انسانی 
کارامــد و فضای تولیدی، کالاهای نیم ســاخته را 
تکمیل و به روند صادرات وارد سازد. در این مرحله 
بخشــی از ارزش افزوده به ایران تعلق گرفته و در 
مدت زمان تولید نهایی کالاهای چینی صرفه جویی 
و موجب سهولت و سرعت صادرات کالاهای چینی 

به بازار مصرف فضاهای بعد از ایران می شود.
 اینکه برخی کارشناسان می گویند که اگر ترانزیت 
راه بی اندازیم از پول نفت بیشــتر درآمد کســب 
خواهیم کرد، ســخن درســتی نیست. هیچ یک از 
مراکز مطالعــات منطقه ای، اقتصادی و آکادمیک 
این مساله را بررسی و منتشر نکرده اند. مقایسه ای 
هــم وجود ندارد که بگوید هزینه نگهداری راه ها و 
درآمــد حاصل از رفت و آمــد کامیون ها و بارهای 
ســنگین در جاده ها و ذخیره اصطلاک آن کمتر از 
درآمد حاصل از ترانزیت است و موجب ایجاد درآمد 

بــه اندازه درآمد حاصل از فروش نفت )یا در برخی 
اظهار نظرها بیش از درآمد نفت( خواهد بود تا کنون 
دراین باره تجزیه و تحلیل اقتصاد سنجی و هزینه ۰- 

فایده صورت نگرفته است.
چند ســال اســت که قرارداد همکاری های  ��

استراتژیک ۲۵ ســاله ایران با چین امضا شده 
اســت. چرا کاری انجام نشده؟ بررسی کنیم در 
جایی که چین آن را اجرایی کرده چه دستاوردی 

داشته؟
اقتصاد کشــورهای آســیای مرکزی به عنوان پنج 
کشور محصور در خشکی در شمال در در سه دهه 
گذشــته در سه مسیر شــکل گرفته است؛ یکم به 
سمت شرق، دوم به غرب، آذربایجان و ترکیه، سوم؛ 
روســیه که در هر سه مورد سرمایه گذاری هایی از 
سوی شرکا انجام شده است. در سال ۱۳۷۵ ایران 
با هزینه بسیار شبکه راه آهن خود را در مسیر بافق 
-مشهد-سرخس به شبکه راه آهن آسیای مرکزی 
پیوند داد. اکنون باید پرسید که آیا در این مسیر به 
اندازه ســرمایه ای که گذاشــته شده است، درآمد 
ترانزیت کسب شده است؟ آسیای مرکزی به عنوان 
کشورهای محصور در خشکی چه مقدار از این راه 
آهــن بهــره می گیرنــد؟ آیا بدون بهــره گیری از 
شــبکه های ارتباطی ایران، آن ها توان ادامه حیات 
اقتصــادی دارند؟ کریدورهای جانشــین در کدام 
مســیرها مورد استفاده قرار می گیرند؟ ایران طی 
این سه دهه گذشته چه میزان بار ترانزیت کرده و 

چه مقدار درآمد داشته است؟
احساس ملی ما می گوید که آنها باید از کریدورهای 
ایران عبور کنند. همه این کریدورها و زیرســاخت 
آنها با ســرمایه دولت ساخته می شود، اما روی این 
بســتر حمل و نقــل و ترانزیت، بخش خصوصی و 
شرکتهای حقوقی و شخصیتهای حقیقی )کاموین 
و دیگر وسایل نقلیه و فعالان عرصه حمل و نقل و 
ترانزیت( از آن استفاده می کنند. اینجا دولت ناظر 
و تدوینگر قوانین و مقررات حقوقی و قانونی و فنی 
و ضامن عبور و مرور بی خطر است. بقیه کارها بخش 
خصوصی اســت کــه از آن زیرســاختها بهره مند 
می شوند. بخش خصوصی )بازرگانان، شرکت های 
خصوصی( از یک شــبکه حمــل و نقل و ترانزیت، 
انتظار دارند در کنار امنیت، ســهولت، ســرعت و 
منفعت هم لازم برای آنها در کریدورهای ترانزیتی 
فراهم شــود. وقتی کشوری شرایط و بستر مناسب 
را ایجاد نکند، هم در داخل و هم در فضای سیاسی 

و اقتصــادی، کریدور های دیگر و موازی جایگزین 
می شــوند. یعنی صاحب کالا در گمرک با دشواری 
و کم کاری و دیرکرد و ناامنی و کندی حرکت و نبود 
منفعت مورد انتظار روبرو شود، کریدور خود را تغییر 
می دهد چون کالای او باید به سرعت به بازار برسد 
تا رقبا جای آن را نگیرند. همه آن اقتصاددانان برای 
آن شــرکت صادر کننده حتی به وطن خودش هم 
احساس ندارد چون فقط می خواهد صادر کند نگران 
ســرمایه خود است. بنابراین چرا ما باید فکر کنیم 
که کشــورهای محصور در خشکی آسیای مرکزی 
برای صادارات و واردات خود از جهان خارج، حتماً 

باید از ایران عبور کنند؟ این چه منطقی است؟
اینکه برخی فکر می کنند ایران قطب و مرکز عالم 
اســت و هر ارتباطی از شــرق آسیا به غرب آفریقا و 
از شــمال به جنوب باید از ایران عبور کند، منطق 
نادرستی است. این خود بزرگ بینی نادرست است. 
ما باید جایگاه خودمان را پیدا کنیم. به مردم نشان 
دهیم که این طور که نشــان می دهیم مرکز عالم 
هســتیم اینگونه نیســت. ما به انــدازه خودمان 
قدرتمند هستیم، قدرت منطقه ای هستیم، اینکه 
فکر کنیم همه به ما احتیاج دارند این درست نیست. 
باید ببینیم کجای تجارت بین الملل هستیم؟ ما 
حتــی نیم درصد هم از تجارت بین الملل ســهم 
نداریــم تولیــد ناخالص داخلی ما هم کمتر از این 

است.
کشــوها در عرصه بین الملل، به اندازه وزنشــان در 
تجارت جهانی می توانند نقش داشته باشند. برای 
نمونه جمهوری آذربایجان که یک کشــور محصور 
در خشــکی در همسایگی شمال غرب ایران است، 
مبادلات خود را در مسیر غربی با اسرائیل، ترکیه و 
کشورهای اروپایی و روسیه انجام می دهد. البته با 
ایران هم مبادلات تجاری دارد ولی سهم ایران قابل 

توجه نیست.
کســانی که در این مســائل اظهــار نظر می کنند 
خواهش می کنم کمی اندیشه کنند سیاستمداران 
و دولتمردان ما با اقتصاد دانان مشورت کنند با تک 
صدایی یک سیاســت جامع برای رشــد اقتصادی 
کشور فراهم کنند اینکه هرکسی از هر تریبون برای 
اقتصاد و تجارت کشــور یک نسخه بپیچد صحیح 
نیست. باید تک صدایی و حکومت قانون اعمال شود 
که اگربر فرض شخص وزیر دستور داد، همان شود 
نه اینکه هرکس برای وضعیت فعلی دســتورالعمل 

ارائه دهد با این روش ما پیشرفت نخواهیم کرد.

زهره نوروزپور
روزنامه نگار

 چرا قرارداد
  25 ساله 
ایران و چین 
اجرا نمی شود؟

در گفتگو با یک کارشناس سیاست 
خارجی بررسی شد



یک پیش بینی جالب درباره نرخ دلار در روزهای آینده

علی شریعتی، فعال اقتصادی و عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با خبرآنلاین درباره 
روند قیمت دلار در روزهای آینده نوشت: نظر من این هست کماکان دلار )کوتاه مدت( نزولی می شود.

وی تاکید کرد: قیمت دلار تا ۷۳ هزار تومان پایین می آید و در نرخ ۷۵ هزار تومان آرام می گیرد.
عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران دلیل این موضوع را چنین عنوان کرد: حساب ۵۰ شرکت رمزارز 
در حوزه خرید تتر به دستور بانک مرکزی بسته شده است. این شرکت ها روزانه ۴ همت ریال را تتر می کردند 

یعنی روزی ۵۰ میلیون دلار.
بنا به این گزارش، بررسی روند بازار ارز حاکی از آن است که از روز یک شنبه، ۹ دی ماه روند کاهشی قیمت 
دلار آغاز شده و دلار از کانال ۸۲ هزار تومان به کانال ۷۹ هزار تومان بازگشته است. بااین تفاسیر باید منتظر 

ماند و دید نرخ دلار تا چه میزان کاهش خواهد یافت.

واریزی ویژه برای بازنشستگان در راه است؟

از اظهارات نمایندگان مجلس و مسئولان امر چنین برمی آید که قرار است چهل درصد متناسب سازیِ سال 
جاری تا پایان سال برای همه بازنشستگان اجرایی شود؛ به این ترتیب، احتمال اصلاح متناسب سازی انجام 
شده وجود دارد.محسن زنگنه، نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی در این باره گفته 
است: ما توافق کردیم که از برج ۹ یعنی آذرماه، ۴۰ درصد متناسب سازی برای همه بازنشستگان کشور اجرا 
شــود؛ برج ۱۰، ۱۱ و ۱۲ همه بازنشســتگان این ۴۰ درصد را دریافت کنند؛ ســال بعد هم ۳۰ درصد اعمال 
شود.رضا فیضی نژاد، معاون فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشستگی کشوری نیز تأکید کرده که تا »پایان 
امسال« حقوق بازنشستگان کشوری با اعمال اجرای ۴۰ درصد متناسب سازی به حساب بازنشستگان واریز 
می شود.بنابراین در ۳ ماه باقیمانده از سال ۱۴۰۳ نیز حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی، کشوری و لشکری 

همراه با اعمال متناسب سازی واریز خواهد شد. معوقات بازنشستگان کشوری سال آینده واریز می شود.

آلبرت بغزیان
اقتصاددان
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اقت

تک نرخی شدن ارز منوط به رفع تحریم ها

اینکه ارز در کشــور تک نرخی باشــد اتفاق خوبی اســت. هر 
سازمان و نهادی یک آرمان منحصر به خود دارد. برای مثال 
وزارت جهاد کشاوزی قصد دارد به خودکفایی در گندم دست 
یابد، وزارت اقتصاد، تمایل دارد که درآمدهای دولتی افزایش 
پیدا کند تا کسری بودجه به حداقل برسد، صنعت گردشگری 
تمایل دارد که به هدف جذب ۳۰ میلیون گردشــگر در ســال 
برســد و یکی از آرزوهای بانک مرکزی این اســت که بتواند به 

تک نرخی شدن ارز را محقق سازد.
 با این حال، باید معنا و مفهوم دقیق و روشــنی از تک نرخی 
شــدن ارز از ســوی مقامات ارائه شود تا اقتصاد و بخش فعال 
اقتصــاد کشــور بدانند که منظور و هدف سیاســت گذاران 
اقتصادی از تک نرخی شــدن ارز شامل چه مواردی می شود. 
اگر بخواهیم مســئله تک نرخی شــدن ارز را با مثال تعریف 
کنیــم، بایــد امارات را مثــال بزنیم که دلار معادل ۳.۶ درهم 
است و نرخ آن مشخص است. علاوه بر این می توان طلا را در 
کشــور مثال زد. در حال حاضر طلا در کشــور یک نرخ دارد و 
افراد به هر میزانی که تمایل داشته باشند می توانند با نرخ و 

تعرفه مشخص طلا را خرید و فروش کنند.
ســوالی که مطرح می شــود این است که منظور از تک نرخی 
شــدن نظام ارز، مانند مصادیق فوق اســت یا خیر. این نرخ یا 
توســط بانک مرکزی مدیریت می شود )مانند امارات که نرخ 
آن تظمیم می کند(، یا نرخ ارز شناور تک نرخی است که هر 

روز دامنه قیمت متفاوتی دارد.
این در حالی اســت که فعال اقتصادی ما باید بداند که پروژه 
اقتصادی و تجارتی خود را برای آینده با چه نرخی باید هدف 
گــذاری کنــد. بنابراین، اگر مــا نتوانیم ادبیات واقعی در علم 
اقتصاد و اقتصاد بین الملل را عملی سازیم، احتمال دارد برخی 

از اقدامات و اصلاحات در حد ابتکار باقی بماند.
بنابراین اگر بخواهیم یک بازار واقعی ارز ایجاد کنیم، باید همه 
موانــع ایجــاد معاملات و تبادلات تجاری در این بازار را حذف 
کنیم. برای مثال اگر در یک بازار ارزی، دامنه نوســان وجود 
داشته باشد و فعال اقتصادی نتواند با نرخی که مورد نظرش 
اســت مبادلات خود را انجام دهد ممکن اســت به بازار غیر 
رســمی روی آورده و مبادلات خود را از محل آن بازار انجام 

دهد.
بازار واقعی، محلی است که در آن بین عرضه کننده و متقاضی، 
توافــق صورت می گیرد. برای مثال اگر صادرکننده یا دارنده 
ارز، حجم بالایی ارز در اختیار داشــته باشــد و بازار به صورت 
مدیریت شــده باشــد، ممکن است حاضر نباشد همه ارز خود 
را در این بازار عرضه کند، بنابراین تنها عده ای در این شرایط 
حاضر می شوند در این بازار مبادلات خود را انجام دهند. براین 
اساس، وقتی تمایل خریدار و فروشنده به یکدیگر نزدیک شد، 
می تواند گفت که توانسته ایم بازار را به سمت نرخ ارز توافقی 
برسانیم که کل بازار و اقتصاد کشور با آن نرخ قیمت گذاری 

می شود.
برای اینکه بساط بازار غیر رسمی جمع شود، تک نرخی شدن 
ارز سیاســت درســتی است. با این حال باید یک نرخ مشخص 
وجود داشته باشد که اقشار مختلف بتوانند از آن نرخ بهره مند 
شــوند و قاچاق نیز رخ ندهد. اما اگر غیر از این باشــد، حداقل 

دو نرخ ارز وجود خواهد داشت.
 به هرحال به نظر می رسد در ابتدا برای اینکه رانت ارزی توزیع 
نشود، باید نظارت بر توزیع و تخصیص ارز را به حداکثر ممکن 
افزایش داد. بی شــک کســانی که ارز به آنها اختصاص یافته 
مشخص هستند و زمانی که ارز به آنها اختصاص یافت، باید 
نظارت اساســی در جهت ارزیابی و صحت سنجی استفاده از 
آن ارز صورت بگیرد تا مشخص شود که آیا ارزی که به فعال 
اقتصادی اختصاص یافته اســت؛ برای همان محصول یا کالا 
اختصــاص یافته یــا اینکه به صورت صوری واردات آن اظهار 
شــده و یا حتی محصول دیگری با آن ارز وارد شــده اســت. 
بنابراین، با وجود ســازمان های نظارتی فعال در کشــور غیر 
منطقی اســت که نتوان یک نظارت اساســی بر روی اقتصاد 

کشور را محقق ساخت.
هدف از نظام چند نرخی حمایت از اقشار جامعه بود که میزان 
ارز توزیع شــده محدود در شــرایط تحریم را بتوان به صورت 
بهینه تخصیص داد. اما اگر نظارت قوی روی این موضوع وجود 

داشت دیگر رانتی توزیع نمی شد.
در مرحله بعد از نظارت اساســی بر تخصیص ارز، باید نظارت 
کامل روی مرزها کشور صورت بگیرد تا با کنترل مرزها از واردات 
و صادرات قاچاق به بهترین شکل جلوگیری کرد. متعاقب آن 
باید یک نظارت مطلوب بر قیمت ها صورت بگیرد تا محصولاتی 
که در بازار عرضه می شودند و ارز به آنها اختصاص یافته، با نرخ 

غیر رسمی و به اصطلاحی بازار آزاد به جامعه عرضه نشود.

مکث

ترک فعلِ برنامه و بودجه کلید خورد

ایلنــا: هنــوز ۶۰ درصد پاداش پایان خدمت بازنشســتگان 
فرهنگی ۱۴۰۲ و معوقات مزدی بازنشستگان ۱۴۰۰ پرداخت 
نشــده؛ ایــن بازنشســتگان بــرای دریافت معوقــات خود 

کنش گری های بسیار ترتیب دادند اما به نتیجه نرسیدند.
در نتیجهٔ این پیگیری ها، احسان عظیمی راد، نماینده مجلس 
خبر داد: نمایندگان مجلس پیگیری قضایی ترک فعل سازمان 
برنامه و بودجه در خصوص عدم پرداخت مطالبات بازنشستگان 

فرهنگی را کلید زدند.

یادداشت

افزایش نرخ ارز ترجیحی کالاهای اساسی در بودجه سال ۱۴۰۴، 
در تضاد با سیاست های ثبات ارزی برنامه هفتم توسعه تشخیص 

داده شده و باید تغییر کند.
با توجه به تصویب بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ در مجلس 
شــورای اســلامی، مصوبه مجلس در هیئت عالی نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام مورد بررسی قرار گرفته است و به گفته 
نایب رئیس کمیسیون تلفیق مجلس، مصوبه مجلس با ایراداتی از 

سوی این هیئت مواجه شده است.
محســن زنگنه نایب رئیس کمیســیون تلفیق مجلس با اشاره به 

ایرادات هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام به 
مصوبات بودجه ســال ۱۴۰۴، گفت: هیئت عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، مصوبات مجلس را بر مبنای دو رویکرد؛ 
نخست »عدم انطباق با سیاست های کلان کشور« و دوم؛ »مغایرت 
با برنامه«، بررسی می کند.به گفته این نماینده مجلس، از ۱۳ مورد 
عدم انطباق مدنظر قرارگرفته از ســوی مجمع، ۷ مورد آن رأی 
لازم را کسب نکرد و ۶ مورد آن واجد عدم انطباق با سیاست های 

کلی شناخته شد.
بر همین اساس یکی از بندهایی که از جمله مواردی که در مجمع 

تشخیص مصلحت نظام در تضاد با برنامه هفتم توسعه تشخیص 
داده شــده اســت، بحث ارز و سیاست های ارزی دولت در بودجه 
سال ۱۴۰۴ است.بحث ثبات نرخ ارز در بند ۲ برنامه هفتم توسعه 
مورد اشاره قرار گرفته است، به همین جهت اعضای مجمع معتقد 
بودند نوع سیاست های ارزی که در لایحه دولت و همچنین مصوبات 
مجلس آمده اســت، موجب ثبات نرخ ارز نمی شــود. ضمن اینکه 
اعضای هیئت عالی نظارت افزایش نرخ ارز ترجیحی، افزایش نرخ 
مرکــز مبادلــه و همچنین ایجاد بــازار ارز توافقی را نیز منطبق با 

سیاست ثبات بازار ارز ندانستند و این موضوع نیز رد شد.

مخالفت مجمع با افزایش نرخ ارز ترجیحی در ۱۴۰۴

علی عباس زاده، 
کارگر 38 سالهٔ 

معدن است که 
حالا به گفتهٔ 

همسرش، دیگر 
شبیه یک مردِ 

38 ساله نیست 
و مثل بچه ها 
می ماند. او را 

همان روزهای 
اول عمل کردند 

و آنطور که 
همسرِ این کارگرِ 

جوان می گوید 
بعد از عمل، 

دیگر به حالت 
عادی برنگشت. 

او در توصیفِ 
همسر خود 

می گوید: 
»حافظه اش را از 

دست داده؛ 
آدم ها را 

می شناسد اما 
نمی تواند جایی 

برود. حرفی 
نمی زند، کاری 
نمی کند. باید 

خودمان دستش 
را بگیریم

گروه اقتصادی: بیش از سه ماه از حادثهٔ معدنجوی 
طبــس، یکی از بزرگترین حــوادث کارِ ایران، 
می گــذرد. ۵۳ کارگــر در این حادثه کشــته و 
حدود ۱۴ کارگر نیز بر اثر استنشــاقِ گازِ متان 
مصدوم شــدند. این حادثه که به دلیلِ وسعتِ 
تلفاتش، بازتابِ گسترده ای داشت و تا مدت ها 
صدرِ اخبار رســانه ها بود، حالا دیگر به دســت 
فراموشــی سپرده شــده و اخبار مربوط به آن 
کمتــر مورد توجه قرار می گیرد. اوضاعِ کار در 
معدنجو نیز به روال عادی برگشــته است. برای 
کارگران و خانواده هایشــان اما اوضاع، دیگر به 

روال قبل برنمی گردد.
در طــول ایــن مــدت، از کارگــران متوفی و 
خانواده هایشــان زیاد شنیده ایم؛ روایتِ مرگِ 
دردناکِ کارگران، زندگیِ تلخِ بازماندگان و علتِ 
وقوعِ حادثه نیز بارها ســوژهٔ رســانه ها شده. از 
کارگران آســیب دیده و اوضاع و احوال شان اما 
کمتر نوشــته شــده اســت. حالا بعد از سه ماه 
متوجه شده ایم کارگرانی که در آن شب از معدن 
جانِ ســالم به در بردنــد، اوضاع خوبی ندارند. 
آنطور که برخی خانواده ها می گویند، کارگرانِ 
شــبِ حادثهٔ معدنجو، آســیبِ مغزی دیده اند، 
پزشــکان عذر برخی را خواســته و تشخیصِ از 
کارافتادگــی داده انــد. بســیاری از آن ها فعلًا 
نمی تواننــد کار کننــد و برخی احتمالاً تا آخرِ 
عمرشــان هم بــه وضعیتِ عــادی برنگردند. 
خانوادهٔ این کارگران، این سه ماه را با مستمریِ 
۱۰ میلیــون تومانــیِ معدنجــو گذرانده اند؛ 
مستمری ای که معلوم نیست تا چه زمانی تداوم 
داشته باشد. روایتِ حال روزِ خرابِ زندگیِ این 

کارگران را از زبانِ همسرانشــان می خوانیم.
پولی برای پیگیری درمان نداریم ��

مهدی راوندی، کارگرِ ۴۱ سالهٔ معدن و ساکنِ 
روســتای چغتای است. تا پیش از آنکه گرفتارِ 
گازِ متان شود، او را مردِ کاریِ روستا می دانستند. 
پیش از این، برای تأمین خرجِ خانواده، دو هفته 
در معدن کار می کرد و دو هفته در روستا. حالا 
اما خانه نشــین شده است؛ نه دیگر توانی برای 
کار در معــدن دارد و نــه آنطور که همســرش 

می گویــد، او را برای دامداری می پذیرند.
او که در شبِ حادثه برای کمک به آسیب دیدگان 
وارد تونل شــده بود، چنان آســیب دید که سه 
روز به کما رفت و بعد از به هوش آمدن، حافظهٔ 
خود را از دســت داد. حالا ســه ماه از آن روزها 
گذشــته است. همســرش می گوید: »ام آر آی 
گرفته ایم و دکتر تأئید کرده که آســیب مغزی 
دیده است. می گویند همسرم از کارافتاده شده 
امــا چــون کارت پایان خدمت نــدارد، حتی 
نتوانســتیم پیگیرِ کارهــای ازکارافتادگی اش 

شویم.«
»سردردهای شدید دارد و حواسش سرِ جایش 
نیست« این حالتِ به ظاهر ساده را خانمِ راوندی 
در وصفِ حال و روزِ همســرش می گوید اما از 
توضیحات مشخص است که این »حواس پرتی« 
چنــدان هم حالتِ ســاده ای نیســت و تبعاتِ 
بسیاری دارد: »خانهٔ ما روبه روی یک جاده است 
و همسرم گاهی تا سمتِ جاده می رود و نگرانیم 
کــه اتفــاقِ بدی برایش بیفتــد. گاهی حتی تا 
دستشــویی هم نمی تواند برود و باید کمکش 
کنیــم. گاهی فقط یک جا می نشــیند و گاهی 
فقط راه می رود. درســت مانند یک بچه شــده 
که کسی باید مراقبش باشد. سر کار که می روم 

در را قفــل می کنم تا از خانه بیرون نرود.«
کارگرِ ۴۱ ســالهٔ ســابقِ معدنجو نمی تواند کار 
کند. همســرش می گوید: »قبلًا وقتی به روستا 
می آمد، برای کارش سر و دست می شکستند، 
حالا کســی قبولش نمی کند. یک روز برای کار 
بــه گاوداری رفــت، اما روز بعــد گفتند دیگر 

نیاید….«
زندگــیِ آن ها حــالا با درآمدِ ۵ میلیون تومانیِ 
خانمِ راوندی و مستمریِ ناچیزی که از معدنجو 
پرداخت می شــود، می گذرد. تأمین اجتماعی 
هــم بعد از ســه ماه، به تازگــی غرامتِ دورانِ 
بیــکاری را پرداخت کرده اســت. خرجِ درمان 
بالاست. به خانم راوندی بیمارستان ابن سینای 
مشهد را برای ادامهٔ درمان معرفی کرده اند، اما 

آن هــا پولی برای پیگیریِ درمان ندارند.
»زندگی ما نابود شــد و رفت…« این آخرین 
جمله ای است که از همسرِ آقای راوندی، کارگرِ 
جوانِ از کارافتادهٔ معدنجوی طبس، می شنوم.

کارگرِ ۳۸ سالهٔ معدنجوی طبس دیگر خوب  ��
نمی شود!

علی عباس زاده، کارگر ۳۸ ســالهٔ معدن اســت 
که حالا به گفتهٔ همسرش، دیگر شبیه یک مردِ 
۳۸ ســاله نیســت و مثل بچه ها می ماند. او را 
همــان روزهای اول عمــل کردند و آنطور که 
همســرِ این کارگرِ جوان می گوید بعد از عمل، 
دیگر به حالت عادی برنگشــت. او در توصیفِ 
همســر خود می گوید: »حافظه اش را از دست 
داده؛ آدم ها را می شناســد اما نمی تواند جایی 
بــرود. حرفــی نمی زنــد، کاری نمی کند. باید 
خودمان دســتش را بگیریم. حتی کوچکترین 
کارهــا را هم با کمک ما انجام می دهد. یک نفر 
را می خواهد که از او پرســتاری کند. مثل یک 
بچهٔ کوچک می ماند. همانطور که نمی شود یک 
بچهٔ دوســاله را تنها گذاشــت، همسرِ ۳۸ سالهٔ 

من را هم نباید تنها گذاشــت.«
گریــه می کنــد، کمــی آرام می شــود و ادامه 
می دهــد: »هــر روز با فرزندم برای همســرم و 
وضعیتش گریه می کنیم. از آن مردِ جوانِ ســرِ 
حال چیزی نمانده و فقط غم و غصه اش برایمان 

مانده است….«
به این ســیاهیِ بیماری و تغییرِ یک شبهٔ چهرهٔ 
یک مرد، دردِ معیشــت را هم باید اضافه کرد. 
خانــم عباس زاده می گوید: »قبلًا همســرم دو 
هفتــه در معــدن کار می کــرد و دو هفتــه در 
نیشــابور، اما باز هم خرج خانه نمی رسید. حالا 
تأمیــن اجتماعی بعد از چنــد ماه پیگیری، ۷ 
میلیــون تومان غرامت دوران بیماری برایمان 
بســته، که با پولی که از معدنجو می گیرم فقط 
کرایــه خانه و اقســاط ماهانه مــان را پرداخت 

می کنیم.«
کارگرِ ۳۸ ســالهٔ معدن جو دیگر نمی تواند کار 
کند. همســرش می گوید: »پزشکان عذرش را 
خواســته و گفته انــد دیگر خوب نمی شــود. 
گفته اند باید شش ماه صبر کنیم تا بعد به سراغ 

کارهای ازکارافتادگی برویم.«
کارگر ۴۰ ســاله با ۴ فرزند و یک مقرریِ ۱۰  ��

میلیون تومانی
هادی نوباغی کارگرِ جوانی اســت که سلامتیِ 
خود را پایِ نجاتِ جانِ همکارانش گذاشت. ۴۰ 
ســال سن دارد و فرزندِ چهارمش چند روز بعد 
از حادثه به دنیا آمد. او هم مانندِ دیگر کارگرانِ 
آســیب دیدهٔ معدن، فعــلًا نمی تواند کار کند و 

زندگیِ شــش نفره شان به سختی می گذرد.
همسرش می گوید: »۱۰ میلیون تومان از طرف 
معدنجو واریز می شود، که چهار میلیون تومان 
پــای اجاره خانه می رود و بخشــی از آن خرجِ 
هزینه هــای درمانِ هادی می شــود؛ برای هر 
ویزیت ۲۵۰ تا ۳۰۰ تومان می دهیم وام آر آی 
هم ۶۰۰ – ۷۰۰ هزار تومان است. هزینهٔ بچه ها 
و پول شــیرِ خشک و پوشاکِ نوزادِ ۳ ماهه مان 
به سختی و با کمکِ خواهر برادرهایمان تأمین 
می شود. از بس از این و اون پول گرفتیم دیگر 
خجالت می کشــیم و رویمان نمی شود سر بلند 
کنیم.«ســردردهایش آنقدر شــدید است که 
گاهی ســر را بی وقفه بــه دیوار می کوبد. از آن 
جــوانِ خوش روی مهربان حــالا مردی مانده 
کم طاقت، که به گفتهٔ همســرش تنها کافیست 
صدای تلویزیون کمی بلند شود تا تاب و توانش 

ســر آید. هادی با ایــن وضعیت فعلًا نمی تواند 
کار کنــد. آنطــور کــه همســرش می گوید: 
»دوستانش یک روز آمدند و گفتند می بریمش 
ســرِ کارِ بنایی که سرش گرم شود و بهتر شود، 
اما هادی یک صبح تا ظهر رفت و بعدازظهرش 

در بیمارستان بستری شد.«
تأمین اجتماعی چند روزی است که برای هادی 
غرامتِ دوران بیماری واریز کرده است. همسر 
این کارگر جوان می گوید: »منتظر بودیم بیمه 
پــول بدهد تــا قرض هایمــان را بدهیم. بارها 
پیگیــری کردیم امــا تأمیــن اجتماعی دائم 
می گفــت واریــزی زیاد داریم و برای شــما را 
ماه های بعد واریز می کنیم، تا اینکه همین چند 

روز پیش بالاخره واریز کرد.«
اینکه هادی نوباغی، کارگرِ ۴۰ ســالهٔ معدنجو، 
کــی دیگر می تواند به کار برگردد را نمی دانیم. 
برخی از پزشــکان می گویند او بهتر می شود و 
برخــی دیگر اما گفته اند شــاید دیگر به حالت 
قبل بر نگردد. همهٔ آن ها اما نظرشــان در موردِ 
کار در معدن مشــترک اســت: هــادی دیگر 

نمی توانــد و نباید در معدن کار کند.
زندگیِ سختِ خانوادهٔ آقای عصمتی ��

اوضاع و احوال حجت عصمتی، کارگر ۴۰ سالهٔ 
معدنجوی طبس، را همســرش اینگونه شــرح 
می دهــد: »آقای عصمتی از نظر اعصاب و روان 
به هم ریخته. بعد از آن حادثه انگار آدم دیگری 
شــد؛ کم حرف می زند و پرخاشــگری می کند. 
پــادرد و کمردرد و ســرگیجه امانش را بریده. 
گاهی هم درگیرِ فراموشــیِ زودگذر می شود.«

او ادامه می دهد: »گاهی کنترلش را از دســت 
می دهــد و من می دانم کــه وقتی به این حال 
می افتد، باید از خانه بیرون بروم. چند ســاعتی 
با بچهٔ دوساله ام بیرون می مانیم تا مطمئن شوم 
حالش بهتر شــده و بعــد به خانه برمی گردیم. 
تقصیــری ندارد، نمی توانــد خودش را کنترل 
کند، من که حواسم سر جایش است باید تحمل 
کنم ….«دردِ بیماری و پرخاشــگریِ ناشی از 
استشــمامِ گاز متان و افسردگیِ ناشی از دیدنِ 
مــرگِ همــکاران، یک طــرف و ناتوانی برای 
برگشــتن به کار و مشــکلاتِ معیشتیِ ناشی از 
بیکاری یک طرفِ دیگر. همســرِ آقای عصمتی 
می گویــد: »قبلًا دو هفته در معدن کار می کرد 
و دو هفته در خلیل آباد نصاب ایزوگام بود. حالا 
اما نمی تواند کار کند، سرگیجه دارد و نمی تواند 
روی پشــت بام بایســتد. نمی دانم کی خوب 

می شــود و اصلًا خوب می شود یا نه؟«
زندگی شــان بــا همان پرداختــیِ ۱۰ میلیون 
تومانیِ معدنجو می گذرد؛ این مبلغ آنقدر ناچیز 
است که حتی بخشِ کمی از هزینه های زندگی 
را هم تأمین نمی کند. بخشی از این هزینه صرفِ 
اجاره خانه می شــود و بخشِ دیگری هم خرج 
خورد و خوراک و البته هزینه های درمانِ آقای 
عصمتی: »هزینه های درمان زیاد اســت؛ بابتِ 
هــر ویزیت ۳۰۰ تومــان پرداخت می کنیم و 
هزینهٔ دارو هم ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار تومان است.«
تأمیــن اجتماعــی برای این کارگــر به تازگی 
غرامتِ دوران بیماری واریز کرده است. همسر 
آقــای عصمتــی می گوید: »بارها بــه تأمین 

اجتماعی زنگ زدم و گفتم سه ماه از آن حادثه 
گذشته تا اینکه بالاخره این مبلغ را واریز کردند. 
شــرایطمان خیلی ســخت شده با یک بچهٔ دو 
سال و نیمه خودم هم نمی توانم سر کار بروم.«

بهای از دست دادنِ سلامتی چقدر است؟ ��
در ایران آمار حوادث کار بالاست؛ طبق آخرین 
آمار پزشــکیِ قانونی در سال ۱۴۰۲، بیش از ۲ 
هزار کارگر بر اثر حوادث ناشی از کار جان خود 
را از دســت دادند و بیش از ۲۷ هزار کارگر نیز 
مصدوم شــدند. به این آمار بالای مرگ و میر و 
مصدومیتِ ناشی از کار باید عدم حمایتِ کافی 
از خانوادهٔ بازماندگان و کارگرانِ مصدوم شــده 
را هــم اضافــه کرد. بهایی کــه در ازای جان و 
ســلامتیِ کارگران پرداخت می شــود، بسیار 
ناچیز اســت. همانطور که نیروی کار کارگران 
را به بهای ارزان می خرند، جان و سلامتیِ آن ها 

را نیــز به ثمن بخس معامله می کنند.
اگرچــه به دلیلِ عمق فاجعهٔ معدنجوی طبس 
و بازتابِ گســتردهٔ آن در رســانه ها، از خانوادهٔ 
کارگران متوفی حمایت هایی از ســوی دولت 
صورت گرفت، اما واقعیت این اســت که اوضاع 
و احوالِ کارگران و بازمانده هایشان بعد از وقوع 
چنین حوادثی، چنین نیســت. زندگیِ آن ها به 
معنای واقعیِ کلمه سیاه می شود، همانطور که 
برای کارگران مصدوم شدهٔ معدن طبس چنین 

بوده است.
کارگران معدنجو بابتِ از دســت دادنِ سلامتی 
و تیره شــدنِ بهترین ســالهای جوانی شان از 
کارفرمــا ۱۰ میلیــون تومــان ماهانه دریافت 
می کننــد؛ مبلغــی که به گفتهٔ برخی از فعالان 
کارگری، پشــتوانهٔ مشــخصی ندارد و معلوم 
نیســت تا چه زمانی پرداخت خواهد شد. آن ها 
پیشــتر نیز ۵۰ میلیون تومان گرفته بودند که 
به گفتهٔ بسیاری از خانواده ها، همان زمان خرجِ 
دوا و درمان کارگران و مخارجِ روزمره شــده و 
تقریبــاً چیزی از آن مبلــغِ ناچیز، باقی نمانده 
اســت.برای بسیاری از این خانواده ها به تازگی 
غرامتِ دوران بیماری برقرار شده که این مبلغ 
به قدری ناچیز است که اگر بخواهیم آن را بهای 
از دســت رفتنِ سلامتی و تبعاتِ آن به حساب 
آوریم، باید به دیدِ یک شوخیِ تلخِ بزرگ به آن 
بنگریــم! آن ها که قرار اســت مقــرری از کار 
افتادگــی بگیرند نیز اگر بتوانند از این مســیرِ 
ســخت بگذرند، مبلغِ بســیار ناچیزی دریافت 
می کنند که به هیچ وجه نمی تواند پاســخگویِ 
تأمین نیازهای اولیه خانواده باشد. کارگری که 
تا پیش از این با چند شــیفت کار، به ســختی 
نیازهای اولیه خانواده را تأمین می کرد، بعد از 
آنکه از کار افتاده شد، باید با یک مقرریِ بسیار 

ناچیــز به زندگیِ خود ادامه دهد.
خانوادهٔ کارگرانِ مصدوم شدهٔ معدنجو از آیندهٔ 
زندگیِ خود می ترســند. آن ها هنوز نمی دانند 
که آیا همسرانشــان به حالِ سابق برمی گردند 
یــا نــه و آیا می توانند مانند ســابق کار کنند و 
نــان آورِ زندگی باشــند یا نــه؟ آن ها روزهای 
ســختی را می گذرانند. خودشــان می گویند 
صدایمان به کسی نمی رسد و به حالِ خود رها 

شده ایم.

زهرا معرفت
روزنامه نگار

فریـاد  های  
خـاموش !

کارگـران حادثه طبس همچنان
 در شرایط سخت زندگی می کنند



جمعیت ۳۰ درصدی اتباع خارجی در برخی محلات تهران
ایلنا: »ناصر امانی« عضو شــورای شــهر تهران که پراکندگی اتباع در 
تهــران به چه صورتی اســت؟ گفــت: در برخی از محلات، تعداد اتباع 
بســیار بالاســت و تا حد ۳۰ درصد جمعیت محله را تشکیل می دهد و 
در برخی مناطق نیز تعداد کمتر است، اما در همه محلات، به ویژه در 
محلات جنوبی و کم برخوردار که بافت فرســوده دارند و قیمت اجاره 
خانه پایین است، تعداد آن ها عمدتاً متمرکز است. حضور اتباع خارجی 
در این مناطق، در واقع مسائلی را ایجاد کرده است؛ معمولاً آسیب های 
اجتماعی، فقر، کم برخورداری و حضور اتباع کنار هم وجود دارد. تقریباً 
در محــلات کم برخــورداری که من بــه بازدید از آن ها می روم، یکی از 
نارضایتی ها و خواســته های مردم تعیین تکلیف اتباع بیگانه و نحوه 
اسکان و اشتغال آن ها و رفع تبعات حضورشان در این محلات است.

وی همچنین افزود: البته برای تعیین تکلیف، شورای ما وظیفه ای ندارد 
و بیشتر این مسئله متوجه وزارت کشور است که امیدواریم با اقدامات 
و قول هایی که وزیر محترم کشور دادند، از تبعات آن، ان شاءالله کاسته 

شود و ما منتظر اقدامات آن ها هستیم.
امانــی اضافه کرد: ولی شــهر تهران به یــک برنامه ویژه نیاز دارد. فعلًا 
تمرکز دوستان بر مرز و در واقع بحث اشتغال اتباع است، اما در مورد 
اســکان اتباع، حتی آن هایی که مجوز اقامت دارند، نیز محل چالش و 
سؤال مردم است. باید برای آن ها نیز یک برنامه مشخص و یک برنامه 

سازماندهی شده در دستور کار وزارت کشور قرار گیرد.

 ۴۰۰۰۰ دانشجوی ایرانی در حال تحصیل 
در کشورهای خارجی

تسنیم: سید جلیل حسینی درباره تعداد دانشجویان ایرانی مشغول به 
تحصیل در خارج از کشــور اظهار کرد: پیش بینی می شــود حدود ۴۰ 
هزار دانشــجوی ایرانی در دانشــگاه های مختلف خارج از ایران در حال 
تحصیل باشند. این دانشجویان در کشورهای مختلف به دنبال دریافت 

آموزش های پزشکی و دیگر علوم هستند.
وی با اشاره به تمایل دانشجویان خارجی به تحصیل در علوم پزشکی 
ایران افزود: در حال حاضر، بیش از ۱۰ هزار دانشجوی خارجی در ۴۶ 
دانشــگاه ایران مشــغول تحصیل اند و آموزش های پزشکی با کیفیت 

بالایی به آن ها ارائه می شود.
معاون آموزشــی وزارت بهداشــت بیان کرد: در برنامه هفتم توســعه، 
پیش بینــی شــده اســت که ۲۵۰ هــزار دانشــجوی خارجی جذب 

دانشگاه های ایران شوند.
حسینی تصریح کرد: کشور ما در زمینه همکاری های علمی و آموزشی، 
تجارب ارزشمندی برای به اشتراک گذاری با کشورهای دیگر دارد. از 
جمله اقدامات انجام شده در این راستا، تأسیس دانشگاه علوم پزشکی 
»ســبطین« در عراق با همکاری ایران اســت. همکاری ها با کشورهای 
مختلف در قالب برنامه های گوناگون انجام می شــود. در رشــته های 
مختلف، اعضای انجمن های علمی، دانشگاه ها و گروه های پزشکی ایران 
بارها به کشورهای اروپایی دعوت شده اند تا در کنگره های بین المللی 
ســخنرانی کنند، عمل های جراحی انجام دهند و تجربیات خود را با 
جراحان دیگر به اشتراک بگذارند. همچنین، گروه های پزشکی ایران 

نیز از تجربیات سایر کشورها بهره مند می شوند.
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جامعه

رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه فراجا:
افزایش اعتبار ۱۰ ساله گذرنامه ها در انتظار تصویب مجلس

گــروه اجتماعی: موضــوع افزایش مدت اعتبار گذرنامه های ایرانی از پنج 
سال به ۱۰ سال، سال گذشته از سوی علی بهادری جهرمی، سخنگوی 
دولت سیزدهم، اعلام شد. وی در آن زمان خبر از تدوین لایحه ای برای 
این منظور داد که در مهرماه همان ســال به مجلس یازدهم تقدیم شــد. 
اما با اتمام دوره مجلس یازدهم، این لایحه به نتیجه نرسید و بررسی آن 
به دوره دوازدهم مجلس شــورای اســلامی موکول شد.این لایحه که با 
عنوان »اصلاح ماده ۲۵ قانون گذرنامه« به مجلس ارسال شده، با هدف 
کاهش هزینه های عمومی و شــهروندان، به ویژه ایرانیان مقیم خارج از 
کشــور، و تســهیل در فرایند صدور گذرنامه ارائه شــده است. در مقدمه 
توجیهی این لایحه آمده است که متوسط مدت اعتبار گذرنامه در بسیاری 
از کشورهای جهان ۱۰ سال است و بر همین اساس دولت پیشنهاد اصلاح 

ماده مذکور را به مجلس ارائه کرده است.در ماده واحده این لایحه، اعتبار 
گذرنامه برای افراد بالای ۱۵ سال ۱۰ سال و برای افراد زیر ۱۵ سال پنج 
سال تعیین شده است. همچنین امکان تمدید پنج ساله برای هر دو گروه 
نیز پیش بینی شده است. با این حال، این لایحه همچنان در انتظار بررسی 
و تصویب نهایی در مجلس شورای اسلامی است.در همین رابطه، سرهنگ 
امیــد نودهــی، رئیس پلیس مهاجــرت و گذرنامه فراجا، در گفت وگو با 
تسنیم در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه گذرنامه های ۱۰ ساله چه زمانی 
اجرا می شوند، اظهار کرد: لایحه ۱۰ ساله شدن اعتبار گذرنامه ها در حال 
حاضر از سوی دولت تأیید و به مجلس شورای اسلامی ارسال شده است 
و هنوز در مجلس تصویب نشده است؛ بنابراین هنوز به پلیس موضوعی 
در این راستا ابلاغ نشده است تا پلیس بخواهد آن را اجرا کند.وی با بیان 
اینکه افزایش اعتبار گذرنامه ها مساله ای بوده که خود پلیس هم پیگیر 
آن بوده است، گفت: این لایحه باید در مجلس بررسی شود، کمیسیون های 
تخصصی تشــکیل شــود و جهات مختلف سنجیده شود و در نهایت یک 

قانون کلی تصویب شود.رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه بیان در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه آیا سن ۱۵ سال برای صدور گذرنامه ۱۰ ساله 
از نظر شما مناسب است یا خیر، بیان کرد: این مساله باید در کمیسیون های 
تخصصی پلیس مورد بررســی قرار گیرد و شــرایط تغییر چهره افراد در 
سنین بلوغ و مسائل دیگر سنجیده شود و بعد تصمیم نهایی گرفته شود.
سرهنگ نودهی در پاسخ به سؤال دیگر خبرنگار تسنیم مبنی بر اینکه 
آیا پلیس زیرساخت های لازم برای اجرایی کردن قانون ۱۰ ساله شدن 
اعتبــار گذرنامه هــا را پــس از تصویب نهایی دارد یا خیر، گفت: در بحث 
صدور مشکلی نیست اما باید سامانه های مرزی، سامانه های صدور و نوع 
ارائه خدمات بررسی شود و به یک سازوکار اساسی برسیم تا بتوانیم این 
طــرح را اجرایــی کنیــم.وی در پایان گفت: فعلًا اعتبــار گذرنامه های 
بین المللی همان ۵ ساله است و باید منتظر ماند تا این لایحه در مجلس 
شورای اسلامی تصویب و به قانون تبدیل و بعد از آن به فراجا ابلاغ شود 

تا بتوان گذرنامه هایی با اعتبار ۱۰ ساله تولید و چاپ کرد.

آمار جدید خودروهای وارداتی اعلام شد
رئیس کل گمرک اعلام کرد: واردات خودرو سواری به کشور در مقایسه با 

مدت مشابه سال گذشته از نظر تعداد ۷۰۵ درصد رشد یافته است.
فرود عسگری رئیس کل گمرک دیروز اظهار داشت: ارزش این تعداد واردات 
خودرو ســواری نو به کشــور ۷۴۶ میلیون و ۳۰۰ هزار دلار بوده اســت.وی 
ادامه داد: واردات خودرو ســواری به کشــور در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشــته از نظر تعداد ۷۰۵ درصد رشــد یافته اســت.رئیس کل گمرک 
بیان داشت: واردات خودرو همچنین به لحاظ ارزش ۷۶۸ درصد نسبت به 

مدت مشابه سال قبل افزایش نشان می دهد.

 ۲ ایراد مجمع تشخیص بر مصوبه واردات خودرو

نایــب رئیس کمیســیون تلفیق لایحه بودجــه ۱۴۰۴ با بیان اینکه عمده 
ایراد هیات عالی نظارت درباره میزان ارز تخصیص داده شده برای واردات 
خودرو است گفت که احتمالاً مجلس بر مصوبه خود اصرار کرده و موضوع 
به مجمع تشــخیص فرســتاده می شود.محسن زنگنه در توضیح ایرادات 
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام به مصوبه مجلس درباره 
واردات خودرو در ســال آینده گفت: هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحــت نظــام چند ایراد درباره مصوبات مجلس در لایحه بودجه ســال 
آینده مربوط به واردات خودرو گرفته است.وی توضیح داد: ایراد اول این 
اســت که اضافه کردن یک میلیارد یورو ارز برای واردات خودرو علاوه بر 
پیش بینی دولت در لایحه بودجه، باعث کسری منابع ارزی دولت می شود 
و دولت برای منابع ارزی خود برنامه ریزی کرده و این سیاست های پولی 
و ارزی را دچار مشکل می کند لذا اصل ایراد مربوط به رقم ۳ میلیارد یورو 
ارز اســت.نایب رئیس کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: ایراد 
دوم درباره منشأ ارز خارجی برای واردات خودرو توسط ایرانیان خارج از 
کشــور اســت؛ هیات عالی نظارت معتقد اســت که چون امکان تشخیص 
منشــأ داخلی یا خارجی ارز وجود ندارد و اینکه ســقفی برای آن هم پیش 

بینی نشده لذا باعث اخلال در نظام ارزی شده و قابلیت اجرایی ندارد.

عبور اولین قطار ترانزیتی چین به افغانستان از خاک ایران

برای نخستین بار، مسیر تجاری ریلی میان چین و افغانستان از خاک ایران 
فعال شد و اولین قطار حامل محموله ترانزیتی از این مسیر عبور کرد و بار 
چین از مسیر ایران از مبدأ بندرعباس به ایستگاه روزنک هرات افغانستان 
رســید.این قطار حامل ۱۰۰۰ تن ورق آهن از مبدأ کشــور چین اســت که 
ابتدا توسط کشتی به بندر جبل علی و سپس به بندرعباس منتقل شده و 
در نهایت از طریق شــبکه ریلی ایران )مســیر بندرعباس-خواف-هرات( به 

ایستگاه روزنک در افغانستان طی مسیر کرد.
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طرح نهضت ملی مسکن که با هدف ساخت چهار میلیون واحد مسکونی 
در دولت سیزدهم آغاز شد و قرار بود پاسخی به بحران کمبود مسکن و 
تأمیــن نیــاز دهک های پایین جامعه باشــد، اکنون با چالش های جدی 
مواجه شده و به بن بست رسیده است.به گفته مهدی زرقانی، دبیر کارگروه 
راهبری پروژه های اقدام و نهضت ملی مسکن انجمن انبوه سازان، پیشرفت 
پروژه نهضت ملی مســکن اســتان تهران تنها بین ســه تا ۲۵ درصد بوده 
اســت. تأخیــر در تخصیص تســهیلات بانکی و عدم اجــرای تعهدات 
دستگاه های اجرایی نیز، این پروژه ها را به حاشیه رانده است.همان طور 

که طی هفته های گذشــته درباره مشــکلات نهضت ملی مسکن استان 
تهران اطلاع رســانی شــده بود، طبق اخبار واصله، مجریان این پروژه ها، 
کارگاه هــای خــود را به دلیل همکاری نکردن بانک ها در اجرای تعهدات 
مالی و انعقاد قراردادهای تســهیلات بانکی به ناچار تعطیل می کنند.این 
در شــرایطی اســت که حساب متقاضیان پروژه های مذکور در بانک ملی 
بوده و تمام آورده آنها طی بیش از یک ســال گذشــته در این بانک واریز 
شده است.این مساله در حالی است که شرکت های انبوه ساز مجری این 
طرح ها، از منابع مالی خود برای جلوگیری از تعطیلی و تسریع در اجرای 

پروژه ها هزینه کرده اند و اکنون جمع مطالبات آنها حدود چند صد میلیارد 
تومان شده است که شامل تورم افسارگسیخته و هزینه های گزاف شده 
است.در این میان، نبود پیگیری شایسته از سوی اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان تهران نســبت به مشــکلاتی که بارها به صورت مکتوب و توسط 
رسانه ها گزارش شده، پروژه های نهضت ملی استان تهران را به تعطیلی 
کشــانده اســت.این مســاله علاوه بر افزایش چشمگیر قیمت تمام شده 
پروژه های نهضت ملی امید بســیاری از متقاضیان را در اتمام و تحویل 

واحدهای خود به ناامیدی تبدیل کرده است.

پروژه های طرح نهضت ملی مسکن استان تهران به تعطیلی کشیده شد

»نقش اقتصاد« طی مصاحبه ای با حســن محتشم، عضو 
هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران در مورد افزایش فقر 
مسکن و تأثیرات آن بر اقشار ضعیف، به بررسی علل افزایش 
قیمت ها در بخش مســکن، تأثیرات این امر بر مردم کم 
درآمد، نقش دولت در کاهش فقر مســکن و راهکارهای 
ممکن در این زمینه پرداخته است. بی تردید افزایش فقر 
مســکن یکی از چالش های جدی کشور است که نیازمند 
برنامه ریزی دقیق و توجه به نیازهای افراد ضعیف جامعه 

می باشد که در ادامه به آن می پردازیم.
حسن محتشم عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران 
و رئیس کمیسیون صنعت احداث کانون عالی کارفرمایی، 
در گفتگــو با »نقش اقتصاد« پیرامون افزایش رشــد فقر 
مطلق مستأجران، گفت: در واقع از سال ۹۷ تاکنون شاهد 
رشــد قیمت مســکن به صورت تصاعدی بودیم، طی این 
ســال ها به طور مستمر رشــد افزایش قیمت ها به شدت 
درآمد مردم را در حوزه مسکن تحت تأثیر قرار داده است.

وی در ادامه با بیان اینکه اقشار ضعیف مردم توانایی خرید 
مســکن را ندارند و به اجاره نشــینی روی آورده اند، تاکید 
کرد: در واقع اقشار ضعیف جامعه به دلیل افزایش قیمت ها 
توانایی خرید مسکن را از دست داده اند و به اجاره نشینی 
روی آورده اند، بدیهی اســت که ســرمایه آن ها طی ۵ تا ۶ 
سال اخیر برای پرداخت اجاره ها صرف شده است و در حال 
حاضر حتی نمی توانند اجاره نشــینی خود را در شهرهای 

بزرگ ادامه دهند و بر اثر تورم بالای هزینه ها و عدم تناسب 
آن با درآمد مستأجران از مناطق مرغوب به متوسط، و از 
متوســط به پایین ترین مناطق شهر و حاشیه نشینی نقل 
مکان کرده و یا بعضاً به روستاها و دهات کوچ کرده اند، که 

این امر منجر به مهاجرت معکوس شده است.
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان تهران در ادامه افزود: 
طی این سال ها به دلیل اینکه اکثر درآمد اقشار فرودست 
صرف اجاره بها می شود، به دلیل عدم توانایی تأمین هزینه 
زندگی خود؛ بالاجبار به خانه های سطح پایین و یا اشتراکی 
روی می آورند و یا در تابستان پشت بام ها را اجاره می کنند، 
متاســفانه اجاره بها کل درآمد مردم را به خود اختصاص 
داده و شرایط زندگی را برای آنان بسیار سخت کرده است، 
عامل اصلی افزایش قیمت ها نیز دولت است چرا که با توجه 
بــه تــورم که نوعی مالیات پنهان اســت، مردم دچار فقر 

می شوند.
محتشــم در پاســخ به این سؤال که حقوق و دستمزد قشر 
ضعیف و کارگران متناسب با افزایش اجاره بها نیست، چه 
راهکاری در این زمینه ارائه می کنید؟ به نقش اقتصاد گفت: 
دولت متولی اداره کشور است، باید به موازات افزایش تورم 
به همان میزان حقوق و دســتمزدها را افزایش بدهد، اما 
تورم ۴۰ درصد و افزایش حقوق ۲۰ الی ۲۵ درصدی منجر 
به تحمیل فقر به جامعه می شود، نه تنها شرایط و کیفیت 
زندگی نیز کاهش می یابد، بلکه زندگی مردم به ســمت و 
سوی بد مسکنی سوق پیدا می کند که منجر به بزهکاری های 
اجتماعــی، تغذیه نامطلوب و عدم کفایت آن برای زندگی 
روزمره هر فرد شــده و ســلامت مردم را تهدید می کند که 
هزینه های بهداشت و درمان نیز افزایش یافته و دولت باید 
به طور غیر مســتقیم در این بخش هزینه کند.وی با بیان 
اینکه دولت می داند که تورم منجر به فقر در جامعه می شود، 
گفت: متأسفانه افزایش تورم منجر به کاهش کیفیت زندگی 
و بهره وری مردم، ایجاد بی ثباتی اقتصادی و فقر و ناتوانی 
در تأمین تغذیه مناســب می شــود. دولت باید از طریق 
برنامه ریزی و اجرای تدابیر مناسب، نه تنها از افزایش تورم 
و اثرات منفی آن در جامعه جلوگیری کند، بلکه وظیفه و 
مســئولیت اصلی خود را برعهده گیرد.رئیس کمیسیون 
صنعت احداث کانون عالی کارفرمایی در پاسخ به این سؤال 
که چه اقداماتی از سوی وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی 
برای رفع فقر مسکن در کشور به خصوص برای خانوارهای 
کــم درآمــد در نظر گرفته شــده؟ ادامه داد: بنده معتقدم 
اینگونه اقدامات بیشتر مرتبط با هیئت دولت است وزارت 
تعــاون کار و رفــاه اجتماعی وظایفی را بر عهده دارد که در 
چارچوب و حیطه کاری خود است و به عنوان یک مُسَکن 
بخشــی از مشــکلات کارگری و افراد کم درآمد را برطرف 

می کند، اما واقعیت این است که دولت با مشکلات بسیار 
زیــادی مواجه است.محتشــم با بیــان اینکه دولت باید با 
برنامه ریــزی لازم درآمدها را افزایش دهد، افزود: افزایش 
درآمد مســتلزم گرفتن مالیات از تمام اقشــار مردم است، 
متاسفانه بنیادها و نهادهایی در سطح کشور مالیات پرداخت 
نمی کنند و بخش عمده ای از اقتصاد کشور هم در اختیار 
آنان است که منجر به کاهش کارایی دولت می شود.وی با 
بیــان اینکــه دولت بــرای تأمین درآمد، بــه فروش نفت 
می پــردازد اما علاوه بر وزارت نفت، دســتگاه های دولتی 
دیگری نیز وارد بازار فروش نفت می شوند که این تداخل 
و مــوازی کاری هــا منجر به کاهش توانمندی دولت برای 
انجام اقدامات اساسی در کشور می شود، افزود: وزارت کار، 
رفاه و تعاون اجتماعی باید در زمینه ایجاد اشتغال و ارتقاء 
زندگی مردم نقش مؤثری را ایفا کند، اما مســئولیت خود 
را نسبت به تعهدات به خوبی به اجرایی نکرده و در حوزه 
رفاه اجتماعی نیز پرداخت یارانه به عنوان یک مُسَکن برای 
افراد کم درآمد و ضعیف عمل می کند، اما در واقعیت اقدامی 

اشتباه است.
رئیس کمیسیون صنعت و احداث کانون عالی کارفرمایی، 
با تأکید بر ضرورت تک نرخی کردن ارز و تعیین قیمت ها 
بر مبنای آن، گفت: دولت باید با توجه به کلیه هزینه ها و 
در رابطه با قیمت جهانی، ریال را ارزیابی کرده و به تناسب 
ارز جهانی نیز برای مردم حقوق و دستمزد در نظر بگیرد 
تا مشکلات برطرف شود. اما به دلیل از بین رفتن رانت، نه 
تنها این اقدامات انجام نمی شود، بلکه به هر میزان که رانت 
وجود داشته باشد، مشکلات مشابه نیز ادامه خواهند داشت. 
از طرفی در کشور ما مسکن نسبت به بسیاری از کشورهای 

توسعه یافته گرانتر بوده و افزایش قیمت خودرو نیز بین ۳ 
تا ۱۲ برابر قیمت جهانی رشــد یافته اســت، در حالی که 
مردم درآمد ریالی دارند. در کشورهای توسعه یافته، حقوق 
کارگران به ارزش ۱۲ تا ۱۸ دلار در ساعت تعیین می شود، 
اما حقوق و دســتمزد یک روز کارگران در کشــور ما این 
مقدار نیست، بی تردید عدم تناسب قیمت مسکن یا اجاره 

بها و درآمد مردم، منجر به اشاعه فقر در کشور می شود.
وی در پاســخ به این ســؤال که راهکار زودبازده و یا کوتاه 
مدت در مورد کاهش قیمت اجاره بها و یا مسکن چیست؟ 
تاکید کرد: در بخش مسکن، راهکارهای کوتاه مدت کارایی 
ندارند چرا که مســکن یک کالای وارداتی نیســت و برای 
رسیدن به نتایج مطلوب نیاز به یک بازه زمانی ۳ تا ۴ ساله 
دارد تا با برنامه ریزی مناسب به اقشار ضعیف جامعه کمک 
شــود. بهترین راهکار این است که وزارت راه و شهرسازی 
به شهرداری ها در سراسر کشور کمک کند تا اراضی درون 
شــهری و حاشــیه شهرها را با مشارکت بخش خصوصی، 
واحدهای مســکونی با متراژ ۳۵ الی ۶۰ متری و مشــاعات 
کم ساخته و آن ها را با قیمت مناسب به افراد ضعیف جامعه 
اختصاص دهند و یا با وام های بانکی به آنان واگذار کنند.

محتشــم در پایان خاطرنشــان کرد: وزیر راه و شهرسازی 
اقدام به ســاخت نهضت ملی مســکن برای سکونت مردم 
کرده است، اما بعید به نظر می رسد که سیستم بروکراسی 
حاکم بر وزارت راه اجازه تکمیل و ساخت چنین پروژه ای 
را بدهد، تا زمانی که دولت متولی این کار اســت و نتواند 
مدیران خود را برای ترک کار، عدم جوابگویی و ترک فعل 
پاسخگو کند؛ به نظر نمی رسد که شاهد اتفاقات تاثیرگذاری 

در بخش مسکن باشیم.

گروه اجتماعی: دانش آموزان ایرانی از کشورهای منطقه 
عقب تر هســتند و در میان کشــورهای جهان جایی در 
انتهای جدول قرار دارند، این تقریباً خلاصه نتایج آزمون 
بین المللی تیمز )TIMSS( در سال ۲۰۲۳ است، آزمونی 
که هر چهار سال یک بار در زمینه های ریاضیات و علوم 
در پایه های چهارم و هشتم برگزار می شود و بر روی سه 
حوزه دانســتن، به کار بردن و اســتدلال تاکید دارد.در 
آزمون تیمز سطح پیشرفته نمره ۶۲۵، سطح بالا ۵۵۰، 
سطح متوسط ۴۷۵ و سطح پایین نمره ۴۰۰ است. در 
آزمون تیمز ۲۰۲۳ دانش آموزان ایرانی در ریاضی پایه 
چهارم نمره ۴۲۰ و در ریاضی پایه هشتم نمره ۴۲۳ را 
کسب کردند. همچنین دانش آموزان ایرانی در علوم پایه 
چهارم نمره ۴۳۲ و در علوم پایه هشــتم نمره ۴۱۹ را 

کسب کردند.
جایگاه دانش آموزان ایرانی در آزمون تیمز ۲۰۲۳ ��

براســاس گزارش نتایج آزمون، از کشــورهای منطقه 

ترکیــه، آذربایجان، ارمنســتان، کویــت، عمان، قطر، 
عربســتان، قزاقستان، ازبکســتان و بحرین در ارزیابی 
شــرکت داشــتند. ایران از ۵۸ کشور شرکت کننده در 
ریاضــی پایــه چهارم در رتبه ۵۳ قــرار گرفت که تمام 
کشــورهای منطقه به جز عربســتان سعودی عملکرد 
بهتری نســبت به ایران داشــتند. همچنین ایران از ۵۸ 
کشــور شــرکت کننده در علوم پایه چهارم در رتبه ۴۹ 
قرار گرفت و کشورهای عمان، ترکیه، امارات، ارمنستان، 
قطر، قزاقستان و بحرین عملکرد بالاتری نسبت به ایران 
داشتند. همچنین ایران از ۴۴ کشور شرکت کننده در 
ریاضی پایه هشــتم رتبه ۳۱ را کسب کرد و کشورهای 
ترکیــه، امارات، آذربایجان، قزاقســتان، قطر و بحرین 

عملکرد بالاتری را نسبت به ایران داشتند.
وقتی کتاب خواندن جای خود را محتوای به فضای  ��

مجازی می دهد
این که چرا رتبه دانش آموزان ایرانی در آزمون بین المللی 
تیمز پایین بود دلایل مختلفی می تواند داشــته باشد، 
جدا از دلایل صرفاً آموزشی ماجرا مانند کیفیت منابع 
درســی و آموزشــی در مدارس ایران می شود به دلایل 
جامعه شــناختی این مسئله هم اشاره کرد، مواردی که 
سامان سلامیان، مدرس و کارشناس آموزش به آن تاکید 
دارد.ســلامیان در گفت وگویی با خبرآنلاین با تاکید بر 
دلایل جامعه شناســی نتایج دانش آمــوزان ایرانی در 
آزمون تیمز می گوید: »افزایش استفاده از فضای مجازی 
و رسانه های سرگرمی محور باعث کاهش زمان و تمرکز 
کودکان و نوجوانان بر آموزش مفید شده است همچنین 
در دهه هــای اخیر، کتاب خوانی و مطالعه آزاد در میان 
کودکان، نوجوانان و حتی بزرگسالان کاهش یافته است. 
این مسئله بر مهارت های خواندن و درک مطلب تأثیر 
منفی گذاشته است.«او بیان می کند: »توزیع ناعادلانه 
منابع آموزشــی، معلمان متخصص کلاس های تقویتی 
خارج از مدرســه و زیرســاخت ها بین مناطق مختلف 
)شــهری و روستایی یا مناطق مرفه و محروم( منجر به 
افت کیفیت آموزش برای بخش بزرگی از جامعه شده 

است. این نابرابری به ضعف در یادگیری علوم پایه مانند 
ریاضی و خواندن ونوشـــتن منجر می شود. همچنین 
مدارس خاص در کلان شهرها بیشتر از مدارس دولتی 
امکانات دارند، که این موضوع باعث می شــود اکثریت 
دانش آموزان به آموزش باکیفیت دسترســی نداشــته 

باشند.«
این کارشناس می گوید: »خانواده هایی که با مشکلات 
اقتصــادی مواجه اند، توان مالــی برای تأمین نیازهای 
آموزشی )مانند کتاب، معلم خصوصی، یا دسترسی به 
فناوری های آموزشی( ندارند. این وضعیت بر یادگیری 
کــودکان تأثیر منفی می گذارد. در برخی از خانواده ها، 
دانش آموزان مجبور به کار کردن هستند، که این موضوع 

فرصت یادگیری آن ها را محدود می کند.«
دانش آموزان آینده روشن برای خودشان نمی بینند ��

سلامیان ادامه می دهد: »جامعه ایران به جای تأکید بر 
یادگیری واقعی و مهارت آموزی، بیشتر بر دریافت مدرک 
و نمره تمرکز داشــته اســت و این نگرش ســبب شده 
دانش آموزان و حتی معلمان به عمق مفاهیم آموزشی 
توجه کمتری داشــته باشــند. وضعیــت اقتصادی و 

اجتماعی نامناســب می تواند انگیزه دانش آموزان برای 
یادگیری را کاهش دهد، چرا که آن ها آینده ای روشــن 
برای خود نمی بینند. تأکید زیاد بر آزمون کنکور و نادیده 
گرفتن یادگیری مهارت های پایه، تمرکز دانش آموزان 
را از موضوعات بنیادی مانند ریاضی یا خواندن منحرف 
می کند. در سال های اخیر، برخی از ارزش های اجتماعی 
به سمت مشاغل پردرآمد و مهارت های سریعاً قابل اجرا 
)مانند تجارت یا فناوری های کاربردی( متمایل شده اند. 
در نتیجه، ارزش یادگیری علوم پایه مانند ریاضی کاهش 

یافته است.«
کاهش اعتماد به آموزش رسمی در مدرسه ها ��

او می گویــد: »بی اعتمادی خانواده ها و دانش آموزان به 
کیفیــت آموزش رســمی باعث کاهــش انگیزه برای 
یادگیــری در مدارس شــده اســت. کاهش ســرمایه 
اجتماعــی، یعنی اعتماد و همــکاری میان خانواده ها، 
معلمان و جامعه، باعث تضعیف فرایند یادگیری شــده 
است. معلمان نیز در جامعه جایگاه مطلوبی ندارند و این 
مســئله بر انگیزه و عملکرد آن ها تأثیر منفی گذاشــته 

است.«

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

 بازار مسکن
  در پیچ و خم 
رشد نرخ دلار

عضو هیات مدیره انجمن انبوه 
 سازان تهران در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« مطرح کرد:

شکاف اقتصادی 
تهدیدی برای 
دانش آموزان

 برخی دانش آموزان در ایران 
مجبورند کار کنند



درســت اســت ارز نیمایی حذف شده ولی یک بازار توافقی 
جای آن آمده است و نمی توانیم انتظار داشته باشیم که در 
ایــن بــازار غیر رســمی نیز نرخ افزایش پیــدا کند و به ۸۰ 
هزارتومــان برســد و عرضه کننــده ارز غیر نفتی را نیز قانع 

کنیم که ارز وی را در بازار ۴۰ هزار تومان بفروشیم.
افزایش نرخ ارز چند دلیل می تواند داشــته باشد. اول اینکه 
ما در آســتانه پایان ســال چینی هستیم و از آنجا که عمده 
تجارت ما با این کشور است معمولاً تجار ایرانی باید با تجار 
چینــی تســویه کنند لذا یکباره تقاضــا در دی و بهمن ماه 
افزایش پیدا می کند. معمولاً افزایش قیمت ها در بهمن ماه 
است ولی ممکن است تجار به لحاظ این افزایش قیمت ارز 
یک مقدار نگران شده باشند و با این پیش بینی که ممکن 
است در بهمن نرخ بالاتر برود لذا ارز خود را در دی ماه تأمین 
می کنند. مسئله بعدی این است که تا پایان ماه ترامپ عهده 
دار کشور آمریکا می شود و ممکن است که آن تحریم های 
حداکثری مجدداً احیا شود و این امر هم منجر به پیش بینی 
تجار در مورد سخت تر شدن وضعیت اعمال تحریم ها شده 
و با این نگرانی که ممکن است دولت ارز کافی برای تزریق 
به بازار نداشــته باشــد دلیل دیگر افزایش تقاضا در بازار ارز 

است.
اقتصاد به شــکلی اســت که وقتی قیمت شروع به بالا رفتن 
می کند انتظار تورمی تشدید می شود و مردم عادی نیز وقتی 
می بینند همه ارز می خرند به سمت خرید ارز روی می آوردند. 
از این رو درحال حاضر تقاضا در بازار بالا رفته است. همچنین 
شــنیده هایی در خصــوص کاهش درآمــد نفتی به گوش 
می رسد )که نمی دانم صحت دارد یا خیر( که آن هم ناشی 

از نگرانی روی کار آمدن ترامپ است.
 این هــا دلایلــی برای افزایش نرخ ارز در بازار اســت. اینکه 
می گویند ارز نیمایی بر قیمت تأثیر گذاشته درست نیست 
چون این بازار، دنباله رو بازار غیر رسمی است. درست است 
ارز نیمایی حذف شــده ولی یک بازار توافقی جای آن آمده 
اســت و نمی توانیم انتظار داشــته باشیم که در این بازار غیر 
رسمی نیز نرخ افزایش پیدا کند وبه ۸۰ هزارتومان برسد و 
عرضه کننده ارز غیر نفتی را نیز قانع کنیم که ارز وی را در 
بازار ۴۰ هزار تومان بفروشیم. طبیعتاً باید متناسب با افزایش 
قیمتی که در بازار غیر رسمی اتفاق افتاده در این بازار توافقی 

که جایگزین بازار نیمایی شده است نرخ بالا برود.
بنظر می رسد نرخ در بازار توافقی از نرخ در بازارغیر رسمی 
که به آن بازار آزاد می گوییم تبعیت می کند. دولت هم تلاش 
خــود را در ایــن زمینه انجام می دهد و بانک مرکزی محال 
اســت که در بازار تزریق نداشــته باشد. در بازار توافقی همه 
نرخ می گذارند و می توانند نســبت به قیمت دیروز نرخ را ۵ 
درصــد پایین تــر یا بالاتر بیاورند. اگر چــه در ایران در این 
زمینه ها خیلی شــفافیت وجود ندارد ولی طبق شــنیده ها 
دولت همیشه ۵ درصد پایین تر از میانگین نرخ روز قبل ارز 
خود را عرضه می کند. به عبارتی دولت تلاش خود را می کند 
ولی وقتی تقاضا بالاست و ارز نیست کاری نمی تواند انجام 

دهد.

یادداشت

کامران ندری
کارشناس اقتصادی

ردپای چین در گرانی ارز در منوچهری

رئیس بانک مرکزی : 
نرخ دلار بازار ایران را یک کانال آمریکایی تعیین می کند

رئیس کل بانک مرکزی از پیشرفت های سامانه ارز تجاری خبر داد 
و پیش بینی کرد تا ســال آینده ۷۰ تا ۸۰ میلیارد دلار در این بازار 
معامله شــود. وی همچنین تاکید کرد که این ســامانه با هدف ایجاد 
ثبات اقتصادی و کاهش نوسانات نرخ ارز به کمک فعالان اقتصادی 
و صنعت پتروشــیمی می آید. محمدرضــا فرزین، رئیس کل بانک 
مرکزی در جلسه هماهنگی با هلدینگ های پتروشیمی که نهم دی 
ماه در مرکز مبادله ارز و طلای ایران برگزار شــد، از پیشــرفت های 
سامانه ارز تجاری و تأثیر آن بر بازار ارز کشور خبر داد.فرزین اعلام 

کرد که با راه اندازی این ســامانه، پیش بینی می شــود تا سال آینده 
حدود ۷۰ تا ۸۰ میلیارد دلار در این بازار معامله شود، که این مقدار 
بر اساس معاملات سال گذشته ۶۵ میلیارد دلار در بازار نیما است. 
آنطور که »ایرنا« به نقل از بانک مرکزی گزارش داده اســت، رئیس 
کل بانک مرکزی در این جلسه تاکید کرد که هدف اصلی این سامانه 
تأمین نیازهای ارزی کشــور با نرخی شــفاف و کارا است، به گونه ای 
که رانت و سود دلالان از بین می رود و بازار ارز به یک بازار واقعی با 
عرضه و تقاضای مناسب تبدیل می شود.رئیس کل بانک مرکزی با 
تاکیــد بــر ضرورت ایجاد ثبات اقتصادی در بازار های مختلف گفت: 
هنگامی که ثبات اقتصادی اتفاق می افتد، همه از آن منتفع می شوند. 
فعالان اقتصادی کشور از بی ثباتی ها و غیرقابل پیش بینی بودن نرخ ها 

آسیب می بینند. در این باره ما به عنوان بانک مرکزی موظفیم شرایطی 
را بــرای قابل پیش بینی شــدن نرخ ها فراهــم آوریم و بتوانیم ثبات 
اقتصادی را با وجود شوک های سیاسی و امنیتی برقرار کنیم. البته 
در این مسیر همراهی و کمک فعالان اقتصادی بسیار تعیین کننده 
است.محمدرضا فرزین در پایان تأکید کرد: دوستان می گویند کانال 
بن بستی که ساعت ۹ صبح نرخ ]دلار[ می گذارد در آمریکا ثبت شده 
است. تمام سرورهای این کانال هم در آمریکاست. رئیس کل بانک 
مرکزی گفت: کانال بن بســت که از ۹ صبح برای همه صرافی هایی 
ایران نرخ دلار تعیین می کند در آمریکا ثبت شده و همه سرورهای 
آن هم در آمریکا است. فرزین ادامه داد: با این کانال علائم غیر واقعی 

به بازار ما می دهند.
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پنجشنبه ۶ دی بود که بانک مرکزی درگاه های پرداخت 
پلتفرم های رمزارزی را مسدود کرد. این نهاد توضیحی 
درباره این اقدام نداد، اما به نظر می رسید دلیل آن مدیریت 
بازار ارز در روزهای پرتلاطم بازار بود. اما این کار نه فقط 
به مسیر صعودی نرخ ارز پایان نداد، بلکه بازار خریدوفروش 
رمــزارز در بازارهــای موازی، مانند پلتفرم های آگهی را 
هم داغ کرد. با جســت وجوی عبارت »تتر« در »دیوار« 
بــا حجم زیــادی از آگهی های خریدوفروش تتر مواجه 
خواهید شد که بیشتر آنها در روزهای اخیر ثبت شده اند. 
در عنوان یکی از این آگهی ها آمده اســت: »فروش تتر 
USDT ارز دیجیتال بدون احراز امنیت.« در توضیحات 
ایــن آگهی حتی امکان »خرید تســت برای خریداران 
واقعی« دیده می شود. در بخش دیگری از توضیحات نیز 
نوشــته شده: »در ســایت های شرط بندی ۱۰۰ درصد 
قابل اســتفاده و سودی که برداشت می کنید، تتر اصلی 
می باشد.« شخصی در آگهی دیگری ۷۰۰ تتر خود را با 
قیمت واحد ۸۲ هزار تومان برای فروش گذاشته است، 

اما حتی در ظاهر هم هیچ اطمینانی برای امنیت معامله 
نداده اســت. در توضیحات این آگهی نوشته شده است: 
»تا به حســابم نشینه، انتقالش نمی دم ممنون.«مساله 
امــا فقط نبود امنیت نیســت. به نظر می رســد برخی 
آگهی کنندگان به این بخش از معامله هم فکر کرده اند. 
در یکی از آگهی ها، آگهی کننده هویت خود را با استفاده 
از ۵ افزونه تأیید هویت در دیوار تأیید کرده اســت. در 
یکــی از ایــن مــوارد، ۳ رقم آخر کد ملــی و ۲ رقم آخر 
شناســنامه او هم دیده می شــود. این کاربر به این مقدار 
بسنده نکرده و تأییدیه خوش حسابی بانکی خود را نیز 
در آگهی قرار داده که طبق آن چک برگشتی و معوقات 
بانکــی ندارد. آگهــی دیگری گزینه پرداخت امن را هم 
فعال کرده و در عنوان خود نوشــته اســت: »فروش تتر/ 

بدون احراز هویت/ ۲۴ ساعته.«
دلیل عجیب برای مسدودسازی ��

بــا اینکــه بانک مرکزی پــس از اقدام هفته پیش خود 
تصمیم گرفته سکوت کند »ایسنا« درباره این تصمیم 
گزارشــی منتشــر کرده و دلیل مسدودی درگاه های 
صرافی ها را »ســفته بازی و پول شــویی در بازار تتر« 
دانسته، اما مشخص نیست این ادعا بر چه اساسی مطرح 
شده است. ابتدای این مطلب عبارت »طبق بررسی های 
ایســنا« ذکر شده اســت اما در ادامه منبعی نیامده. با 
فــرض صحت این ادعا، انتقــال معاملات رمزارزی به 
بازارهای موازی غیررسمی، نگرانی های امنیتی درباره 
پول شــویی و ســفته بازی را به فضایی تاریک و ناامن 

هدایت می کند.
بانک مرکزی مذاکره کند ��

همزمــان، رییــس هیات مدیره انجمــن فین تک در 
گفت وگو با »ایرنا« خواســتار مذاکره بانک مرکزی با 
فعالان حوزه صرافی های دیجیتال و فضای کریپتو شد 
و هشدار داد: با تصمیم های مبتنی بر مسدودسازی به 
جای اینکه به کســب و کار رمزارز داخلی بها بدهیم تا 
بازار بزرگ تر داشته باشد، این امکان را فراهم می کنیم 
تا مردم به ســمت پلتفرم های خارجی بروند و سرمایه 
خــود را خــارج کنند. محمدمهــدی فاطمیان درباره 
مسدود شدن درگاه کسب و کارهای رمزارزی که ششم 
دی ماه برای دومین بار در ماه های اخیر رخ داد، گفت: 
آبان ماه ســال جاری درگاه کســب و کارهای رمزارزی 

بسته شد که با پیگیری های صورت گرفته در کمتر از 
۲۴ ســاعت این درگاه ها رفع مســدودی شدند. برای 
دومین بار در ســال جاری، عصر پنجشــنبه درگاه ها 
مسدود شدند و تاکنون شاهد هیچ اطلاع رسانی از سوی 
بانک مرکزی در این حوزه نیســتیم. وی با بیان اینکه 
مفاهمه و تعامل بانک مرکزی با بخش خصوصی می تواند 
به راه حل های سازنده منجر شود، گفت: تصور انجمن 
و کســب وکارهای رمــزارز ایــن بــود کــه در همان 
مسدودســازی که آبان ماه انجام و بعد رفع شــد، بانک 
مرکزی متوجه مشــکلاتی که این کار ایجاد می کند، 
شده است؛ اما اتفاق پنجشنبه نشان داد این طور نیست. 
بهتر بود برای رفع مشــکلات به جای مسدودســازی، 
تعامــل کنیم و مســیر گفت وگــو را برگزینیم. رییس 
هیات مدیــره انجمن فین تک تاکید کرد: اگرچه بانک 
مرکزی دستور انسداد را داد، اما می توانست به صورت 
رســمی اســتدلال های کافی خود را ارائه دهد و رفع 
مشــکلاتی کــه از نظر این نهاد وجــود دارد را در قالب 
تعامل پیش ببرد. فاطمیان با تاکید بر اینکه محدودیت 
یا ممنوعیت راهکار رد شده ای برای مواجهه با مشکلات 
اســت، خاطرنشــان کرد: این شکل اقداماتی که بدون 
گفت وگــو، اســتدلال و اغنا کــردن رخ می دهد باعث 
می شود کسب وکارهای این فضا به آینده امید نداشته 
باشــند. وی ادامه داد: مســوولان بارهــا در میزهای 

اقتصادی درباره لزوم و ضرورت جذب ســرمایه گذاری 
خارجــی صحبــت کرده انــد، امــا باید پرســید اگر 
سرمایه گذاری ببیند یک شبه و بدون اعلام دلیلی برای 
۱۵ میلیون کاربر فضای کریپتو، بیش از ۳۰۰ کسب وکار 
فعال در این حوزه و هشت هزار نفر نیرو چنین تصمیمی 
گرفته شــده اســت آیا ریســک فعالیت در کشــور را 

می پذیرد؟
تزریق نا امیدی به نیروی کار و مهاجرت نخبگان ��

رییس هیات مدیره انجمن فین تک تاکید کرد: تصمیم 
بر مسدودسازی بدون تعامل با آن بخش، راه به جایی 
نمی برد. این شکل اتفاقات فارغ از مهاجرت نیروی کار 
و تزریق ناامیدی، ســرمایه گذار خارجی را نیز از کشور 
ما دور می کند. فاطمیان افزود: اگر بانک مرکزی دلایل 
درستی دارد، خوب است که بنشیند و با بخش خصوصی 
صحبت کند و در این مسیر همراه باشد. بخش خصوصی 
فعــال در حوزه فین تک در تلاش هســتند که اقتصاد 
کشور رشد کند و در این راستا مفاهمه و تعامل با بخش 
خصوصی می تواند به راه حل های ســازنده منجر شود. 
وی با بیان اینکه در روزهای گذشــته انجمن فین تک 
پیگیری هایی را در این زمینه آغاز کرد، افزود: پاسخی 
که دریافت کردیم این بود، رفع انسداد صورت خواهد 
گرفت و قول هایی برای پیگیری داده شــده، اما تا این 

لحظه اتفاقی رخ نداده است.

علی مومنی
روزنامه نگار

جولان 
رمـز ارز 
 در دیوار 

اعمال محدودیت های بانک مرکزی 
بازار  ارزهای دیجیتال را  سکه کرد

آگهی مزایده اموال غیرمنقول نوبت اول
 اجرای احکام مدنی دادگســتری شهرستان قصر شیرین در قبال پرونده کلاسه اجرایی 
۰۳۰۰۱۸۴ )واصله از شــعبه ۶ اجرای احکام مدنی شهرستان کرمانشاه( له آقای شهرام 
هادیپور علیه خانم شهره هادیپور و... در نظر دارد املاک ذیل به شرح نظریه کارشناس 
در تاریخ مقرر به فروش برســاند: الف -پلاک ثبتی صفر فرعی از ۲۸۳ اصلی ،مفروز و 
مجزی شــده از فرعی و از اصلی مذکور بخش چهار ناحیه ۱۵ قصر شیرین به صورت یک 
قطعه زمین مسکونی به مساحت ۱۹۵/۷۷ متر مربع، واقع در  قرنطینه خیابان معروف به 
جاده قیلی، روبروی نانوایی که به شرح ذیل دارای ملک به صورت مشاعی و سند مالکیت 

جداگانه می باشند:
- خانم اقدس طهماسب پور فرزند فرخ مالک ثمینه اعیانی ششدانگ ملک مذکور

- خانم معصومه هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک ســهم مشــاع از کل ۷ سهم 
عرصه

-خانم شهلا هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک سهم مشاع از کل ۷ سهم عرصه
-خانم شهره هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک سهم مشاع از کل ۷ سهم عرصه
-آقای شهرام هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک دو سهم مشاع از کل ۷ سهم عرصه
-آقای شــهریار هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک ســهم مشاع از کل ۷ سهم 

عرصه
که به موجب دستور شماره ۱۳۹۹۰۴۹۱۶۵۲۶۰۰۲۹۴ مورخ ۱۳۹۹/۰۵/۲۲ صادره از اجرای 
ثبت قصر شیرین به میزان دو سهم مشاع از ۷ سهم عرصه به مبلغ ۸۵/۲۹۲/۷۰۸ ریال 
به نفع اجرای ثبت قصر شیرین به مالکیت شهریار هادی پورنیک تراش بازداشت می باشد.
 ب- یک قطعه مغازه، پلاک ثبتی صفر فرعی از ۳۸ اصلی مفروز و مجزی شــده از فرعی 
از اصلی مذکور، بخش ۴ ناحیه ۱۷ قصر شیرین واقع در قصر شیرین محله قرنطینه ضلع 
شــرقی مشاغل به مســاحت عرصه طبق سند مالکیت  ۴۱۷/۸۴متر مربع به شرح ذیل 

دارای مالک به صورت مشاعی و سند مالکیت جداگانه می باشند.
-خانم اقدس طهماسب پور فرزند فرخ مالک ثمینه اعیانی  ششدانگ ملک مذکور

- خانم معصومه هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک شش هفتم دانگ مشاع از ششدانگ
-خانم شهلا هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک شش هفتم دانگ مشاع از ششدانگ
-خانم شهره هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک شش هفتم دانگ مشاع از ششدانگ
-آقای شــهرام هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک وپنج هفتم دانگ  مشــاع از 

ششدانگ
-آقای شــهریار هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک وپنج هفتم دانگ مشــاع از 

ششدانگ
که بر اساس پیش نویس انتقال اجرایی به شماره ۳۲۱۲ مورخه ۱۳۸۸/۰۵/۱۲ سهم الارث 
شهریار هادی پور نیک تراش به نام بانک ملی مرکزی شهرستان قصر شیرین واگذار شده 
است. حدودات و جهات اربعه زمین مسکونی دارای پلاک ثبتی صفر فرعی از ۲۸۳ اصلی، 
مفروز و مجزی شده از فرعی از اصلی مذکور، بخش ۴ ناحیه ۱۵ قصر شیرین به مساحت 
عرصه طبق ســند مالکیت ۱۹۵/۷۷ متر مربع، طبق کروکی پیوستی شماره ۵ به صورت 
طلق و غیر وقفی می باشد. ب- یک قطعه مغازه پلاک ثبتی صفر فرعی از ۳۸ اصلی، مفروز 

و مجزی شده از فرعی از اصلی مذکور، بخش چهار ناحیه ۱۷ قصر شیرین با سازه  قدیمی 
و تقریباً غیر قابل اســتفاده با دیوار باربر آجری و بلوک ســیمانی، سقف متشکل از ورق 
موج دار آزبستی و لوله های فلزی به مساحت عرصه طبق سند مالکیت ۴۱۷/۸۴ متر مربع 
و اعیانی حدود۴۰۰ متر مربع، محل قرنطینه، جنب قبرستان قدیمی، ضلع شرقی مشاغل، 
نبش کوچه توحید حدودات و جهات اربعه یک قطعه مغازه پلاک ثبتی صفر فرعی از ۳۸ 
اصلی مفروز و مجزی شده از فرعی از اصلی مذکور بخش چهار ناحیه ۱۷ قصر شیرین به 
مساحت عرصه طبق سند مالکیت۴۱۷/۸۴  متر مربع، طبق کروکی پیوستی شماره ۶، به 
صورت طلق و غیر وقفی می باشد. به موجب دستور شماره ۱۳۹۹۰۴۹۱۶۵۲۶۰۰۲۹۴ مورخ 
۱۳۹۹/۰۵/۲۲ صادره از اجرای ثبت قصر شیرین به میزان دو سهم مشاع از ۷ سهم عرصه 
به مبلغ ۸۵/۲۹۲/۷۰۸ ریال به نفع اجرای ثبت قصر شیرین به مالکیت شهریار هادی پور 
نیک تراش بازداشــت می باشــد که بر اساس پیش نویس انتقال اجرایی به شماره ۳۲۱۲ 
مورخه ۱۳۸۸/۰۵/۱۲ سهم الارث شهریار هادی پور نیک تراش به نام بانک ملی مرکزی 
شهرستان قصر شیرین واگذار شده است. با توجه به عدم قابل افراز املاک مورد دعوی 
به دلیل تعدد مالک ارزش ریالی  ششــدانگ املاک مذکور و ســهم هر کدام از وراثت به 
شرح ذیل و بر اساس تحقیقات محلی و بررسی های انجام شده و با در نظر گرفتن موقعیت 
مکانی و جمیع جهات موثر در موضوع ارزیابی در صورت نداشتن هیچگونه منع شرعی 
و قانونی جهت معامله تعیین و برآورد می گردد: الف- بهای روز ششدانگ زمین مسکونی 
دارای پلاک ثبتی صفر فرعی از ۲۸۳ اصلی مفروز و مجزی شده از فرعی از اصلی مذکور 
بخش چهار ناحیه ۱۵ قصر شــیرین به مســاحت عرصه طبق سند مالکیت ۱۹۵/۷۷ متر 

مربع برابر ۹/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادله نهصد و ده میلیون تومان
- سهم مرحومه خانم اقدس طهماسب پور فرزند فرخ مالک ثمینه اعیانی ششدانگ ملک 
مذکور برابر ۱/۱۳۷/۵۰۰/۰۰۰ ریال معادل صدوسیزده میلیون وهفتصدو پنجاه هزار تومان

-سهم خانم ها معصومه، شهلا و شهره شهرتین هادی پور نیک تراش هر کدام به صورت 
جداگانه یک سهم مشاع از کل هفت سهم عرصه برای برابر ۱/۱۳۷/۵۰۰/۰۰۰ ریال معادل 

صدوسیزده میلیون و هفتصد و پنجاه هزار تومان
- ســهم آقای شــهرام هادی پور نیک تراش مالک دو سهم مشاع از هفت سهم عرصه 

۲/۲۷۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل دویست و بیست وهفت میلیون و پانصد هزار تومان 
-ســهم آقای شــهریار هادی پور نیک تراش مالک دو سهم مشاع از هفت سهم عرصه 
۲/۲۷۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل دویســت و بیست وهفت میلیون و پانصد هزار تومان که به 
موجب  دستور شماره ۱۳۹۹۰۴۹۱۶۵۲۶۰۰۲۹۴ مورخ ۱۳۹۹/۰۵/۲۲ صادره از اجرای ثبت 
قصر شیرین به میزان دو سهم مشاع از هفت سهم عرصه به مبلغ ۸۵/۲۹۲/۷۰۸ ریال به 
نفع اجرای ثبت قصر شیرین به مالکیت شهریار هادی پور نیک تراش بازداشت می باشد.

 بهای روز ششدانگ یک قطعه مغازه پلاک ثبتی صفر فرعی  از ۳۸ اصلی مفروز و مجزی 
شده از فرعی از اصلی مذکور بخش چهار ناحیه ۱۷ قصر شیرین عرصه طبق سند مالکیت 
۴۱۷/۸۴ متر مربع و اعیانی حدود ۴۰۰ متر مربع برابر۳۶/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰  معادل سه میلیارد 

و ششصد میلیون تومان
- سهم مرحومه خانم اقدس طهماسب پور فرزند فرخ مالک ثمینه اعیانی ششدانگ ملک 

مذکور برابر ۴/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل چهارصد و پنجاه میلیون تومان

- سهم خانم ها معصومه، شهلا و شهره ،شهرتین هادی پور نیک تراش هر کدام به صورت 
جداگانه شــش هفتم دانگ مشــاع از ششدانگ برابر۴/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰  معادل چهارصد و 

پنجاه میلیون تومان
- آقای شــهرام هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک وپنج هفتم دانگ مشــاع از 

ششدانگ برابر ۹۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل نهصد میلیون تومان
-آقای شهریار هادی پور نیک تراش فرزند رضا مالک یک وپنج هفتم دانگ مشاع از شش 
دانگ برابر۹/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰  ریال معادل نهصد میلیون تومان که بر اساس پیش نویس انتقال 
اجرایی به شماره ۳۲۱۲ مورخه ۱۳۸۸/۰۵/۱۲ سهم الارث شهریار هادی پور نیک تراش 
به نام بانک ملی مرکزی شهرســتان قصر شیرین واگذار شده است لازم به توضیح است 
بر اساس گواهی حصر وراثت صادره شعبه سوم حصر وراثت شورای حل اختلاف  شهرستان 
کرمانشاه مرحومه خانم اقدس طهماسب پور فرزند فرخ در تاریخ ۱۳۹۳/۰۴/۲۱ درگذشته 
وراث حین الفوت ایشان عبارتند: از فرزند اناث به اسامی خانم ها معصومه ،شهلا ،شهره 
و دو فرزند ذکور به اسامی آقایان شهرام و شهریار شهرتین همگی هادی پور نیک تراش 
لذا سهم آن مرحومه از ارزش ریالی املاک مذکور بر اساس گواهی حصر وراثت به شرح 

ذیل بین سایر وراث تقسیم می گردد.
 الف- سهم مرحومه خانم اقدس طهماسب پور فرزند فرخ مالک ثمینه اعیانی ششدانگ 
زمین مسکونی دارای پلاک ثبتی صفر فرعی از ۲۸۳ اصلی مفروز و مجزی شده از فرعی 
از اصلی مذکوربخش ۴ ناحیه ۱۵ قصر شیرین برابر ۱/۱۳۷/۵۰۰/۰۰۰ ریال معادل صدوسیزده  

میلیون و هفتصد و پنجاه هزار تومان 
-سهم جداگانه هر کدام از خانم ها معصومه، شهلا و شهره شهرتین هادی پورنیک تراش 

) یک هفتم( برابر ۱۶۲/۵۰۰/۰۰۰ )معادل شانزده میلیون و دویست وپنجاه هزار تومان 
-ســهم جداگانه هر کدام از آقایان شهرام و شــهریار شهرتین همگی هادی پور نیک 

تراش)دو هفتم( برابر ۳۲۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل سی ودو میلیون وپانصد هزار تومان
- سهم مرحومه خانم اقدس طهماسب پور فرزند فرخ مالک ثمینه اعیانی بهای روز شش 
دانگ قطعه مغازه پلاک ثبتی صفر فرعی از ۳۸ اصلی مفروز و مجزی شــده از فرعی از 
اصلی مذکور بخش چهار ناحیه ۱۷ قصر شیرین برابر۴/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰  ریال معادل چهارصدو 
پنجاه میلیون تومان -سهم جداگانه هر کدام از خانم ها معصومه شهلا و شهره شهرتین 

هادی پور نیک تراش یک هفتم برابر ۶۴۲/۸۵۷/۱۴۲ ریال 
سهم جداگانه هر کدام از آقایان شهرام و شهریار شهرتین همگی هادی پور نیک تراش 
دو هفتــم برابر ۱/۲۸۵/۷۱۴/۲۸۵ ریال ارزش کل ملک مذکور مبلغ ۴۵۱۰۰۰۰۰۰۰۰ ریال 
معادل چهار میلیارد و پانصد و ده میلیون تومان ارزیابی و برآورد گردیده است که مزایده 
در تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۶ راس ســاعت ۸ صبح الی ۱۱ صرفاً به صورت الکترونیکی از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت سامانه )ستاد (برگزار می گردد خریداران می توانند 
۵ روز قبل از موعد مقرر با هماهنگی دفتر اجرای احکام مدنی از ملک موصوف بازدید به 
عمل آورده مزایده از قیمت پایه و ارزیابی شــده شــروع و هر کس که بالاترین قیمت را 
پیشــنهاد نماید از طریق تشریفات قانونی تحویل داده خواهد شد و کلیه هزینه متعلق 
دولتی اعم از سند نویسی و غیره بر عهده برنده مزایده خواهد بود و می بایستی ۱۰ درصد 
از کل مزایده فی المجلس به حساب سپرده دادگستری واریز و بقیه آن به مدت یک ماه 

از تاریخ مزایده پرداخت شود.
  محمد بیگی مدیر اجرای احکام مدنی دادگستری قصر شیرین

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی  برابر رای شماره ۱۵۰۸-۱۴۰۳هیات اول /دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم پژمان 
صفائی فرزند علیجان بشماره شناسنامه ۴۹۴۰۰۴۳۶۴۹ در شش دانگ  یک قطعه باغ به 
مساحت ۱۹۵۶.۶متر مربع درقسمتی از پلاک ۱۷۰اصلی واقع در کرند بخش ۵ کرمانشاه 
گهواره خریداری از آقای علیجان صفایی  . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورت 
انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

م الف شماره ۳۶۹/م/۲/د
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۱۰/۱۱ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۲۶

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی  برابر رای شماره ۲۱۵۶-۱۴۰۳هیات اول /دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم بهمن 
اکبری  فرزند یار احمد بشماره شناسنامه ۴ صادره از کرند در شش دانگ  یک قطعه زمین 
مزروعی  به مســاحت ۱۵۲۹۸.۰۳متر مربع درقســمتی از پلاک ۴۶ اصلی واقع در کرند 
بخش ۵ کرمانشاه  ،روستای چقامیرگه ریداری از آقای نورمراد شهبازی   . لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
. بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره ۳۶۸/م/۲/د
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۱۰/۱۱ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۲۶

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

بر اساس نظرسنجی جهانی، نیمی از تمام نقره در صنایع سنگین و 
فناوری بالا، از جمله گوشــی های هوشــمند، تبلت ها، سیستم های 
الکتریکی خودرو، سلول های پنل خورشیدی و بسیاری از محصولات 
و برنامه های کاربردی دیگر اســتفاده می شــود. این کاربرد گسترده 
نقره را نســبت به طلا که کاربردهای محدودی فراتر از جواهرات و 
سرمایه گذاری دارد، نسبت به تغییرات اقتصادی حساس تر می کند. 

هر دو فلز گرانبها در سال ۲۰۲۴ عملکرد خوبی داشتند.
به گزارش ایســنا، یک ســال پیش هر اونس طلا حدود ۲۰۲۲ دلار 
معامله می شد. در آخرین بررسی، این قیمت با ۲۷ درصد افزایش به 
۲۶۳۱ دلار و ۹۰ ســنت رســید. نقره در پایان سال ۲۰۲۳ به قیمت 
۲۴.۰۹ دلار در هر اونس فروخته شد و در حال حاضر ۲۹.۹۶۸ دلار 
قیمت دارد. این رقم نسبت به سال گذشته ۲۴ درصد افزایش یافته 

اســت.تحقیقات گلدمن ساکس نشان داد، پیش بینی می شود طلا 
بالاتــر از حــد انتظار صعود کنــد زیرا بانک های مرکزی در بازارهای 
نوظهور خرید را افزایش داده اند. طلا معمولاً مطابق با نرخ بهره معامله 
می شــود. تحلیلگران گلدمن ساکس اظهار کردند، خریدهای بانک 
مرکزی نیروی قدرتمندی بوده و سطح قیمت طلا را از سال ۲۰۲۲ 
به بالاترین سطح بازگردانده است. گلدمن ساکس پیش بینی می کند 
قیمت طلا تا پایان ســال ۲۰۲۵ به ۳۰۰۰ دلار در هر اونس خواهد 

رسید.
اول و مهم تر از همه، ســهم بیشــتری از تقاضا در حال حاضر توسط 
بانک های مرکزی ارائه می شود. بر اساس داده های صندوق بین المللی 
پول، سهم چین از تقاضای بانک مرکزی از سال ۲۰۲۲ از ۱۱ درصد 
قبل به ۴۸ درصد افزایش یافته است. به جز سال ۲۰۲۰ که با همه 

گیری محدود شــده اســت، تقاضای جهانی جواهرات امسال ممکن 
است کمترین میزان از سال ۱۹۸۹ باشد. دویچه بانک آلمان، میانگین 
قیمت طلا در ســال ۲۰۲۵ را ۲۷۲۵ دلار در هر اونس پیش بینی 
کرده اســت که محدوده آن بین ۲۴۵۰ تا ۳۰۵۰ دلار در هر اونس 
خواهد بود.ماریا اسمیرنوا، مدیر ارشد شرکت اسپرات در تورنتو کانادا 
گفت که در مورد نقره، چندین عامل کلیدی این ماده درخشــان را 
در ســال جاری از جمله تقاضای صنعتی قوی در مواجهه با کســری 
عرضه مداوم و افزایش علاقه سرمایه گذاری در میان عدم اطمینان 
اقتصادی تقویت کرده اند. اسمیرنوا گفت بازار نقره در مقایسه با سایر 
کالاها مانند مس و طلا نسبتاً کوچک است و همین امر باعث می شود 
که ذاتاً نوسانات بیشتری داشته باشد و حتی تغییرات جزئی در عرضه 

یا تقاضا تأثیر زیادی بر قیمت آن داشته باشد.

مسیر قیمت طلا در سال آینده مشخص شد

در یکی از 
آگهی ها، 

آگهی کننده 
هویت خود را با 

استفاده از ۵ 
افزونه تأیید 

هویت در دیوار 
تأیید کرده 

است. در یکی 
از این موارد، 3 

رقم آخر کد 
ملی و 2 رقم 

آخر شناسنامه 
او هم دیده 

می شود. این 
کاربر به این 

مقدار بسنده 
نکرده و تأییدیه 
خوش حسابی 
بانکی خود را 
نیز در آگهی 
قرار داده که 

طبق آن چک 
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 سرپرست اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای
 استان کرمانشاه خبرداد:

آماده باش نیروهای راهداری کرمانشاه در پی 
هشدار هواشناسی

نقش اقتصاد- کرمانشاه- پری 
ویسی: یزدان خسروی اظهار 
کرد: با توجه به هشدار سطح 
نارنجی هواشناسی در استان 
کرمانشــاه و احتمال بارش 
برف در محورهای مواصلاتی 
اســتان کرمانشاه به ویژه در 
گردنه ها و مناطق سردسیر، 

نیروهای راهداری در استان کرمانشاه در آماده باش کامل هستند.
وی افــزود: عملیــات برف روبی و در صورت نیاز یخ زدایی بلافاصله 
پس از آغاز بارش ها در محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه انجام 
خواهد شد.سرپرست اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
کرمانشــاه تصریــح کــرد: ۲۴۰ نیروی راهداری و ۱۸۰ دســتگاه 
ماشین آلات این مجموعه از ابتدای بارش ها و کاهش دما به حالت 
آماده باش خواهند بود.وی ادامه داد: با فرارســیدن فصل ســرما ۴۷ 
راهدارخانه ثابت و موقت اســتان کرمانشــاه به حالت آماده باش در 
آمده و آمادگی خدمت رســانی به مســافران را در محورهای استان 
کرمانشاه دارند.خسروی خاطرنشان کرد: سامانه ۱۴۱ مرکز مدیریت 
راه ها به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی به سؤالات هموطنان 
است و می توانند قبل از آغاز سفر اطلاعات محورهای مواصلاتی را 

از این سامانه دریافت کنند.

ضرورت استفاده از ظرفیت انرژی های خورشیدی 
در تأمین مصارف مورد نیاز شهری

نقش اقتصاد- شهریار- کیوانی: 
شهردار قیامدشت بر استفاده 
از انرژی های تجدید پذیر در 
مجموعه مدیریت شــهری 
قیامدشت تاکید کرد و گفت: 
بــا توجه به ناتــرازی فعلی 
انرژی، اســتفاده از ظرفیت 
انرژی های خورشــیدی در 

تأمین مصارف مورد نیاز شــهری ضروری است.» حسین ترکاشوند« 
در جلســه کمیته فنی شــهرداری قیامدشــت برگزار شد، حوزه های 
عمرانی و مالی شــهرداری قیامدشــت را مأمور تدوین و برنامه ریزی 
نحوه استفاده از انرژی خورشیدی در تأمین برق مورد نیاز ساحتمانها 
و اماکن اداری و روشنایی معابر سطح شهر و برآورد هزینه های مالی 
مور نیاز جهت تخصیص در سال آینده کرد. همچنین در این جلسه 
نحوه پیشــرفت پروژه های عمرانی شــهر قیامدشــت بویژه مجموعه 
ورزشــی امام علی )ع( و روشــنایی بلوار آیت الله شــهید رییسی مورد 

بررسی قرار گرفت.

 تولید ۴۰۰ هزار وات ساعت انرژی تجدیدپذیر 
با نصب پنل های خورشیدی

نقش اقتصــاد- چهارمحال و 
زهــرا مصطفوی:  بختیاری- 
شــرکت گاز اســتان چهار 
محــال و بختیاری با نصب 
پنل هــای خورشــیدی به 
ظرفیــت ۴۰۰ هــزار وات 
ساعت، موفق به تولید انرژی 
تجدیدپذیر شده است. این 

انرژی به شــبکه سراســری تزریق شده و به کاهش وابستگی به گاز 
طبیعی کمک خواهد کرد.به گزارش روابط عمومی شرکت ملی گاز 
ایران، جهانبخش سلیمیان، مدیرعامل شرکت گاز استان چهارمحال 
و بختیاری ضمن بیان مطلب فوق، گفت: با افزایش تقاضا برای گاز 
طبیعی در فصل سرما و ناترازی موجود در تأمین این منبع انرژی، 
لازم است که توجه بیشتری به استفاده از منابع انرژی پایدار و نوین 
مانند انرژی خورشیدی، باد و دیگر منابع تجدیدپذیر معطوف شود. 
اســتفاده از این منابع می تواند به کاهش وابســتگی به انرژی های 

تجدید ناپذیر و همچنین حفظ محیط زیست کمک کند.
 وی افزود: در شرایط کنونی، برای مدیریت بهتر منابع انرژی و مقابله 
با بحران های احتمالی، باید به سمت بهره برداری از انرژی های نوین 
حرکــت کنیــم. این امر عــلاوه بر تأمین پایدار انــرژی، به کاهش 
آلودگی های زیست محیطی و کاهش فشار بر منابع گاز کشور کمک 
خواهد کرد. مدیرعامل شــرکت گاز اســتان چهارمحال و بختیاری 
همچنین خاطرنشــان کرد: در راستای این هدف، همکاری مردم و 
مسئولین در ترویج فرهنگ استفاده از انرژی های نوین و همچنین 

مصرف بهینه انرژی های موجود بسیار ضروری است.

حل معضل ترافیک شهرکرد نیازمند همکاری و هماهنگی با آموزش و پرورش
شهردار شهرکرد مطرح کرد:

قطع گاز بالغ بر ۵۳ هزار باغ ویلای خالی از سکنه

نقــش اقتصاد- چهارمحــال و بختیاری- زهرا مصطفوی: شــهردار 
شهرکرد: برای حل معضل ترافیک، نیاز به همکاری و هماهنگی 
با نهادهای مختلف ازجمله آموزش و پرورش و ارائه نامناســب 
خدمات آموزشــی و مدارس در ســطح شهر یکی از مراکز اصلی 
ترافیک است و باید تدابیری برای بهبود این وضعیت گرفته شود.

محمدحســین واحدیان اظهار کرد: برای حل مشــکل ترافیک 
راهکارهای متعددی در نظر گرفته شــده، یکی از این راهکارها، 
ایجــاد تقاطع هــا و معابر جدید اســت کــه در حال حاضر طبق 
طرح هــای موجــود در حال اجرا، همچنین طرح جامع ترافیکی 
است. شهرکرد در نیمه نخست سال ۱۴۰۲ مصوبه وزارت کشور 
را صادر کرد و به استانداری و دستگاه های اجرایی اجرا کرد. وی 
افزود: در این طرح، ۱۱ تقاطع غیرهم سطح در شهرکرد پیش بینی 
شده است که شهرداری موظف در سال به سال برنامه های مربوط 
به بودجه عمرانی خود را ارائه می کند. کند. شــهردار شــهرکرد با 
اشاره به تقاطع غیرهمسطح طالقانی-کاشانی گفت: این امر در 
اولویت ســال ۱۴۰۳ قرار گرفت و مشــاور دومی برای این پروژه 

انتخاب شد و فازهای یک و دو آن در حال انجام است. واحدیان 
با اشاره به ۱۱ نقطه دیگر به عنوان تقاطع غیرهمسطح ادامه داد: 
میدان معلم به عنوان ورودی های اصلی شهر، نیاز به مدیریت و 
اصلاح دسترســی ها دارد، تقاطع های دیگری در چهارراه یکی، 
بلوار حافظ به کاشــانی و تقاطع بوعلی ســینا به کمربندی ۱۵ 
خــرداد، همچنیــن در اولویت هــای اجرایی قــرار می گیرند. 

شــهرداری های شــهرداری در سال آینده آغاز می شود. شهردار 
شهرکرد افزود: تعاریض معابر نیز یکی دیگر از طرح های مشخص 
شــده اســت و در حل مشکلات ترافیکی شهر مجموعه مدیریت 
شــهری به دنبال تعریف کریدورهای حرکتی در نقاط مختلف 
شهر است و به دنبال تعریف کریدورهای حرکتی در نقاط مختلف 
شهر است قطر میدان بسیج و ایجاد دوربرگردان در چند تقاطع، 
موثری بر موضع ترافیکی این نقطه اســت. داد: در ســالجاری، 
طرح هایی برای ایجاد پارکینگ های حاشــیه اجرا می شوند، این 
پارکینگ ها به خودروها کمک می کنند تا به سمت پارکینگ های 
مشخص هدایت شوند، همچنین با سیستم های هوشمندسازی 
راهنمایی هــا و رانندگــی می توانیــم در کاهــش ترافیک اولیه 
تأثیرگذار باشیم. در رانندگی اضافه کرد: برای حل معضل ترافیک 
نیاز به همکاری و هماهنگی با نهادهای مختلف از جمله آموزش 
و پرورش داریم چرا که نامناسب خدمات آموزشی و مدارس در 
ســطح ارائه می شــود. شهر، یکی از شهرهای اصلی ترافیک است 

و باید تدابیری برای بهبود این وضعیت گرفته شود.

نقش اقتصاد- اصفهان- زهرا طهماسبی: مدیر هماهنگی امور گازرسانی 
شــرکت ملی گاز ایران از قطع گاز بالغ بر ۵۳ هزارباغ ویلای خالی از 
سکنه خبر داد و گفت: این اقدام به دلیل کاهش دما و حفظ پایداری 

شبکه گاز انجام شده است.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، هوشــنگ صیدالی، 
در مصاحبه با خبرگزاری صدا و سیما اظهار کرد: امسال در این بازه 
زمانی از نظر ســرما نســبت به سال گذشته، سال بسیار سختی را در 
پیش داریم که شــرکت ملی گاز ایران اقدامات گســترده ای را برای 
حفــظ پایــداری جریان گاز بــه ویژه در بخش های خانگی، تجاری و 
صنایع جزء انجام داده که از جمله آن ها شناسایی باغ ویلاهای خالی 
از سکنه بوده که این امر طبق دستور ریاست جمهوری در حال انجام 

است.
مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران با بیان این که 

متأسفانه بعضی از صاحبان باغ ویلاها از ابتدای هفته، وسایل گرمایشی 
خود را روشن نگه می دارند تا در انتهای هفته به ویلاها مراجعه کنند، 
که این رفتار هم اســراف اســت و هم عدم مدیریت مصرف، تصریح 

کرد: در سه روز گذشته گاز بالغ بر ۵۳ هزار باغ ویلا قطع شده و این 
امر با پیگیری های همکارانمان در سراسر کشور در حال انجام است.
صیدالی با بیان این که بعضی از باغ ویلاها دارای اســتخر هســتند و 
قطع گاز این مشترکان تأثیر مثبتی بر پایداری شبکه خواهد داشت، 
بیان کرد: به عنوان مثال در اســتان البرز، بیش از ۲۰ هزار مشــترک 
شناسایی شده اند که که دارای باغ ویلا هستند که تاکنون نزدیک به 
۴۰۰۰ مورد قطع گاز انجام شده و همکاران ما به طور مستمر در حال 

رصد وضعیت هستند.
صیدالی در پایان، با بیان این که هفته آینده با ورود جبهه هوای سرد 
به کشور، پیش بینی می شود دمای بسیاری از استان ها به منفی ۲۰ 
درجه برسد، اظهار کرد: این موضوع ضرورت اقدامات فوری را دوچندان 
می کند، ضمن این که از مردم عزیز درخواســت داریم در شناســایی 
این باغ ویلاها با تماس با سامانه ۱۹۴ ما را در این امر یاری رسانند.

مدیر هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز ایران خبر داد:

)نوبت اول(

مومنی - شهردار ورامین

شهرداری ورامین در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۸۲۴۶/۳۹۲ مورخه ۱۴۰۳/۰۴/۱۰ شورای اسلامی شهر ورامین ، پروژه قطع، هرس، سربرداری درختان 
خشک و حادثه ساز سطح شهر، حمل ضایعات و فروش آنها را از طریق برگزاری تجدید مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط واگذار نماید.
-زمان و محل دریافت اسناد تجدید مزایده: داوطلبان میتوانند از روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۸ لغایت روزشنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۲ به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند.
-مهلت و محل تســلیم اســناد تجدید مزایده: متقاضیان می بایست حداکثر تا ســاعت ۱۴ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۲، ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات خود به همراه 
مســتندات درخواســت شــده در سامانه ستاد، نسبت به ارسال پاکت الف )سپرده شرکت در تجدید مزایده( خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری 

ورامین اقدام نمایند.
)تلفن تماس : ۷ -۳۶۲۴۲۵۲۵ داخلی - ۳۶۶-۳۶۴(

-ملاک پذیرش پیشنهادات، بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت میباشد.
-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است .

-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده یا برندگان تجدید مزایده خواهد بود.
- سایر اطلاعات و جزئیات در فرم شرایط تجدید مزایده موجود میباشد .

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱- تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۳/۱۰/۱۸

 آگهی تجدید مزایده عمومی 

)نوبت اول(

مومنی-شهردار ورامین

شــهرداری ورامین در نظر دارد به اســتناد مجوز شماره ۸۲۴۶/۹۳۳ مورخه ۱۴۰۳/۰۷/۲۴ شورای اسلامی شهر ورامین فروش ۱۰ دستگاه خودرو فرسوده ، ۵ 
دستگاه اتاق مکانیزه و یک دستگاه سیم تریل را از طریق برگزاری تجدید مزایده عمومی  به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط واگذار نماید .

-زمان و محل دریافت اســناد مزایده: داوطلبان میتوانند از روز ســه شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۱۸ لغایت روز  شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۲۲ به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات 
الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 

-مهلت و محل تسلیم اسناد مزایده: متقاضیان می بایست تا ساعت ۱۴ روزسه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۱۱/۰۲، ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات خود به همراه مستندات درخواست 
شده در سامانه ستاد نسبت به ارسال پاکت الف)سپرده شرکت در تجدید مزایده (خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شهرداری ورامین اقدام نمایند. )تلفن 

تماس : ۷-۳۶۲۴۲۴۲۵ داخلی - ۳۶۶-۳۶۴(
-ملاک پذیرش ،پیشنهادات بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت می باشد.

-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است. 
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده یا برندگان تجدید مزایده خواهد بود.

-سایر اطلاعات و جزئیات در فرم شرایط تجدید مزایده موجود میباشد .
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱- تاریخ انتشار نوبت دوم :  ۱۴۰۳/۱۰/۱۸

 آگهی تجدید مزایده عمومی 
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 مهم ترین 
هدف این طرح 
)طرح مردمی 
کاشت یک 
میلیارد درخت( 
زراعت چوب 
است که باید 
۵0 درصد طرح 
توسط مردم 
کاشت برای 
زراعت چوب 
باشد
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ن 
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نقش اقتصــاد- اراک- عبدی: صنعت برق با تمام توان 
آماده تولید و توزیع برق پایدار برای همه شما عزیزان 
هستند و از هیچ تلاشی دریغ نمی ورزند، از سوی دیگر 
به دلیل سرمای شدید و بالا رفتن مصرف گاز در بخش 
خانگی د ربســیاری از اســتانهای مناطق سردسیر، با 
کمبود ســوخت نیروگاهی مواجــه ایم، که می تواند 
تأثیراتی بر تأمین و توزیع برق داشته باشد، لذا تمامی 
کارکنان و دست اندرکاران صنعت برق پیوستن توزیع 
برق استان مرکزی با صدور پیامی به پویش ” دو درجه 

کمتر ” برای عبور از این شرایط به همیاری و همراهی 
شما نیازمندند.

ضمن تشکر از همدلی و تعامل همیشگی شما با صنعت 
برق پیوستن توزیع برق استان مرکزی با صدور پیامی 
به پویش ” دو درجه کمتر ” از تمام هم اســتانی های 
عزیز درخواست می شود با پیوستن به پویش “کاهش 
دو درجه ای” باتوجه به شرایط اقلیمی استان در مصرف 
بــرق صرفه جویــی کرده و در حفظ پایداری شــبکه 
سراســری برق همکاری و مســاعدت به عمل آورید. 

همکاری شما در این پویش می تواند کمک بزرگی در 
گذر از دوران سرد سال و تضمین ادامه دار بودن چرخه 
تولیــد در اقصی نقاط کشــور باشــد، همچنین این 
مشارکت در جلوگیری از قطع گاز و بهبود وضع انرژی 
در کشور تأثیر بسزایی دارد. از شما عزیزان می خواهم 
با توجه به شــرایط موجود، اکنون نیز در این پویش با 
نهایــت همدلی و همکاری برای حمایت از تولید ملی 
و کمــک به بهینه مصرف کردن انرژی در محیط های 

مختلف تلاش نمایید.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان مرکزی خبرداد:

پیوســتن توزیع برق اســتان مرکزی به پویش ” دو درجه کمتر ”

بهره مندی از تولید بیش از سه میلیون اصله نهال در ایلام
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام خبرداد:

نقــش اقتصاد- ایلام – بــراری: مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان ایلام با اشــاره به 
تعهد کاشــت ۲۴ میلیون اصله نهال استان در 
اجــرای طرح مردمی کاشــت یــک میلیارد 
درخت، گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون ۳ 
میلیون و ۵۰۰ هزار اصله نهال تولید و کاشت 

شده است.
بــه گزارش روابــط عمومــی اداره کل منابع 
طبیعــی و آبخیزداری اســتان ایلام، یاســم 
خانمحمدیان با اشــاره به طرح مردمی کاشت 
یک میلیارد درخت به عنوان یکی از طرح های 
مهم در راســتای جنگل کاری، گفت: این طرح 
در اواخر ســال ۱۴۰۱ برنامه ریزی و از ســال 

۱۴۰۲ به استان ها جهت اجرا ابلاغ شد. 
مدیــرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری ایلام با 
اشاره به اینکه این طرح از سال ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۵ 
ادامه دارد، افزود: بر اســاس این طرح باید در 
این مدت ۴ ساله یک میلیارد درخت در سراسر 

استانهای کشور غرس شود.
خانمحمدی با اشاره به تعهدات در نظر گرفته 
شده برای استان ها، افزود: استان ایلام با توجه 
بــه ظرفیت های خوبی کــه دارد، باید در این 
مدت، ۲۴ میلیون اصله نهال بومی و ســازگار 

با آب و هوای استان تولید و غرس کند.
وی با اشــاره به وجود ۱۱ نهالســتان در استان 

ایــلام، تصریح کرد: از این تعداد ۹ نهالســتان 
سردســیری و دو نهالســتان گرمسیری )در 

شهرستان مهران و دهلران( دارد.
مدیــرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری ایلام با 
اشــاره به اینکه خوشــبختانه، سال اول در ۱۱ 
نهالستان ۶ میلیون نهال تولید شد، ادامه داد: 
امســال )در سال دوم طرح( تاکنون ۳ میلیون 
و ۵۰۰ هزار نهال تولید شده است و در تلاشیم 
تا پایان ســال به تعهــد ۶ میلیون غرس نهال 

برسیم.
 وی به اهداف مختلف این طرح اشــاره داشت 
و گفــت: یکی از اهــداف مهم این طرح بحث 
احیای جنگل های مخروبه است و با جنگل کاری 
در این نقاط آســیب دیده، بتوانیم آنها را احیا 

و به حالت شادابی گذشته برسانیم.
 مدیــرکل منابع طبیعی و آبخیزداری ایلام 
در بخش دیگر سخنان خود به زراعت چوب 
نیز اشــاره کرد و گفت: مهم ترین هدف این 
طــرح )طرح مردمی کاشــت یــک میلیارد 
درخت( زراعت چوب است که باید ۵۰ درصد 
طرح توسط مردم کاشت برای زراعت چوب 

باشد. 
خانمحمــدی عملکرد زراعت چوب را در طول 
دو ســال گذشــته استان، خوب ارزیابی کرد و 
گفــت: بالغ بــر ۱۷۰۰ هکتار زراعت چوب در 

اســتان ایــلام به ویــژه در شهرســتان های 
گرمســیری )مهران و دهلران( کاشــت شده 
است، که نهال آنها از نهالستان های موجود در 

استان تأمین می شود.

وی با اشاره به اهدای نهال رایگان به مردم در 
این نهالســتان ها در راســتای این طرح گفت: 
امیدواریم مردم در راستای زراعت چوب از این 

طرح استقبال کنند.
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چرا ترکمنستان به ایران گاز نداد؟

ایلنا: مدیر عامل شــرکت مهندســی و توسعه گاز ایران، درباره 
قطع گاز ترکمنستان و تأثیر آن بر ناترازی گاز در کشور اظهار 
داشت: ترکمنستان غیر از چند سالی که بین دو کشور دعوای 
حقوقی برســر واردات گاز وجود داشــت، سال ها یکی از منابع 
تأمین گاز در شمال شرق کشور با اعداد مختلف از ۵ میلیون 
متر مکعب تا حدود ۲۰ و ۳۰ میلیون متر مکعب بوده اســت. 
بعبــارت دیگــر ما هموارد از ترکمنســتان گاز را وارد و تعادل 

شبکه را برقرار می کردیم که اکنون این امکان را نداریم.
رضا نوشادی درباره ماجرای قطع صادرات گاز ترکمنستان به 
ایــران گفــت: قطع و وصل گاز ترکمنســتان به طور خاص در 
مدیریت بین الملل پیگیری می شود، بنده در مذاکرات نبوده ام، 
اما برای تداوم دریافت گاز این کشور پیشنهادهایی برای ایجاد 
زیرساخت ارائه دادیم مبنی بر اینکه گازترش را از ترکمنستان 
تحویل بگیریم حتی اجرای پروژه و زیرساخت را هم به عهده 
گرفتیــم امــا در هر حال موضوع بر ســر خرید و فروش گاز و 
مالک کالا ترکمن ها هســتند، مختار هســتند که این گاز را 

دراختیار ما قرار دهند یا خیر.
مدیر عامل شــرکت مهندسی و توسعه گاز ایران تصریح کرد: 
موضــوع قطع گاز صادراتی از ترکمنســتان بیشــتر از منظر 
اقتصادی مطرح است، به هرحال آن ها برای گاز مشتری دارند 
و محدودیت هایی هم دارند، چون در فصل ســرد مصرف گاز 
در کشور خودشان هم افزایش پیدا می کند، ضمن اینکه معمولاً 
در کشــورهای به جا مانده از بلوک شــرق قدیم تصمیمات به 
صورت متمرکز و شــخص محور و نه گروهی اتخاذ می شــود، 
البتــه منویاتی نیز دارنــد که در مذاکرات درباره آنها صحبت 
نمی شود، علاوه بر آن محدودیت تحریم ایران و تبادلات مالی 
هم مؤثر اســت.وی یادآور شــد: ما پرونده حقوقی داشتیم که 
بخش عمده مشکل حل شده و بخش زیادی از ارقامی که در 
رأی دادگاه اعلام شــده بود؛ پرداخت و بی اعتمادی حل شــده 

است.

 زمان طرح تخصیص سوخت در مسیر
 اعلام شد

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران اعلام 
کــرد: طرح تخصیص ســوخت در مســیر به صــورت پایلوت 
اجرایی شــده و به زودی برای ۲۷ هزار ناوگان دیزلی بیش از 
۵۰ هزار تن اجرایی خواهد شد.  کرامت ویس کرمی مدیرعامل 
شــرکت ملــی پخش فرآورده های نفتی ایــران، اعلام کرد: از 
ابتدای امســال تاکنون به طــور میانگین روزانه ۱۲۰ میلیون 
لیتر نفت گاز در کشــور مصرف شــده که ۹۰ میلیون لیتر آن 
مربوط به مصارف غیرنیروگاهی و ۳۰ میلیون لیتر آن مربوط 

به مصارف نیروگاهی بوده است.
وی ادامــه داد: ۵۰ درصــد نفت گاز مصرفی کشــور مربوط به 
بخش حمل ونقل است که عمده قاچاق سوخت نیز در همین 
بخش اتفاق می افتد. مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران افزود: ســامانه سپهتن )طرح تخصیص سوخت بر 
مبنای پیمایش( هنوز اجرایی نشده است و تا زمانی که نتوانیم 
عملکرد واقعی ناوگان را رصد کنیم و اســناد حمل به صورت 

دستی صادر شود، قاچاق سوخت قابل کنترل نیست.

 هزینه حمل کالا به ترکیه افزایش 
پیدا می کند

مهرداد سعادت دهقان، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
ترکیــه درباره تصمیم جدید دولــت ترکیه برای اخذ مالیات 
سوخت از خودروهای تجاری ایرانی توضیح داد و اظهار کرد: 
متاسفانه در چند روز گذشته بنا بر بخش نامه ای که ترکیه به 
گمــرکات خــود ابلاغ کرده کامیون هایی که از ایران به ترکیه 
وارد می شود برای تأمین سوخت باید هزینه بیشتری پرداخت 
کنند، ترکیه این قانون را در واکنش به قانونی که ایران برای 
کامیون های ترکیه ای اعمال کرده وضع کرده است. با این حال 
این تغییر در سیاســت ترکیه هزینه تجارت را برای بازرگانان 
ایرانــی بــالا می برد و این اتفاق بــه افزایش هزینه حمل برای 
صادرکننــده می انجامــد، در نتیجــه کالا با قیمت بالاتری به 
دست خریدار خارجی می رسد و از قدرت رقابت ایران در بازار 

ترکیه می کاهد.
وی تاکید کرد: تاثیری که این اتفاق بر تجارت ایران با ترکیه 
می گذارد به طور مستقیم و در کوتاه مدت نمایان خواهد شد.

بنزین سوپر که 
در یک سال 

اخیر به صورت 
قطره چکانی به 

جایگاه ها عرضه 
می شد، این بار 

قرار است از 
طریق بخش 

خصوصی وارد 
شود. در کنار 

عرضه 
قطره چکانی 

بنزین سوپر از 
سمت دولت و 

به قیمت 3۵00 
تومان، از روز 22 

آبان ماه بر 
اساس ماده 9 

آیین نامه 
اجرایی تبصره 8 

قانون بودجه 
1403 و با 

مصوبه هیات 
وزیران، واردات 
و توزیع بنزین 
سوپر از سوی 

اشخاص 
حقوقی دارای 
مجوز از وزارت 
نفت به قیمت 

غیریارانه ای آزاد 
شد.

راهکار رهایی صنایع از ناترازی گاز

کشــور مــا که دارای یکــی از بزرگترین ذخایر گاز 
طبیعی در ســطح جهان اســت، در مدیریت منابع 
گازی خود به ویژه در ماه های ســرد که مصرف به 
اوج می رســد، با چالشــی مداوم مواجه است. این 
ناترازی گاز، مشکلات قابل توجهی را ایجاد می کند 
و بخش های مختلف، به ویژه صنایع صادرات محور 
را که زیان ده ها میلیارد دلاری را گزارش کرده اند، 

تحت تأثیر قرار می دهد. حل این مســئله در وهله 
اول بــا همــکاری خود صنایع در ســرمایه گذاری 
اســتراتژیک در زیرساخت های ذخیره سازی گاز و 

ایجاد مخازن ذخیره سازی گاز بستگی دارد.
بنابراین یکی از موضوعات اساســی در زمینه حل 
معضل ناترازی مقطعی گاز در ماه های سرد سال در 
ایران، تمرکز بر ذخیره سازی گاز است. این رویکرد 
راهبردی در سرمایه گذاری جهت ذخیره سازی گاز 
در شــرایطی که برخی صنایع صادرات محور ما از 
محل ناترازی گاز بیش از چند ده میلیارد دلار آسیب 

می بینند، بسیار ضروری است.
ســرمایه گذاری صنایع در زمینــه ایجاد مخازن 
ذخیره ســازی گاز و جلوگیری از عدم النفع ۱۵ تا 
۲۰ میلیارد دلاری سالیانه خود از محل تأمین نیاز 
گازی خود از طریق گاز ذخیره سازی شده یکی از 
الزامات اســت سرمایه گذاری برای ایجاد مخازن 

ذخیره سازی گاز توسط صنایع تنها یک بار انجام 
خواهد شــد ولی هر ســاله نفعی چند ده میلیارد 
دلاری برای صنایع خواهد داشــت و دیگر شاهد 
توقف تولید نخواهیم بود زیرا صنایع با ایجاد مخازن 
ذخیره سازی امکان ذخیره سازی تمام نیاز صنایع 
در پیک مصرفی گاز را خواهند داشــت و به این 
ترتیب بدون نیاز به توقف تولید، تولیدات صنعتی 

تداوم پیدا خواهد کرد.
نکته بسیار مهم در زمینه حل ناترازی گاز، سیاست 
ســرمایه گذاری دولت و صنایع در زمینه توســعه 
ظرفیت ذخیره ســازی و ایجاد مخازن جدید است 
کــه نــه تنها ناترازی گاز را حل خواهد کرد بلکه در 
دوره قیمت پایین گاز، امکان ذخیره سازی گاز وجود 
دارد و در دوره اوج ناتــرازی و پیــک مصرف امکان 
تأمیــن نیاز گازی صنعت و نیــروگاه از طریق گاز 

ذخیره سازی شده فراهم خواهد شد

تمرکز بر ذخیره سازی گاز یک راه حل استراتژیک 
برای رســیدگی به موضوع مبرم عدم تعادل گاز 
در ایــران در ماه هــای ســرد ارائــه می دهد. با 
ســرمایه گذاری در تأسیسات ذخیره سازی گاز، 
این کشور می تواند تولید صنعتی بی وقفه را ارتقا 
دهــد، از صنایــع صادرات محور خــود در برابر 
ضررهــای فلج کننده محافظت کند و تاب آوری 
اقتصــادی کلی خــود را افزایش دهد. همکاری 
دولــت چهاردهم و صنایع خصوصی و توســعه 
اســتراتژی های جامــع با هدف افزایش ظرفیت 

ذخیره سازی گاز ضروری است.
در نهایت، تقویت سیســتم ذخیره سازی گاز قوی 
نه تنها بازار داخلی را تثبیت می کند، بلکه ایران را 
به عنوان یک بازیگر رقابتی در عرصه انرژی جهانی 
قرار می دهد و پتانسیل کامل منابع گاز طبیعی خود 

را آزاد می کند.

سپهر مهرابی
کارشناس اقتصاد توسعه

ت
ش

ددا
یا

رویداد

پایداری ها در مجلس کالبد شکافی کردند
رد پای ژنرال در ناترازی انرژی!

فرشته رضایی
روزنامه نگار

 نام بیژن زنگنه در وزارت نفت به علت سال ها سابقه در این وزارتخانه بارها خبرساز شده 
است. آخرین مورد در ایام انتخابات و ادعای سعید جلیلی در خصوص قرارداد کرسنت 
بود که در پی آن بیژن زنگنه در پیام ویدیویی از وی خواست تا در یک مناظره دو طرفه 
شــرکت کند تا به ســؤالات او پاســخ دهد. با این حال این اتفاق نیفتاد و اکنون در میانه 
مشــکلات مربوط به ناترازی و کمبود گاز و برق در مجلس در خصوص عملکرد زنگنه 
اظهاراتی شــده اســت که در این زمینه محمود خاقانی مدیرکل پیشــین وزارت نفت 

توضیحاتی به اقتصادآنلاین می دهد.
محمود خاقانی گفت: از سال های ۶۷ تا ۷۶ که آقای مهندس زنگنه عهده دار وزارت نیرو 
بود، سابقه خوبی از خود بر جای گذاشت. ما در همان دوران هم قطعی برق زیاد داشتیم 
ولی بیژن زنگنه فردی بود که خیلی بزرگ فکر می کرد و مثلًا شرکت مپنا را ایجاد کرد. 
در آن ایام خیلی از نیروگاه های کشــور از کار افتاده بود و در زمان جنگ و پس از آن 
کمبود قطعات بود. ولی ایشان این نیروگاه ها را راه انداخت و خیلی از خاموشی ها برطرف 
شد. اما از سال ۷۶ آقای زنگنه به وزارت نفت آمد. چرا که نفت، صنعتی سیاسی، اقتصادی، 
فنی و از همه مهم تر بین المللی است؛ بنابراین نیاز به جلب و جذب سرمایه دارد. یعنی 
برای رقابت در بازار منطقه سرمایه عظیمی می خواهد.وی افزود: از این رو وزارت نفت 
نیاز به نیروهای خیلی قوی دارد. نیروهایی که ایشان به وزارت نفت آورد اکثراً نیروهای 
توانمندی بودند و در خود وزارتخانه نفت هم نیروهای توانمند را شناســایی کرد و به 
این ها میدان داد که بتوانند پروژه های مهمی را اجرا کنند. اصلًا آن زمان عسلویه شن زار 
بود. اما پس از آمدن زنگنه، وی با چندین شرکت بین المللی مذاکره و آن ها را تشویق 
کرد تا چندین طرح ســرمایه گذاری در آنجا از قبیل کارخانه تبدیل گاز طبیعی به گاز 
مایع و توسعه منابع پارس جنوبی و ... را اجرا کنند که امروزه همه به این پروژه ها افتخار 
می کنند. این ها نتیجه تدبیر و زحمات مهندس زنگنه بود. در سال ۱۳۸۴ وقتی زنگنه 
وزارت نفت را به دولت نهم تحویل داد حدود ۷۰ هزار نفر پرسنل داشت. وقتی در دولت 
یازدهم سمت وزارت صنعت نفت را دوباره به وی دادند مأموریت او این شد که در دوران 
پســا برجام، برای افزایش تولید و فروش نفت تلاش کند. در آن ایام وزارت نفت ۲۳۵ 
هزار نفر پرســنل داشــت که اغلب همه چیز را بلد بودند غیر از اینکه با صنعت نفت و 

مشکلات صنعت نفت آشنا باشند. اما در زمان دولت نهم و دهم بسیاری از کارشناسان 
خبره این حوزه را به بهانه وجود مافیا کنار گذاشــتند. اما پس از آمدن زنگنه خودش 
رفت در مجلس و گفت مافیای گردن کلفتی در صنعت نفت پیدا نکردم و ما باید بتونیم 

این صنعت را دوباره سر پا کنیم و کمر خم شده اش را راست کنیم.
خاقانی ادامه داد: در این راستا خیلی از بازنشستگان و کنار زده شدگان در دولت نهم و 
دهم این موضوع را از آقای زنگنه پذیرفتند و آمدند و کمک کردند. این موضوع را هم 
یادآوری کنم از جمله ضربه هایی که به صنعت نفت در دولت نهم و دهم وارد آمد این 
بود که تصمیم گرفتند شرکت ملی نفت و وزارت نفت را منحل کنند و در وزارت نیرو 
ادغامش کنند! طرحی که با شکست مواجه شد. بعد آنجا که شکست خوردند و طرح شان 
نگرفت، طرح خصولتی کردن وزرات نفت را پیاده کردند. یعنی اگر شما صنعت نفت را 
یک گاو شــیرده در نظر بگیرید، آمدند این گاو را کشــتند و بعد تکه تکه اش کردند و 
خصولتی هــا هــر کدام یک تکه اش را برداشــتند. ادعا هم می کردند که صنعت نفت را 
خصوصی و آن را رقابتی می کنیم که دیگر کمبودی ایجاد نشــود. در دولت دهم این 
اتفاقات افتاد. ۸۰۰ میلیارد دلار هم در آن زمان درآمد نفتی داشتیم که معلوم نشد کجا 
هزینه شد؟ نتیجه آنکه در صنعت نفت یک سِنت هم سرمایه گذاری نشد.این کارشناس 
حوزه نفت تصریح کرد: در بهمن ۱۳۸۴ بمب قرارداد کرسنت را هم آقای رحیمی منفجر 
کرد که معاون پارلمانی آقای احمدی نژاد بود. بعد معلوم شد که دولت در سایه، نیروی 
واقعی پشت پرده بود که قرارداد کرسنت را زمین بزنند. بعد هم اسناد ویکی لیکس فاش 
کرد که آمریکا هم دنبال این بود که آن قرارداد اجرا نشود که الان باید میلیاردها دلار 
به شرکت کرسنت غرامت بپردازیم. نتیجه اینکه در دولت سیزدهم ساختمان با ارزش 
صندوق بازنشستگی، پس انداز و رفاه کارکنان صنعت نفت در لندن بر اساس رأی دادگاه 
به شــرکت کرســنت بابت پرداخت بخشــی از غرامت واگذار شد. آقای زنگنه در دولت 
یازدهم تدبیر کرد چه کنیم؟ چون بدجوری بی اعتبار شــده بودیم و دیگر کســی برای 
امضای قرارداد به طرف های نفتی ما اعتماد نمی کرد؛ بنابراین یک تیمی مشغول به کار 
شدند و قراردادهای جدید نفتی را طراحی کردند و در نهایت تصویب شد. بر اساس آن 
قراردادهای جدید مثلًا فاز ۱۱ پارس جنوبی که از نظر زمین شناســی بســیار پیچیده 
است و نیاز به فناوری بالا دارد، اجرا شود. این قرارداد با توتال فرانسه و چین بسته شد 
و قرار شد که این را توسعه بدهند. در آن زمان هم دلواپسان قرارداد برجام چقدر شلوغ 
کردنــد کــه توتــال را فراری دهند که ایــن قرارداد را اجرا نکند و البته در یک مرحله ای 
موفق هم شدند.وی در بخش های دیگری از صحبت های خود در بازخوانی وقایع مربوط 
بــه حــوزه نفــت و دولت ها بیان کــرد: در آذر ماه ۱۳۹۶ وقتی که رئیس دولت دوازدهم 
داشــت لایحه بودجه ســال ۹۷ را به مجلس می داد اظهار کرد از این به بعد هر کســی از 

بیت المال بودجه می گیرد این را مورد بررسی قرار دهیم که چه نهادها و افرادی بخش 
اعظم نقدینگی کشور دستشان است؟ نتیجه این شد که در دی ماه ۹۶ در مشهد بلوایی 
راه انداختنــد و دولــت دوازدهــم را زمین گیر کردند. مافیایی هم که آقای زنگنه آن ها را 
در دولت یازدهم رسوا کرد، همان زمان آقای زنگنه را تهدید می کرد. در دولت دوازدهم 
علیرغــم همــه اذیت هایــی که مجلس دهم کرد، تولید نفت خام کشــور به چهار و نیم 
میلیون بشکه در روز رسید. پس از تحریم های سخت تر کشور، آقای زنگنه در صحبتی 
گفته بودند آگه من می دانســتم که تمام عمرم را برای این نظام و جمهوری اســلامی 
می گذارم و آخرش یک باند که در همه جا هســت و دخالت می کند، اصلًا مســئولیتی 
قبول نمی کردم. آقای زنگنه از مهندســان توانمند کشــور بود که حتی اگر به خارج از 
کشــور می رفت به جایگاه بالایی می رســید. به نظر می رسد قوه قضاییه باید مستقل تر 
باشــد و جانب انســانی ماجرا را نگه دارد.اما این موضوع اتفاقاً درس خوبی برای همین 
وزیر فعلی نفت اســت. در دولت قبل آقای مهندس اوجی، وزیر نفت، مرتب می گفتند 
که ما هر روز یک و نیم میلیون بشکه نفت صادر می کنیم و مشکل گاز نداریم. همین 
فاز ۱۱ را که توتال و چین اجرا نکردند، آقای مهندس اوجی گفت صفر تا صدش را ما 
انجام دادیم و فلان قدر میلیارد دلار ســرمایه آوردیم. خب این ســرمایه ها که آوردید 
کجاســت؟ چرا ما الان کســری گاز داریم؟ مثال این ادعاها برای صنعت نفت ایران بی 
اعتباری در پی دارد؛ بنابراین همین الان آقای مهندس پاک نژاد باید شفاف عمل کند. 
وی از همین الان اگر بخواهد با کسانی که تمایل به سرمایه گذاری در صنعت نفت ایران 
دارنــد، مذاکــره کند آنها نمی دانند با چه نهادی مذاکره کنند؟ با وزارت نفت؟ مجلس؟ 
قوه قضاییه؟ و یا دولت در ســایه؟ بنابراین ما باید در این زمینه به توافقی برســیم، زیرا 
این موضوع جایگاه ما را تضعیف می کند و مشــکلاتی را برای ما خصوصاً پس از تغییر 
ساختار سیاسی و اقتصادی منطقه به وجود می آورد و این خیلی به نظر من جای تأمل 
دارد.خاقانی ادامه داد: مهندس زنگنه اعتنایی به مقام نداشت و قبول داشت که اگر مقام 
ماندنی بود به من نمی رسید. آن هایی که شاهد هستند می دانند که شبانه روز زحمت 
کشید، کار کرد و اگر مهندس زنگنه یک ریال از بیت المال برداشته بود شما مطمئن 
باشــید که ۱۰۰ بار بالا پایینش کرده بودند. همینطور کســانی که با او نســبت فامیلی 
داشــتند اگر ســمتی گرفته بودند شــما مطمئن باشــید که اســنادش رو شده بود. او 
سیاست گذار صنعت انرژی بود. همین مجلس که الان شلوغ کاری می کند در دوره هفتم 
اجازه نداد بر اســاس برنامه چهارم توســعه قیمت انرژی تدریحی بالا برود؛ لذا پیشنهاد 
می کنم که آقای مهندس پاک نژاد وزیر فعلی نفت با آگاهی نســبت به وقایع گذشــته، 
پرونده کرســنت را که یک معضلی اســت و خســارت بالایی به کشور وارد کرد، را بدون 

توجه به حواشی به سرانجام برساند.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

  برابر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۰۱۲۰۰۶۳۷۶ مورخ ۱۴۰۳/۰۹/۲۱ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت  ملک 
گرمسار  تصرفات مالکانه  بلامعارض متقاضی اقای  /خانم  علیرضا صابری  فرزند حسن بشماره شناسنامه 
۴۰۶ کدملی  ۴۶۰۹۰۳۰۱۳۶ صادره از گرمسار در ششدانگ یک قطعه زمین محصور با بنای احداثی مسقف 
به مســاحت ۱۸۰  متر مربع پلاک ۱ فرعی از ۱ اصلی واقع در حســین آباد حاج تقی گرمسار خریداری از 
مالک رسمی اقای / خانم مع الواسطه از محمد صابری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم در 
دو  نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.  شناسه آگهی ۱۸۴۷۰۲۳
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۲۵- تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱

حسین چلوئی- رئیس ثبت اسناد و املاک گرمسار  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۱۵۰۰۰۵۵۳ مورخه ۱۴۰۳/۰۹/۱۲ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی وســاختمان های فاقد ســند رسمی در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات آقای 
مجید محمودی به شماره ملی ۵۹۵۹۸۰۱۷۴۴ در ششدانگ یک قطعه زمین کشاورزی به مساحت ۹۶۸۴ 
متر مربع در پلاک ۲۸۲ فرعی از پلاک ۱۷۷ اصلی واقع در شــهر میرآباد-از طرف مرحوم ســلما یوسفی 
فرزند امین زارع صاحب نسق در پلاک ۱۷۷ اصلی میرآباد پلاک فوق محرز گردیده است. لذا به منظور 

اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور 
ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۹/۲۵  -تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱

احمدی- رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان ثلاث باباجانی -  ۴۴۳  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابــر رای شــماره ۱۴۰۳۶۰۳۱۶۰۱۵۰۰۰۳۸۵ مورخه ۱۴۰۳/۰۷/۲۵ هیات موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمان های فاقد سند رسمی در واحد ثبتی شهرستان ثلاث 
باباجانی تصرفات آقای مجید محمودی به شــماره ملی ۵۹۵۹۸۰۱۷۴۴ در ششدانگ یک قطعه 
زمین کشاورزی به مساحت ۶۸۱۰ متر مربع در پلاک ۲۸۰ فرعی از پلاک ۱۷۷ اصلی واقع در شهر 
میرآباد-از طرف مرحوم قادر محمودی زارع صاحب نسق در پلاک ۱۷۷ اصلی میرآباد پلاک فوق 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۹/۲۵  -تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱

احمدی- رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان ثلاث باباجانی- ۴۴۲  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
 آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان

 ۱- برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۱۲۶۰۰۲۸۶۲ مورخه ۱۴۰۳/۰۶/۲۹  صادره از هیئت  قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ملک آرادان تصرفات 
مالکانه و  بلامعارض خانم طاهره بخشــی فرزند محمد در  ششــدانگ  یک قطعه باغ محصور و ساختمان 
احداثی  به مســاحت ۱۲۶۵/۵۵ متر مربع با حقابه تحت قســمتی از  پلاک ۴ فرعی از ۸۸ اصلی واقع در 
آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از محمد بخشی  موضوع   پرونده  کلاسه 
۱۴۰۲۰۰۱۲۶۰۰۸۶۸ محرز گردیده است. اراضی فاقد سند به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله ۱۵ 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 

خواهد شد. شناسه آگهی ۱۸۴۵۹۰۱
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۰۹/۲۶- تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱

محمد جواد قنبری نیکدل- رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

اگهی فقدان سند مالکیت
خانم نازنین محمدی رودپشــتی به شــماره کد ملی ۰۴۴۱۴۰۶۷۴۲ اصالتا و وکالتا از طرف خانم صدیقه 
داودی بــه شــماره وکالــت ۳۵۷۱۹ مــورخ ۱۴۰۳/۰۸/۱۷ دفتــر ۲۲۳ نجف آباد که با شــماره نامه 
۱۴۰۳۸۵۶۵۵۹۴۰۰۰۰۰۱۶ مورد تایید قرار گرفته است، باستناد دو برگ استشهادیه مصدق شده که امضا 
شهود ان ذیل شناسه یکتا به شماره ۱۴۰۳۰۲۱۵۰۲۱۴۰۰۰۲۰۲ زمز تصدیق ۵۷۶۵۹۸ مورخ ۱۴۰۳/۰۸/۱۵ 
دفترخانه ۵۰ شــهریار مدعی فقدان سند مالکیت ششدانگ یک دستگاه آپارتمان مسکونی به شماره 

پلاک ۴۵۳۳۰ فرعی از ۴۹ اصلی قطعه ۱۹ تفکیکی مفروز و مجزی شــده از پلاک ۲۹۹۶ فرعی از اصلی 
بمســاحت ۵۲/۰۶  متر مربع واقع در ســمت جنوب شرقی طبقه دوم که مقدار ۲/۳۵  متر مربع آن بالکن 
است ذیل ثبت دفتر الکترونیکی ۱۳۹۶۲۰۳۰۱۰۵۷۰۲۰۲۵۸ به شماره چایی ۲۹۷۲۵۷ الف ۹۶ در مالکیت 
متوفی خانم ناهید شاهرخی صادر و تسلیم شده است که بعلت جابجایی مفقود گردیده است لذا مراتب 
به استناد تبصره ذیل ماده ۱۲۰ قانون ثبت در یک نوبت آگهی میگردد تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله 
نســبت به پلاک فوق یا وجود ســند مالکیت نزد خود میباشد از تاریخ نشر این آگهی ظرف مدت ده روز 
اعتراض خود را کتبا به ضمیمه سند معامله به این اداره تسلیم و رسید دریافت نماید و در غیر اینصورت 
این اداره پس از انقضای مدت مذکور و نرســیدن و اخواهی نســبت به صدور سند المثنی طبق مقررات 

اقدام خواهد نمود . م الف ۱۱۹۰۰       
مهدی ناصری - رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار   

آگهي مفقودي 
پروانه اشــتغال به کار مهندســی اقاي سعید رسولي فررزند:محمود شــماره شناسنامه:۳۳۳ شماره 
ملــي:۳۸۰۱۲۲۹۶۵۳ پروانه اشــتغال به کار مهندســي به شــماره ۲۲-۳۰۰-۰۱۶۱۹به تاریخ صدور 
کردستان ۱۳۹۵/۹/۲۱صادره از راه و شهرسازي مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.  

آگهی مفقودی 
برگ سبز -سند کمپانی خودروسواری پژو پارس مدل ۱۳۹۳ به شماره انتظامی ۹۵۳ ب ۳۲ ایران ۷۹ به 
شماره موتور 124K0380224  و شماره شاسی  NAAN01CA9EH112304 بنام حسین حیدری 
قزوین کمرودی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.  

آگهی مفقودی
سند کمپانی پژو glx ۴۰۵ مدل۱۳۹۱ رنگ نقره ای متالیک به شماره موتور 124K0099140 و شماره 
شاسی NAAM01CA7DH397675 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می گردد.  لرستان
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با آزاد شــدن واردات بنزین ســوپر، اظهارات متعددی در 
مورد قیمت آن به گوش می رســد. رضا نواز، ســخنگوی 
جایگاه داران ســوخت، نظرات اظهارشده در مورد قیمت 
بنزین را تکذیب کرد و احتمال داد قیمت بنزین ســوپر 
وارداتی بالاتر از ۵۰ هزار تومان باشد. اما روند عرضه بنزین 

سوپر وارداتی و قیمت آن چگونه خواهد بود؟
بنزین سوپر که در یک سال اخیر به صورت قطره چکانی 
به جایگاه ها عرضه می شــد، این بار قرار اســت از طریق 
بخش خصوصی وارد شــود. در کنار عرضه قطره چکانی 
بنزین ســوپر از ســمت دولت و به قیمت ۳۵۰۰ تومان، از 
روز ۲۲ آبان ماه بر اساس ماده ۹ آیین نامه اجرایی تبصره 
۸ قانــون بودجه ۱۴۰۳ و با مصوبه هیات وزیران، واردات 
و توزیع بنزین سوپر از سوی اشخاص حقوقی دارای مجوز 

از وزارت نفت به قیمت غیریارانه ای آزاد شد.
پس از این اقدام دولت، گمانه زنی ها در مورد قیمت بنزین 
غیریارانه ای بالا گرفته اســت. تا جایی که عماد رفیعی، 
مشــاور معــاون وزیــر نفــت در امور پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی، در همایش کشــوری شکوفایی سبز، 
نوآوری های انرژی و حمل و نقل پاک توضیح داد: بنزین 
ســوپر تا آخر ســال جاری در جایگاه ها عرضه می شود و با 
تعاملــی که با واردکنندگان صــورت گرفته، پیش بینی 

می شود با قیمت هر لیتر ۴۰ هزار تومان عرضه شود.
نکته جالب توجه در اظهارات فوق این اســت که رفیعی 
قیمت ۴۰ هزار تومانی بنزین سوپر وارداتی را مشروط به 
اختصاص ارز نیمایی از سوی بانک مرکزی دانسته است. 
با توجه به اینکه ســامانه مبادلاتی نیما از اول بهمن ماه 
برچیده می شــود، باید دید سرنوشت قیمت بنزین سوپر 
وارداتی چه می شود؟براساس گزارش صداوسیما، کرامت 
ویس کرمی، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران، درباره برخی گمانه زنی ها در خصوص قیمت 
بنزین سوپر وارداتی گفت: همه این گمانه ها درباره قیمت 
بنزین سوپر تکذیب می شود. آیین نامه های اجرایی مرتبط 
با واردات این نوع بنزین به تازگی تدوین شده است و قیمت 
بنزین سوپر وارداتی به قیمت روز واردات آن بستگی دارد.
همچنین رضا نواز، سخنگوی جایگاه داران سوخت، روز 
گذشــته ۹ دی ماه در گفت وگوی تلفنی با یک برنامه 
تلویزیونی درباره قیمت بنزین ســوپر وارداتی توضیح 
داد: تاکنــون هیچ تصمیمی درباره بنزین های ســوپر 
وارداتی گرفته نشــده و صرفاً مذاکراتی در این زمینه 
انجام شده است. باید دستورالعمل هایی در این زمینه 
تدوین شــود که به نظر نمی رســد در دو ماه آینده این 
اتفاق رخ دهد.او در مورد نرخ ۴۰ هزار تا ۵۰ هزار تومانی 
بنزین سوپر خاطرنشان کرد: این رقم صرفاً یک تخمین 
است و ممکن است از این ارقام بیشتر هم باشد. تاکنون 

هیچ تصمیمی در مورد قیمت گرفته نشده است.
سرنوشــت قیمت بنزین سوپر وارداتی پس از  ��

حذف ارز نیمایی

با اینکه رفیعی قیمت ۴۰ هزار تومانی بنزین را منوط به 
تخصیــص ارز نیمایی می داند، امــا باید توجه کرد که از 
ابتدای بهمن ماه دیگر سامانه معاملاتی نیما در کار نیست. 
این بدان معناست که قرار نیست ارز نیمایی برای واردات 
بنزین سوپر تخصیص داده شود. از این رو، واردات بنزین 
ســوپر نهایتاً ممکن اســت با قیمت دلار توافقی محاسبه 
شــود.طبق اعلام رســمی بانک مرکزی، از روز شنبه ۲۴ 
آذرماه، نرخ نیما به صورت توافقی تعیین می شود و از اول 
بهمن ماه نیز شرکت های پتروشیمی، پالایشی، فولادی، 
صنایع فلزات رنگین و فرآورده های نفتی نیز می توانند ارز 
حاصــل از صادرات خــود را در بازار ارز تجاری به صورت 
توافقی عرضه کنند. یعنی از اول بهمن ماه دیگر ســامانه 
معاملاتــی نیمــا در کار نیســت.با توجه به تصمیم بانک 
مرکزی، احتمالاً فرآورده های نفتی هم با نرخ دلار توافقی 
وارد خواهند شــد. در حال حاضر، قیمت دلار مبادله ای 
روز دوشنبه ۱۰ دی، ۶۶ هزار و ۶۹۲ تومان است. همچنین 
قیمت بنزین فوب خلیج فارس حدود ۱.۳ دلار اســت. با 
این حســاب، قیمت هر لیتر بنزین سوپر وارداتی، حدود 

۸۶ هزار و ۶۹۹ تومان می شود.

تغییر روزانه قیمت بنزین سوپر؟ ��
بــا توجــه به اظهارات مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران، قیمت بنزین سوپر وارداتی به 
قیمــت روز واردات آن بســتگی دارد. ایــن یعنــی 
عرضه کنندگان بنزین ســوپر وارداتی ممکن است هر 
روز بــا توجــه به بالا رفتن قیمت دلار، نرخ بنزین را در 
جایگاه ها تغییر دهند.یعنی یک روز بنزین ســوپر ۸۶ 
هزار تومان و روز دیگر ۹۰ هزار تومان باشد؛ به عبارت 
دیگر ممکن اســت مردم مجبور باشــند روزانه قیمت 
بنزین ســوپر وارداتی را مانند قیمت دلار چک کنند!با 
این حال به نظر می رســد مسئولان از اظهارنظر دقیق 
در این زمینه خودداری می کنند و مشخص نمی کنند 
که قرار اســت بنزین ســوپر دقیقاً به چه قیمتی عرضه 
شود؟اما مشخص است که قیمت بنزین سوپر وارداتی 
بیــش از ۵۰ هــزار تومــان به ازای هر لیتر خواهد بود و 
قیمت آن با توجه به سامانه دلار توافقی، روزانه تغییر 
می کند.حال باید پرســید آیا قرار اســت با تغییر روزانه 
بنزین سوپر وارداتی، آستانه تحمل مردم در برابر گران 

شدن بنزین معمولی سنجیده شود؟

سارینا سیف
روزنامه نگار

سایه سنگین
 ارز بر 
نرخ بنزین 
سوپر

حذف ارز نیمای چه تاثیری بر قیمت 
بنزین سوپر خواهد گذاشت؟
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آقای ارشد دهقان کری بزرگ ک ۳9۰7۲۰99 شماره ملی ۱7۳8۲۴8۲۱6 
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قیطریه - بلوار صبا - خیابان فاطمیه - بین کوچه مهر ششم و هفتم مراجعه نمائید. بدیهی است در صورت عدم مراجعه، برابر ضوابط و مقررات مربوط اقدام خواهد شد.

اطلاعیه

)نوبت اول-چاپ اول(

صفرتفاخر-شهردار پیرانشهر

شهرداری پیرانشهر به استناد صورتجلسه شماره ۱۶۴۴۷/۰۱ مورخه ۱۴۰۳/۰۸/۲۰ کمسیون معاملات شهرداری پیرانشهر در نظر دارد )۶۰۰۰ کیلو _ تقریبي( 
طبق نظریه کارشناسی آهن آلات مستعمل را از طریق مزایده واگذار نماید. 

داوطلبان می توانند کلیه اطلاعات)تاریخ شروع-تاریخ اتمام-بازگشایی و ...(آگهی مربوطه را از طریق سامانه ستاد www.setadiran.ir کسب نمایند.

مزایده فروش آهن آلات ضایعاتی شهرداری پیرانشهر 

شماره:2۱۴۰9/32
تاریخ: ۱۴۰3/۱۰/۰9

نوبت اول

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

شــهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به  اجرای پروژه جدولگذاری  
معابر سطح شهر از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.

برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام کارحدود ۳۸/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بدون احتساب ۱۰% مالیات 
بر ارزش افزوده می باشد.

مدت اجرای پروژه:  ۶ ماه .
تضمین شرکت در مناقصه:  ۱/۹۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال  می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه 

معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.
ارائه هر نوع چک اعم از بانکي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ 

عنوان قابل قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمین شــرکت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب ۰۱۰۵۷۰۸۳۲۷۰۰۳ 

نزد بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 
قیمت اسناد و نحوه واریز وجه :

قیمت اســناد مناقصه ۸/۰۰۰/۰۰۰ ریال )هشــت میلیون ریال( مي باشــد که به حساب شماره 

۰۱۰۵۷۰۸۲۹۸۰۰۰ به نام شــهرداری شــهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق 
سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.

مهلت خرید اسناد : از مورخ  ۱۴۰۳/۱۰/۱۸ لغایت ۱۴۰۳/۱۰/۱۹ بوده و  اسناد و مدارک مناقصه ظرف 
مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

مهلت تحویل و مدت اعتبار پیشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت ۱۴ مورخ   ۱۴۰۳/۱۱/۰۲ و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت 

۱۴ همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد. 
مجوز و ســایر شــرایط شرکت در مناقصه : شرکتهای دارای حداقل رتبه ۵ راه و موارد خواسته 

شده در دفترچه شناخت پروژه  پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .
 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .

  در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با ســامانه ســتاد ملاک عمل سامانه 
ستاد خواهد بود. سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .

چاپ نوبت اول سه شنبه ۱۴۰۳/۱۰/۱۱ - چاپ نوبت دوم سه شنبه ۱۴۰۳/۱۰/۱۸

آگهی  فراخوان مناقصه عمومی
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سیاست  اشتباه ارزپاشی

بانک مرکزی و دولت چهاردهم در راستای اجرای سیاست های مقابله با رانت و فساد 
و همچنمین سیاســت های ضد تورمی، بازار ارز تجاری را از ۲۴ آذر به طور رســمی 
راه اندازی کرده اند؛ بازاری که قرار است به تدریج بازیگران بازار ارز نیمایی به آن ملحق 
شوند تا سیاست حذف نرخ های متعدد ارز در کشور، مسیر خود را پیدا کند. اما مضرات 
ارز چند نرخی بســیار اســت و باید به ســمت ارز تک نرخی شنارور حرکت کنیم تا از 
توزیع رانت ارزی جلوگیری شود. باید بانک مرکزی هم در این زمینه همگام با دولت 
و همراستا با سیاست های کلان بانکی دولت حرکت کند و سیاست گذار همواره باید 
به موضوع رانت حساس باشد زیرا رانت به فساد گسترده می انجامد همانگونه که رانت 
ارزی به فساد انجامیده است.از سوی دیگر سامانه نیما، محملی برای فرار سرمایه و 
فساد گسترده تبدیل شده بود و افراد برای اینکه از محل ارز نیمایی منافع مادی خود 
را به دســت بیاورند، حاضر بودند مبالغ زیادی خرج کنند تا در لیســت واردکنندگان 
قرار گیرد؛ بنابراین می توان گفت ســامانه نیما موجب فســاد شده بود و هیچ کارکرد 
مثبتی نداشــت. البته ادعا می شــد ارز نیمایی با هدف دفاع از مســتضعفان و اقشــار 
کم درآمد ایجاده شــده اســت اما دقیقاً کارکرد برعکس داشت و وضعیت خط فقر در 
سال های گذشته به ضرر اقشار آسیب پذیر و دهک های پایین تر، جابجا شده است.در 
چند سال گذشته افرادی که با این سیاست به جرگه افراد فقیر پیوسته اند، افزایش 
یافته اســت و در این راســتا سیاســت حرکت به ســمت حذف ارز نیما از سوی بانک 
مرکزی سیاست کاملًا معقولی بود. از این رو بسیاری از اقتصاددانان توصیه می کنند 
دولت یا بانک مرکزی منابع خود را در جهت تغییر بازار ارز استفاده نکند زیرا به دلیل 
غفلت از سیاست های پولی منسجم در جهت کنترل تورم، بدترین وضعیت تورمی را 
در سال های قبل داشته ایم. برخی اقتصاددانان نیز توصیه می کنند منابع محدود ارزی 
بانک مرکزی و دولت به جای اینکه در حهت کنترل تورم هزینه شود، در جهت کنترل 
بازار ارز به کار رود که در پاســخ به این گروه باید گفت این سیاســت جواب نمی دهد.
باید پذیرفت که بازار ارز با شاخص های اقتصاد کلان بخصوص تورم در ارتباط است 
و اگر شما تورم را کنترل کردید بازار ارز هم کنترل می شود؛ اگر بازار ارز را به صورت 
مصنوعی سرکوب کردید، نه تنها بازار ارز کنترل نمی شود بلکه برای فرار سرمایه از 
کشور هم یارانه می دهید. همچنین درباره مخالفت برخی نمایندگان مجلس با سیاست 
ترک نرخی شدن ارز به دلیل اینکه ممکن است در آینده تورم ایجاد کند، باید اذعان 
داشت ما هم اکنون شاهد تورم سنگینی هستیم که علت آن سیاست های نمایندگان 
مجلس بوده و طرفدار این سیاست های اشتباه بودند که شاهد گسترش شدیدی فقر 
در کشور در سال های گذشته بودیم؛ برخی از آنها به مسائلی ورود می کنند که مطلقاً 
آشنایی ندارند و به افراد دیگری که تحت عنوان اقتصاددان شناخته می شوند، ارجاع 
می دهند. ناگفته پیداست بدترین سیاست های تورمی را در سال های گذشته دنبال 
کرده ایم، تجربه نشان داده که سیاست های گذشته شکست خورده است و نباید دوباره 
به روش های پیشین باز گردیم.من معتقدم مهمترین علت تورم های سال های گذشته، 
سیاست اشتباه ارزی بوده است، اگر قرار است از اقشار آسیب پذیر حمایت شود نباید 
رانت به افراد دیگر داده شود تا پول را از کشور خارج کنند و در کشورهای دیگر برای 
خود خانه های لوکس دســت و پا کنند. این چه سیاســتی اســت که به اسم حمایت از 
اقشــار آســیب پذیر اجرا می شــود؟ چرا همچنان به نهاده های تولید یارانه ارزی داده 
می شــود آن هم در حالی که قیمت در بازار بر اســاس قیمت تمام شــده تولید تعیین 

نمی شود بلکه بر اساس عرضه و تقاضا در بازار تعیین می شود.

توسعه پایدار و حمل و نقل ریلی

هم اکنون نیاز به دستیابی، مفاهیم تعاریف و راه کارهای 
جدید برای تولید و مصرف کلیه کالاها و خدمات که حمل 
و نقل نیز جزیی از آن اســت مورد اجماع جهانی اســت. 
تقاضای جهانی برای تحرک و امکانات دسترســی نیز به 
شدت رو به رشد است. مردم سراسر جهان و به ویژه در 
شــهرها و مناطق مســکونی اطراف آنها انتظار دارند که 
امکانات جابه جایی هر چه سریع تر، آسان تر و ارزان تر و 
قابل دسترس تر برای آنها فراهم گردد. این توقعات جهانی 
چالشــی بزرگ در مقابل دولتهــا و تصمیم گیرندگان، 
سیاست گذاران، بهره برداران از سامانه های حمل و نقل 
و کل صنعت ترابری قرار داده است.بی تردید سیستم های 
حمل و نقل نقش عمده ای در حیات اقتصادی، اجتماعی، 
رفاهــی و امنیتی کشــورها و نیز زندگــی روزمره دیگر 
شــهروندان ایفا می کنند. در کشورهای صنعتی، بخش 
حمل و نقل )تولید، تعمیر و کاربرد زیر ساختهای حمل 
و نقل و وسایل نقلیه( ۴ تا ۸ درصد تولید ناخالص داخلی 
و ۲ تا ۴ درصد اشــتغال را ایجاد می کند. ویژگی دیگری 
کــه ایــن بخش دارد نقش مهم آن در تجارت بین المللی 
)در حمــل ونقــل کالا و خدمات(، فرآیندهای بازرگانی، 
هزینه هــای مصرفــی خانوار و نیــز هزینه های عمومی 
می باشد.اثرات منفی فعالیتهای حمل و نقل عبارت است 
از آلودگی هوا، ســر و صدا، مصرف انرژی و دیگر منابع 
طبیعی سرزمین، شلوغی و تصادفات که در زمره مشکلات 
زیست محیطی نیز به شمار می روند. هزینه های اجتماعی 
حمل و نقل جاده ای نیز تا ۵ درصد تولید ناخالص داخلی 
برای کشورها برآورد می شود.در بیانیه اتحادیه بین المللی 
حمل و نقل عمومی آمده اســت که )تحرک بهتر برای 
همه(، حمل و نقل با جابجایی پایدار به عنوان بخش مهم 
و اساسی مورد تاکید قرار گرفته است. به این مفهوم که 
حمل و نقل همگانی علاوه بر سازگاری با محیط زیست 
دارای توجیه اجتماعی و اقتصادی بوده و از عوامل مهم 
دسترسی به توسعه پایدار است.ترابری همگانی نه تنها 
نیازهای امروز را برآورده می سازد بلکه کمک بزرگی در 
حفظ اقلیم و محیط قابل زیســت در شــهرهای آینده 
می نمایــد. آنچه به نام اهداف هزاره ســوم تحت عنوان 
اهداف جهانی در برنامه Agenda۲۱ سازمان ملل متحد 

اعلام شده بدون تحرک پایدار قابل دستیابی نیست.
ویژگیهای سیستم حمل و نقل عمومی پایدار ��

- مهم ترین ویژگی: باید پاک باشــد و تولید آلودگی آن 
نسبت به سایر وسایل نقلیه کمتر باشد.

- نباید از یک نوع خاص باشــد، مثلًا ما نمی توانیم کل 
جابجایی مســافران تهران را به وسیله اتوبوس یا مترو یا 

حتــی تــرن هوایی انجام دهیم، چرا که هیچ کدام از آنها 
به تنهایی نمی تواند پاسخگوی تمام نیازها و سلیقه های 
مختلف شهروندان باشد.- سومین ویژگی سیستم حمل 
و نقل عمومی این است که باید سطح اطمینان و رضایت 
مردم از این وســایل در ترددهای روزانه مشخص شود.با 
توجه به این معلومات خط مشی های مربوط به حمل و 
نقل باید طوری تغییر کند که مخاطرات زیست محیطی 
را نیز مورد توجه قرار دهد و از طرح و برنامه های ناپایدار 
توسعه اجتناب گردد. برای پیشرفت بیشتر لازم است که 
راهبردهای وســیع تری اتخاذ گردد. که ابعاد اقتصادی و 
زیست محیطی را به طور کامل مورد نظر قرار دهد و نیز 
از ابتدا )قبل از بروز مشــکل( مســائل زیست محیطی در 
فعالیت ها جای گیرد. بررســی اثرات زیست محیطی دو 
بخش عمده حمل و نقل ریلی و حمل و نقل جاده ای به 
اثبات این مطلب خواهد پرداخت که کاهش اثرات زیانبار 
آلودگی محیط زیست در بخش حمل و نقل در گرو تغییر 
ترکیب فعلی ســهم هر یک از این شــیوه ها و حرکت به 
ســوی افزایش ســهم بخش حمل و نقل ریلی است.۲۵ 
درصد از کل انرژی تولیدی در کشــور در بخش حمل و 
نقل مصرف می شــود. از طرفی بیش از ۹۵ درصد جابه 
جایی بار و مسافر در داخل کشور از طریق خطوط زمینی 
)ریلی و جاده ای( انجام می گیرد، لذا بیشــترین مصرف 
فرآورده های ســوختی در کشــور در بخش حمل و نقل 
گازوئیل و بنزین است.حمل و نقل ریلی در ایران با وجود 
ســهم ۱۰ درصدی از حمل بار و مســافر تنها دو درصد 
مصرف گازوییل کشــور را به خود اختصاص داده اســت. 
آمار بانک جهانی پیرامون میزان مصرف ســوخت در راه 
آهــن بــرای حمل یک هزار تن بار ۶/۷ لیتر و در حمل و 
نقل جاده ای ۳۳ لیتر منظور کرده است. بنابراین در بخش 
حمــل و نقــل ریلی بــرای جا به جایی هر یک هزار تن - 
کیلومتر بار، حدود ۳۰ لیتر سوخت صرفه جویی خواهد 
شد که با توجه به حجم کنونی جابه جایی بار در کشور 
که حدود ۱۷ میلیارد تن است طی هر سال ۵۰۰ میلیون 
لیتر ســوخت در کشور صرفه جویی خواهد شد. مصرف 
سوخت هواپیما ۸۵ درصد بیشتر از قطار می باشد. مقایسه 
مصرف سوخت در بخش ریلی با شقوق دیگر حمل و نقل 
نشان می دهد که حمل و نقل ریلی در شرایطی برابر ۱۰ 
درصــد کمتر از اتوبوس، ۳۰ درصد کمتر از مینی بوس، 
۷۵ درصد کمتر از ســواری و ۸۵ درصد کمتر از هواپیما 

سوخت مصرف می کند.
اثرات زیست محیطی حمل و نقل جاده ای و شهری: ��

 آلودگی هوا: در بسیاری از شهرهای جهان، سیستم حمل 
و نقــل از عوامــل عمده آلودگی هوا اســت. بر اســاس 
برآوردهای ســازمان بهداشت جهانی ذرات ریز معلق در 
هوا ســالیانه منجر به مرگ نابهنگام بیش از نیم میلیون 
نفر می شود. این تعداد در مقایسه با افرادی که با تصادفات 
رانندگی شــهری فوت می کنند، بیشتر است. همچنین 
در معرض ســرب بودن موجب بروز مشــکلات رفتاری و 
ناتوانی در یادگیری کودکان شــهری می شود، و کیفیت 
زندگــی را کاهــش می دهد. در بســیاری از کشــورها 
هزینه های اقتصادی آلودگی هوا در حدود دو درصد تولید 

خالــص داخلی اســت.حمل ونقل عامــل اصلی در افت 
کیفیت هوای شهرها بوده و تا حدود ۷۵ درصد از آلودگی 
هوا ناشــی از ترافیک معابر است. اتومبیل های شخصی 
بیشترین سهم در آلایندگی را به خود اختصاص می دهند. 
عواملی از ترافیک که در تشدید نزول کیفیت هوا موثرند 
عبارتند از: فرســودگی ناوگان وســایل نقلیه شخصی و 
عمومی و تراکم ترافیک که مصرف سوخت را تا ۲۵ درصد 
بالا می برد.البته این نکته را باید در نظر داشت که فضای 
شهرها ظرفیت لازم را برای پاکسازی و تصفیه هوای خود 
داراســت و این ظرفیت از آنجا تحلیل می شود که هوای 
گرم حاوی منابع آلاینده، به دلیل سبکی بالارفته و هوای 
خنک و تمیز اطراف شــهر جای آن را می گیرد. ولی در 
بعضی از شهرها که موقعیت جغرافیایی ویژه ای دارند و 
اطــراف آن را کوهســتان احاطه کــرده و یا ارتفاع محل 
احداث شــهر، ممکن اســت در بعضی از فصول ســال 
بخصوص در فصل زمستان، هوای گرم ناشی از آلاینده ها 
در ســطوح نزدیک به زمین، بســرعت حرارت خود را از 
دست بدهد و تبدیل به یک هوای سنگین و سرد شود و 
این مســاله موجب می شــود جریان هوای گرم و سرد، 
نتوانند جابجا شــوند و در آن شــهر وارونگی رخ می دهد 

که بسیار خطرناک است.
آلودگی صوتی: آلودگی صوتی یکی دیگر از موارد آلاینده 
محیط زیســت می باشــد. ســر و صدا: صوت نا مطلوب، 
ناخوشایند و ناخواسته است. تأثیر پذیری انسان از صدا 
به شدت و ارتفاع و طنین صوت، حساسیت فردی، سن 
و ســابقه ناراحتی گوش متفاوت اســت. آلودگی صوتی 
حاصل از ترافیک به میزان ترافیک، ســرعت ماشین ها، 
درصد وسایل نقلیه سنگین و موتور سیکلت ها بستگی 
دارد. این ســر و صدا به بیرون از شــهرها که محل های 
آرام تری هســتند نیز کشــیده شده است. در عین حال 
انحراف از استاندارد سر و صدا در شب بیشتر از روز بوده 
که می توان علت آن را پایین تر بودن اســتاندارد صدا در 
شب و تردد خودروهای سنگین در هنگام شب دانست.

زیان های زیست محیطی: توسعه حمل و نقل شهری از 
مهمترین عوامل کاربری زمین در شهرهاســت و ســهم 
قابــل توجهــی از بهترین زمینهای شــهری را به خود 
اختصاص می دهد. توسعه بی رویه این سیستم این عارضه 
را تشــدید می کنــد، به طــوری که گاهی تا ۳۰ درصد از 
زمینهای مناطق شهری به سیستم حمل و نقل شهری 
اختصاص یافته اســت. این عارضه تنها مربوط به اثرات 
منفی اقتصادی زمین نمی شود، بلکه خود به طور مستقیم 
و غیر مستقیم باعث عوارض جانبی متعددی می شود که 
مهم تریــن آن هــا عبارتند از -۱ اســتفاده بیش از حد از 
اراضی حاشــیه شــهرها ۲- تغییر در سیستم آب و هوای 
منطقه ۳- ایجاد زمینهای آلوده تحت اســتفاده بعنوان 
محل دفن اتومبیلهای فرسوده ۴- کاهش فضای سبز و 
اراضی دارای کاربری کشاورزی به نفع سایر کاربریها -۵ 
اثرات ناشــی از برهم خوردن تعادل زیســت محیطی ۶- 
خزش مناطق شــهری به ســوی زیستگاههای طبیعی 
۷- مشــکلات ناشــی از آلودگی هوا در شهرها و کاهش 
دید ۸ -بوجود آمدن کاربریهای ناسازگار در سطح شهر.
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پهپاد تاشو که در کیف جا می گیرد جدیدترین گوشی اقتصادی سامسونگ در بازار دلبر ایرانی ها با ظاهری جدید بازگشت
تصاویر جدیدی از پهپاد تاشدنی DJI Flip منتشر شده 
که این محصول جمع وجور را در حالت تاشــده، بازشده 
و حتــی درون کیــف حمل نشــان می دهد. به گزارش 
 Cellular خود را برای عرضه ماژول جدید DJI ،زومیت
Dongle ۲ مخصــوص پهپاد DJI Flip آماده می کند. 
این تصاویر را افشاگر شناخته شده محصولات DJI به نام 
ایگور بوگدانوف به اشتراک گذاشت. یکی از این تصاویر، 

صفحه جلوی پهپاد را نشــان می دهد که به گفته افشــاگری به نام یاســپر النز، تمام 
قابلیت های QuickShot را نشان می دهد؛ ویژگی هایی که برای استفاده از آن ها 
نیازی به استفاده از دست نیست. این افشاگر اوایل دسامبر نیز جزئیاتی مانند سیستم 
تاشــدنی جمع وجــور DJI Flip و باتــری محصول مورد بحــث را فاش کرده بود و 
همچنین می گوید پهپاد DJI Flip با هر بار شارژ حدود ۳۰ دقیقه پرواز خواهد کرد.

جدیدترین عضو خانواده سامسونگ، گلکسی a۱۶ است 
که با ویژگی های منحصربه فرد خود، توانسته علاقه مندان 
به فناوری را به وجد آورد. به گزارش گجت نیوز، گلکسی 
a۱۶ به عنوان یکی از جدیدترین میان رده های سامسونگ، 
در اواخر ســال ۲۰۲۴ روانه بازار شــده است. این گوشی با 
طراحی شــیک و جذاب، نمایشــگری بزرگ و باکیفیت و 
سخت افزاری قوی معرفی شده است که الحق و الانصاف 

توانسته سطح کیفیت میان رده ها را به سطحی جدید برساند. یکی از ویژگی های بارز 
این گوشی، صفحه نمایش ۶.۷ اینچی Super AMOLED با رزولوشن FHD+ است 
که برای یک گوشی اقتصادی واقعاً تحسین برانگیز است. گلکسی A۱۶ به عنوان یکی 
از جدیدترین میان رده های سامسونگ، ترکیبی از طراحی مدرن، نمایشگر با کیفیت و 

عملکرد عالی است و در مقایسه با رقبای خود، در بسیاری از جنبه ها برتری دارد.

شاسی بلند ژاپنی نیسان پاترول یکی از محبوب ترین 
خودروهــای آفرودی در ایران و جهان اســت که در 
طول بیش از ۷۰ سال فعالیت خود، به نمادی از قدرت، 
اســتقامت و قابلیت های آفرود تبدیل شده است. به 
گزارش گجت نیوز، نسل جدید نیسان پاترول که قرار 
است در سال ۲۰۲۵ به بازار عرضه شود، با ویژگی های 

فنــی و طراحــی مــدرن، از یک موتور ۳.۸ لیتری توین توربو بهره خواهد برد که 
توان ۴۲۵ اســب بخار و ۷۰۰ نیوتون متر گشــتاور را تولید می کند. گیربکس ۹ 
سرعته اتوماتیک نیز به بهبود عملکرد و انتقال قدرت کمک خواهد کرد و تجربه 
رانندگی نرم و پایداری را برای سرنشینان فراهم می آورد. طراحی این نسل، با 
الهام از رگه های طراحی نســل ششــم، نشــان دهنده تعهد نیسان به نوآوری و 

پیشرفت در صنعت خودرو است.
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صنعتی

علینقــی عالیخانــی )۹۸-۱۳۰۷( وزیر اقتصاد ایران در فاصله 
سال های ۴۸-۱۳۴۱ است. وی یکی از تکنوکرات های برجسته 
ایرانی ســت که در دو دوره وزارت او، ایران به رشــد اقتصادی 
۱۱.۵ درصدی همزمان با نرخ تورم ۲.۶ درصدی دست یافت؛ 
عملکرد درخشــانی که پس از او در هیچ دولتی تکرار نشــد. به 
همیــن دلیــل خاطرات او ارزش مطالعه دارد. خاطراتی که طی 
پروژه تاریخ شفاهی دانشگاه هاروارد به کوشش حبیب لاجوردی 
مصاحبه، جمع آوری و منتشر شده است. در اینجا تلاش شده 
برداشت هائی را از این کتاب که می تواند برای مدیران و مهندسان 
امروز مفید باشــد در چند بخش بصورت دنباله دار بازنویســی 

شوند. هر بار با یک موضوع.
درس امروز: مداخله دولت در سرمایه گذاری صنعتی ��

مــن به ســرمایه گذاری صنعتی از طــرف دولت اعتقاد زیادی 
نداشتم. معتقد بودم ما باید در صنایعی سرمایه گذاری بکنیم 
کــه بخــش خصوصی آمادگی آنرا ندارد. ولی اگر در همان آغاز 
کار بخش خصوصی حاضر است در یک صنعت سرمایه گذاری 
بکند دلیلی ندارد که ما او را کنار بگذاریم و خودمان مقدم بشویم 
یا اگر هم در یک زمان معینی بخش خصوصی آمادگی ندارد و 
ما صنعتی را بوجود آورده ایم، اگر پس از گذشــت زمانی بخش 
خصوصی آماده شد که آن صنعت را از ما بخرد باید آنرا بفروشیم. 
به عبارت دیگر مداخله ما در سرمایه گذاری صنعتی می بایست 
محدود به ایجاد صنعت های تازه ای باشــد که بخش خصوصی 
جرأت اجرای آن را ندارد. به خصوص که در سالهای آخری که 
در وزارت اقتصاد بودم احســاس می کردم بخش خصوصی ما 
جرأت بیشــتری را پیدا کرده و آمادگی پا در میان گذاشــتن در 
صنایع بسیار نو را هم دارد. به همین دلیل در جلسه های شورای 
اقتصاد به عرض اعلی حضرت رساندم که بنظر من هم ذوب آهن 
و هم پتروشیمی تا آنجایی که میسر است باید به کمک بخش 
خصوصی ایجاد شود ولی ایشان که پس از اصلاحات ارضی به 
هــر دلیــل خوششــان می آمد کمی به اصلاحــات خود رنگ 
سوسیالیستی بدهند می گفتند که باید صنایع مادر در اختیار 
دولــت باشــد. بنابراین فولاد را ما تولیــد می کنیم ولی نورد را 
می تواننــد صاحبان صنایــع در بخش خصوصی انجام دهند یا 
آلومینیــوم را دولت تولید می کند ولی تهیه هرگونه فرآورده از 

آلومینیوم در بخش خصوصی خواهد بود.
در اینجا البته تناقض هایی هم به وجود می آمد. مثلًا در صنعت 
پتروشیمی در بیشتر موارد ما شریک خارجی داشتیم و ایراد 
من این بود که چرا می توانیم شــریک خارجی داشــته باشیم 
ولی اگر ایرانی بخواهد به جای خارجی با ما مشــارکت کند 
میسر نیست و البته پاسخی هم برای این امر نداشتند. نتیجه 
اینکه علیرغم میل من سهم دولت در سرمایه گذاری صنعتی 
بیش از آن شــد که معقول بود و این کار اثرات نامطلوبی در 
آینده گذاشت چون به هرحال هر چقدر دولت بیشتر در این 
نوع کارها آلوده می شد خواه و ناخواه حالت انحصارطلبانه به 
خود می گرفت و جلوی رقابت بخش خصوصی را در آن زمینه ها 

می گرفت.
درس آموخته: مداخله دولت در ســرمایه گذاری های صنعتی 

باید حداقل باشد.
ادامه دارد... ��
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